
lupta noastră este o luptă dreaptă—și va triumfa!
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ROMÂNIA — CEAUȘESCU - PACE!
GRANDIOASA MANIFESTAȚIE Șl ADUNARE POPULARĂ DIN CAPITALĂ

Cînd cuvintele 

se alătură în 

adevărat imn
între marile resurecții ale voinței poli

tice clarvăzătoare a națiunii noastre, im
presionanta adunare populară consacrata 
dezarmării generale; securității, colaboră
rii si Păcii în lume, desfășurată sîmbătă, 
5 decembrie a.c„ va marca o dată memo
rabilă. Inima tării. București, a trăit cu 
acest prilej febra dinamică a evenimente^ 
lor de căpătii și nu înoape nici o îndoiala 
asupra adevărului că rațiunea acestei 
întîmnlări fără precedent în istoria afir
mărilor colective este una profundă., cu 
rădăcini în tot ceea ce a traversat tara. în 
tot ceea ce au trăit oamenii ei. Poporul 
român s-a înfățișat lumii într-un efort 
neprecupețit de a oferi o pildă si de a in
vesti demnitate într-un îndemn. împreuna 
eu istoria sa. împreună cu învățămintele 
cele mai prețioase culese din această is
torie.

Pacea nu este un simplu cuvînt, nu este 
O stare a lucrurilor între alte stări ale lu
crurilor. ci o asoiratie nutrită la scară ge
nerațiilor succesive. nu o dată trădate in 
așteptările lor. o permanentă a vieții. 
Conștiința prețului ei nu se dobîndește 
abstract, prin deducție, dimootrivă. ea se 
rotunjește în spirit prin aritmetica tulbu
rător de concretă a jertfelor inutile. Si 
nici o vîrstă a oamenilor nu ezită înain
tea opțiunii fundamentale pe care o nu
mim pace, certitudine vădită stăruitor Si 
limpede si la București, sîmbătă. în Piața 
Victoriei. în Piața Națiunilor Unite. în 
lungul marilor artere ce se întretaie de-a 
dreptul prin miezul trecutului si prezen
tului nostru si. în sfîrșit, în Plata Repu
blicii, unde nu o dată s-a hotărît destinul 
comun al națiunii.

Sîntem un ponor cu vocația păcii si. în 
același timp, credem cu tărie că pacea a 
fost, este si va fi vocația primordială a 
tuturor p&noarelor lumii, a omenirii în
tregi. Este firesc însă si de înțeles ca vo
cația năcii să-și dezlănțuie cu deosebire 
acuitatea acolo unde s-a suferit mai mult. 
Si mai intens, acolo unde s-a sperat mai. 
fierbinte. Iar inițiativa tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al partidu
lui nostru. președintele României socialis
te. de a face totul pentru a fi auzită in 
lume voința de pace, a tării. în această 
realitate și-a aflat temeiul si reazemul. în 
experiența acumulată la această răscruce 
de drumuri în care ne-a așezat istoria, în 
zestrea noastră de suferință si speranță; 
Și îndemnul celui mai iubit fiu al patriei 
a rodit pe măsura generozității lui : înțîi 
în tara decisă să-si apere liniștea, rin- 
duielile și roadele muncii : apoi în Capi
tală. unde bătăile de inimă ale țării ex
primă oină la sinteză idealurile constitu
tive sufletului ei.

Oamenii au curs asemeni unui fluviu 
spre întîlnirea eu cel ce îi călăuzește spre 
bunăstare si oace, prin ani victorioși. Au 
fost peste 300 000. muncitori, țărani și in
telectuali. bărbați si femei, bucureșteni 

alături de locuitori de pe meleaguri mai 
îndepărtate sau mai apropiate, tineri pen
tru care războiul înseamnă doar o filă de 
istorie si veterani pentru care conflagra
țiile trecute au semnificația unui capitol 
tragic de viată trăită, deopotrivă de uniți 
prin sentimentul participării lor active la 
destinul contemporan al planetei. Si tre
cerea lor aproape fără sfîrșit spre întîlni
rea eu tovarășul Nicolae Ceausescu s-a 
înfățișat, lumii în esența ei veritabilă : ca 
o veghe, lucidă, ca hotărîre de neclintit în 
a afirma o aspirație în primul rînd dato
rită faptului că această aspirație, in ceea 
ce ne privește. .îsi află acoperirea supre
mă în viata noastră de zi cu zi.

în amiaza înaltă a zilei de sîmbătă, 
glasul României a fost glasul tovarășului 
Nicolae Ceaușescu. neobosit mesager si 
constructor al păcii, pentru poporul care 
sîntem. pentru continentul european, pen
tru omenirea . întreagă. : Preluată din sute 
de mii de inimi, făclia unei năzuințe fun
ciare și-a amplificat flacăra : „Cei ce stau 
lingă rampele de lansare sau depozitele 
de armament nuclear — generalii, ofițerii, 
ostașii, conducătorii politici — nu trebuie 
să uite că dezlănțuirea războiului nuclear 
Va duce întreaga omenire la nieire. la de
zastru, Și generalii, și ofițerii, și sol- 
dații, și oamenii politici au mame, 
au soții, au fiice, surori, nepoți, 
nepoate, care vor cădea victime ra
chetelor nucleare ; acestea vor fi poate 
primele victime. în numele existentei oa
menilor, al copiilor, al viitorului lor, să 
oprim, pînă nu este prea tîrziu. politica 
de înarmare nucleară, politica de înarma
re generală, să asigurăm dezarmarea și 
pacea pe pămînt !“ Si fibra patetică a 
acestor cuvinte, rostite de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu la grandioasa adunare 
populară din Capitală, știm toți asta, trece 
prin inima fiecăruia dintre noi. îneît. as
tăzi. ne Putem mîndri împreună cu o nouă 
victorie a chibzuinței noastre de a ființa 
în lume, cu o nouă mărturisire plenară a 
rațiunii noastre de a trăi nu doar pentru 
noi înșine, ci si pentru omenirea din care 
facem parte integrantă.

Astfel, ajungem acolo unde lucrurile se 
cer spuse pe nume. Acolo unde cuvînta- 
rea tovarășului Nicolae Ceaușescu. peste 
dimensiunea ei patetică, ne-a așezat îna
intea unor adevăruri de necontestat. „Este 
necesar să se pună capăt — a subliniat 
secretarul generai al partidului nostru — 
oricărei propagande de justificare a curse» 
înarmărilor, propagandei urii împotriva 
altor popoare. Cei ce desfășoară o aseme
nea activitate încep ei înșiși să devină 
prizonierii propriei lor propagande, încep 
să urască lumea si viata, nu mai văd decît 
răul si consideră războiul ea o necesitate". 
Fiind demontat în acest fel. la lumina zi
lei,. chiar mecanismul psihologic profund 
prin care omenirea riscă să-și vadă nimi
cite sanșele de supraviețuire. „Sîntem în 
preajma sărbătorilor de iarnă. Vine un 
nou an. Să facem celor apropiați, 
copiilor, popoarelor — a mai spus 
președintele României socialiste —, 
cel mai de preț cadou ! pacea, asigu
rarea liniștii și vieții, a bucuriei de a trăi 
intr-o lume mai dreaptă si mai bună, o 
lume a dreptății, o lume fără arme si fără 
războaie". Si tine de certitudine gîndul că 
putini conducători de popoare au coborit 
atît de adine în aerul încălzit de speran
țele omului simplu.

în astfel de clipe, firește. cuvintele se 
alătură în chip de adevărat imn.

MIHAI PEUN B

Puternică afirmare 

a voinței de pace 

a poporului român

„Trăiască Partidul Comunist Român, în 
frunte cu secretarul său general, tovarășul 
Nicolâe CeaușescuI", „Ceaușescu — 
P.C.R.", „Ceaușescu — pace 1", „Trăiască 
patria noastră liberă și independentă. Re
publica Socialistă România „Strîns uniți 
în jurul Partidului Comunist Român, în 
cadrul Frontului Democrației și Unității 
Socialiste, să acționăm pentru triumful 
păcii, colaborării și prieteniei popoarelor 
planetei noastre !“, „Să asigurăm înfăptui
rea dreptului fundamental al tuturor po
poarelor la viață, pace și libertate, prin- 
tr-o largă mișcare unită a tuturor forțelor 
iubitoare de pace, să împiedicăm izbucni
rea unui nou război, să instaurăm liniștea 
și securitatea pe planeta noastră !", „De
zarmare, pace, colaborare !“ Sub semnul 
acestor îndepinuri și lozinci, înscrise pe 
edificiile din jurul Pieței Palatului ori 
scandate de participanți, s-a desfășurat 
sîmbătă, 5 decembrie, marea adunare 
populară din Capitală, consacrată dezar
mării generale, securității, colaborării și 
păcii.

Moment de deosebită importanță în 
suita manifestărilor pentru pace, marea 
adunare populară din Capitală a fost 
precedată de o puternică demonstrație in 
favoarea păcii, desfășurată pe principalele 
artere bucureștene. Spre Piața Palatului 
s-au îndreptat, venind dinspre Piața Vic
toriei, Piața Unirii, bulevardul Republicii 
și din alte zone, coloane de zeci de mii 
de demonstranți. Purtînd drapele roșii și 
tricolore, portrete ale tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, panouri pe care erau repro
duse citate din expunerile președintelui 
României cu privire la pace și securitate, 
diferite grafice și îndemnuri, demonstran
ții au scandat lozinci exprimînd profun
dele simțăminte umaniste, dorința fier
binte de pace Și hotărîrea fermă a po
porului român de a-și aduce contribuția 
la eforturile pentru pace și securitate pe, 
planeta noastră. *

Puternice și îndelungi urale și ovații au 
izbucnit la apariția în balconul sediului 
Comitetului Central al partidului a to
varășului Nicolae Ceaușescu, a tovarășei 
Elena Ceaușescu, a celorlalți tovarăși din 
conducerea de partid și de stat. împreună 
cu tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovară
șa Elena Ceaușescu, în prezidiul adunării 
se aflau tovarășii llie Verdeț, Iosif Banc, 
Emil Bobu, Cornel Burtică, Virgil Caza- 
cu. Lina Ciobanu, Ion Coman, Nicolae 
Constantin, Constantin Dăscălescu,- Ion 
Dincă. Janos Fazekas, ■ Ludovic Fazekas, 
Cornelia Filipaș, Petre Lupu, Paul Nicu- 
lescu, Gheorghe Oprea, Gheorghe Pană. 
Ion Pățan, Dumitru Popescu, Gheorghe 
Radulescu, Aneta Spornic, Ștefan Voitec, 
Ștefan Andrei, Emilian Dobrescu, Petru 
Enache, Mihai Gere, Nicolae Giosan, Su- 

zana Gâdea, Ion loniță. Ana Mureșan, 
Elena Nae, Constantin Olteana, Cornel 
Onescu, Marin Rădoi, Ion Ursu. Richard 
Winter, Marin Enache. Se aflau, de ase
menea, reprezentanți ai clasei muncitoa
re, ai țărănimii, intelectualității, ai orga
nizațiilor de tineret, -sindicat, alți tovarăși.

Constitmți intr-un puternic forum al 
păcii, cei peste 300 000 de participanți la 
adunare, cetățeni din București și dele
gați din cele 40 de județe ale țării — 
muncitori, țărani, intelectuali, studenți, 
elevi, militari, pensionari, gospodine, ve
terani de război, oameni de toate viratele 
și profesiile — și-au afirmat cu vigoare 
și entuziasm adeziunea deplină și unani
mă : la noua și strălucita inițiativă a to
varășului Nicolae Ceaușescu, au exprimat 
voința întregului popor român de a trăi 
într^o Europă fără armament nuclear, în- 
tr-p lume a progresului și colaborării.

Adunarea a fost deschisă de tovarășul 
Stefan Voitec, membru al Comitetului 
Politic Executiv, al C.C. al P.C.R., vice
președinte al Consiliului de Stat, prim- 
vicepreședinte al Consiliului Național al 
Frontului Democrației și Unității Socia
liste.

în continuare, au luat cuvîntul tovarășii 
Marin Avram, șef de echipă la întreprin
derea „23 August" București, Erou al 
Muncii Socialiste, Anghel Mircea* Dan, 
președintele C.A.P. Grinda, județul Ialo
mița, Erou al Muncii Socialiste, Gunther 
May, vicepreședinte al Consiliului Cen
tral al U.G.S.R., Constantin Arseni, pre
ședintele Biroului Comitetului Centrai a) 
Organizației Democrației și Unității So
cialiste, Ăna Mureșan, Iosif Kovacs, pro
rector al Universității „Babeș-Bolyai" din 
Cluj-Napoca, vicepreședinte al Consiliu
lui de Stat. Doina Filipescu, studentă la 
Institutul politehnic Iași, general-locote- 
nent în rezervă Andrei Neagu, președin
tele Comitetului foștilor luptători și ve
teranilor de război împotriva fascismu
lui, Pantelimon Găvănescu, prim-secretar 
al Comitetului Central al U.T.C.

La rugămintea celor prezenți, întîmpi- 
nat cu deosebită căldură și cele mai pro
funde sentimente de dragoste și recuno
ștință, a luat cuvîntul tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. Urmărită cu mare interes și 
deplină aprobare de participantii la adu
nare, cuvîntarea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu a fost subliniată în repetate 
rînduri cu vii și îndelungate aplauze, cu 
urale, cei prezenți reafirmînd năzuința 
nestrămutată a întregii noastre națiuni de 
a întări prin muncă noile acțiuni ale 
României în favoarea păcii, de a acționa 
cu toată hotărîrea și fermitatea la in
staurarea unui climat în care toate popoa
rele să se poată dezvolta libere și suve- 

. rane, la adăpost de orice amestec din 
afară. Participanții la marea adunare 
și-au exprimat din nou. direct și cald, 
simțămintele de nețărmurită dragoste, 
știrbă și recunoștință nutrite de toți ce
tățenii patriei față de secretarul general 
al partidului, președintele republicii, ț— 
varășui Nicolae Ceaușescu, care conduc, 
cu înțelepciune și clarviziune destinele 
poporului român pe calea luminoasă a 
socialismului și comunismului, personali
tate marcantă a vieții politice internațio
nale, profund preocupată de soarta între
gii omeniri, luptător neobosit pentru edi
ficarea unei lumi mai drepte și mai bune, 
O lume a păcii, a înțelegerii și colaborării 
între națiuni.

ION CODRU H

Inițiativele de pace românești in conștiința lumii
Noua inițiativă de pape a tovarășului 

Nicolae Ceaușescu, grandioasa adunare 
populară de la București, celelalte mani
festări românești pentru pace, demersul 
României socialiste în favoarea opririi 
cursului înarmărilor atomice, pentru secu
ritate și colaborare în Europa și în în
treaga lume au avut și continuă să aibă 
un puternic ecou internațional. Seoțînd !n 
evidentă faptul că „300 000 de cetățeni 
români, reuniți la București, au cerut în
tr-un singur glas să se facă totul pentru 
a se asigura continuarea destinderii, pro
movarea politicii de pace, de respectare a 
independenței și libertății popoarelor, 
pentru o largă și rodnică colaborare in
ternațională", numeroase agenții de presă 
și ziare din întreaga lume au relatat des
pre acțiunile românești, despre marea 
adunare populară de la București în fa
voarea dezarmării și păcii. în cadrul rela
tărilor, agențiile de presă și ziarele res
pective au difuzat largi extrase din cu
vîntarea tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
care a dat glas gîndurilor întregului po
por român, în consens eu năzuințele tutu
ror popoarelor, voinței de a spune un NU 
hotărît cursei înarmărilor, războiului, 
armamentelor atomice de orice fel, de a 
face totul pentru a impune dezarmarea, și 
în primul rînd dezarmarea nucleară, pen
tru a instaura o pace durabilă în lume. .

în relatările lor, agențiile și organele 
de presă la care ne-am referit subliniază 
dă . grandioasa manifestație de la Bucu
rești încununează campania începută cu 
cîteva săptămîni în urmă de România, din 
inițiativa președintelui Nicolae Ceaușescu. 
Astfel agenția United Press International 
scrie că mitingul din Piața Palatului a re
prezentat punctul culminant al unor de
monstrații .antirăzboinice și antinucleare 
organizate timp de o lună în întreaga 
Românie,; la care, au luat parte .milioane 

de oameni de toate profesiile. UPI rele
vă poziția exprimată de președintele 
Nicolae Ceaușescu cu privire la necesitatea 
retragerii rachetelor nucleare existente, 
fără să se procedeze la amplasarea altora, 
în termeni asemănători comentează eveni
mentul agenția Associated Press, precum 
și ziarele suedeze „Dagens Nyheter" și 
„Svenska Dagbladet". .

Sînt subliniate, în acest cadru, propu
nerile românești cuprinse în mesajele 
adresate de tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
președinților Leonid Brejnev șifRonald 
Reagan, în cuvîntârile conducătorului 
partidului și statului nostru, în alte docu
mente. UPI, de exemplu, referindu-se Ia 
mesajele adresate conducătorilor U.R.S.S. 
și S.U.A., celorlalți șefi de 'state partici
pante la Conferința pentru securitate și 
cooperare în Europa, arată că prin aceste 
documente se cere denuclearizarea conti
nentului european. La rîndul său Agenția 
Reuter evidențiază apelul — cuprins atît 
în mesajele menționate, cît și în cuvîn
tarea la adunarea populară de la Bucu
rești — adresat S.U.A. și Uniunii Sovie
tice de a retrage rachetele lor de pe con
tinentul nostru și a renunța la instalarea 
altora. în legătură cu această problemă, 
agenția iugoslavă de presă TANIUG 
scrie : „Președintele român Nicolae 
Ceaușescu a adresat președintelui Prezi
diului Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
Leonid Brejnev, șl președintelui S.U.A., 
Ronald Reagan, mesaje în care — pe baza 
împuternicirii date de parlamentul ro
mân — insistă asupra interzicerii ampla
sării dă noi rachete cu rază medie de ac
țiune și a necesității retragerii celor exis
tente". Agenția relevă, de asemenea, ape
lul. pe care șeful statului român îl adre
sează șefilor celor două mari puteri care 
dețin armament nuclear de a nu folosi 
niciodată acest armament în scopuri mi

litare, de a renunța la armele nucleare, 
de a folosi atomul numai în scopuri paș
nice, în interesul progresului, bunăstării 
și civilizației omenirii.

în numeroase relatări se scoate în relief 
poziția României față de negocierile de la 
Geneva dintre U.R.S.S. și Statele Unite 
consacrate opririi amplasării și dezvoltării 
de noi rachete în Europa. După părerea 
președintelui Nicolae Ceaușescu — scrie 
TANIUG — negocierile de la Geneva ar 
putea duce la reducerea armamentelor nu
cleare la cel mai scăzut nivel posibil. 
Agenția China Nouă relevă faptul că to
varășul Nicolae Ceaușescu a salutat în
ceperea negocierilor de la Geneva și a ex
primat speranța că cele două părți vor 
ajunge la un acord pentru încetarea reali
zării programului de amplasare de noi ra
chete pe continent și la diminuarea ar
mamentului existent. în aceeași proble
mă, ziarul britanic „The Guardian", ară- 
tîhd că președintele Nicolae Ceaușescu a 
fost împuternicit de Marea Adunare Na
țională să adreseze mesaje președinților 
U.R.S.S. și S.U.A., în care se face apel ea 
negocierile de la Geneva privind rache
tele nucleare să se încheie cu succes, 
scrie : „Poporul român dorește ca nego
cierile de la Geneva să se încheie cu un 
acord care să ducă la reducerea la cel 
mai scăzut nivel a tuturor armelor nu
cleare în Europa". Iar Agenția Associated 
Press pune în evidență pasajele din cu
vîntarea tovarășului Nicolae Ceaușescu în 
care președintele României adresează po
poarelor Europei, indiferent în ce parte a 
continentului se află, în Vest sau în Est 
în Nord sau în Sud, apelul de a se ridica 
cu toată hotărîrea și a spune un NU ca
tegoric rachetelor cu rază medie de ac
țiune, bombei cu neutroni, oricăror arma
mente nucleare. Și tot cu privire la po
ziția României în problema dezarmării 

ta Europa, „Neue Zttrcher Zeitung® 
scrie; „Președintele României, Nicolae 
Ceaușescu, a exprimat în repetate rîn
duri, în ultimele zile, poziția țării sale 
privind dezarmarea în Europa, atît în cu- 
vîntări, cît și în declarații acordate mij
loacelor de informare ta masă occiden
tale. El nu se gîndește la o reducere trep
tată sau însoțită de un moratoriu, ci la © 
renunțare și o retragere totală a rachete
lor cu rază medie de acțiune, fiind de pă
rere că toate statele trebuie să particip© 
ia negocierile de dezarmare, fiindcă secu
ritatea îi privește pe toți".

Cu forță de concluzie a fost scoasă ta 
evidență ideea, cuprinsă în cuvîntarea to
varășului Nicolae Ceaușescu la adunare® 
populară din București, în toate documen
tele românești consacrate luptei pentru 
dezarmare și pace, că realizarea acestor 
deziderate depinde de acțiunea hotărîtă ® 
popoarelor. „Stă în puterea popoarelor 
europene — citează din cuvîntarea pre
ședintelui României agenția AP —, în pu
terea popoarelor întregii lumi ca, acțio- 
nînd unite, cu toată hotărîrea, conștiente 
de primejdia ce planează asupra vieții 
lor, să determine oprirea cursei înarmări
lor".

Largul și puternicul ecou internațional 
al inițiativei de pace a tovarășului Nipolae 
Ceaușescu, al acțiunilor românești pentru 
dezarmare și pace, care au culminat cu 
marea adunare populară din Capitală, de
monstrează, pe de o parte, marele presti
giu de care se bucură în lume țara noas
tră, președintele ei, și, pe de altă parte, 
justețea inițiativelor luate, necesitatea 
stringentă a intensificării luptei împotriva 
războiului, pentru o Europă fără arme 
nucleare, pentru dezarmare generalăs 
pentru o pace trainică în lume.

. ; . . ION D. GOIA ■
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APELUL
POPORULUI ROMÂN CĂTRE POPOARELE Șl FORJELE 

PROGRESISTE Șl DEMOCRATICE DIN ÎNTREAGA LUME, 
PENTRU DEZARMARE Șl PACE, PENTRU SECURITATE, 

INDEPENDENTĂ Șl PROGRES
Noi, cei peste 300 000 de participant 

la marea adunare populară de la 
București din ziua de 5 decembrie 1981, 
dînd glas voinței întregii națiuni, adre
săm, în numele Frontului Democrației 
și Unității Socialiste din Republica So* 
ciaiistă România, al poporului român, 
un fierbinte apel la luptă unită pentru 
dezarmare și pace, tuturor popoarelor 
hunii, forțelor iubitoare de pace de 
pretutindeni.

Dorim să reafirmăm în modul cel 
mai hotărît de la tribuna acestei 
mari adunări populare —- care încunu
nează și continuă pe o treaptă superi- 
fiară puternicele manifestări și acțiuni 
de masă desfășurate în întreaga țară 
— deplina aprobare și sprijinul nostru 
total față de noua și strălucita inițiati
vă de pace a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, hotărîrea neclintită a între
gului popor român de a acționa eu 
toate forțele, alături de celelalte po
poare ale lumii, în slujba marilor idea
luri ale păcii, libertății și independen
ței, a eliberării omenirii de coșmarul 
războaielor nimicitoare. Inflăcăratele 
chemări cuprinse în magistrala cuvîn- 
tare rostită, Ia încheierea adunării, de 
secretarul general al Partidului Comu
nist Român, președintele Republicii So
cialiste România, președintele Frontu
lui Democrației și Unității Socialiste, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, au găsit 
Un profund ecou în inimile noastre, au 
dinamizat puternic energiile întregii 
țări în lupta pentru pace, pentru apă
rarea dreptului sacru al popoarelor Ia 
viață, la dezvoltare liberă și suverană.

In actualele împrejurări, cînd s-a 
ajuns la o agravare extremă a situației 
internaționale, cînd are loc o intensifi
care fără precedent a înarmărilor, cînd 
în Europa, devenită un imens arsenal 
de arme nucleare, se urmărește ampla
sarea a noi rachete cu rază medie de 
acțiune, a noi arme de distrugere în 
masă, cînd viața întregii planete este 
amenințată, poporul român consideră 
că nu există problemă mai importantă 
pentru omenire, pentru toate națiunile 
lumii decît aceea de a-și uni forțele, și 
de a acționa împreună, în modul cel 
mai hotărît, pentru oprirea cursei înar
mărilor, pentru dezarmare, pentru un 
climat de încredere, colaborare și pace.

Considerăm-că trebuie făcut totul 
pentru ca Europa — care a dat și dă 
atît de mult civilizației și progresului

— să fie eliberată de arma atomică, de 
pericolul unui dezastru nuclear. Susți
nem întru totul poziția exprimată de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, în legă
tură cu negocierile dintre Uniunea So
vietică și Statele Unite ale Americii și 
ne manifestăm speranța că acestea se 
vor desfășura intr-un spirit de înaltă 
responsabilitate pentru pacea continen
tului și a întregii lumi.

tn asigurarea păcii pe continentul 
nostru sînt direct interesate toate ță
rile europene — și este firesc și nece
sar ca ele' să ia parte, intr-o formă sau 
alta, la negocieri, să-și spună activ cu- 
vintul, să-și asume responsabilități in 
rezolvarea acestei probleme vitale pen
tru existența Europei. In numele în
tregului popor, ne declarăm deplinul 
acord cu Apelul Marii Adunări Națio
nale, eu hotărîrea forului legislativ 
suprem al țării ca România să partici
pe activ la discutarea și soluționarea 
problemelor privind dezarmarea, pacea 
și securitatea pe continent. Totodată, 
sprijinim unanim înaltul mandat încre
dințat președintelui țării, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, de a se adresa per
sonal conducătorilor Uniunii Sovietice 
și Statelor Unite ale Americii, precum, 
și conducătorilor celorlalte state sem
natare ale Actului final de la Helsinki, 
de a întreprinde toate demersurile 
pentru a se trece la oprirea amplasării 
de noi rachete cu rază medie de ac
țiune, pentru retragerea celor existen
te, pentru o Europă fără arme nu
cleare !

în aceste momente decisive pentru 
soarta umanității, cînd în Europa se 
adună norii negri ai unei furtuni catas
trofale, poporul român, în numele 
dreptului fundamental al oamenilor la 
viață, existență liberă, la pace, adre
sează tuturor popoarelor europene, po
poarelor de pe celelalte continente, 
iubitorilor de pace din întreaga lume, o 
vibrantă chemare de a ne uni glasurile 
și a spune un NU hotărît cursei înar
mărilor, un NU hotărît rachetelor nu
cleare, un NU hotărît bombei cu neu
troni, un NU hotărît armamentelor 
atomice de price fel ! Să impunem să 
se treacă la măsuri concrete, practice 
de dezarmare, în primul rînd de dezar
mare nucleară ! Să spunem un DA răs
picat politicii de destindere și colabo
rare, politicii de independență, secu
ritate și pace în întreaga lume 1

Noi, popoarele europene, fie că ne 
aflăm în Est sau în Vest, în Nord sau 
în Sud, sîntem direct amenințate de 
armamentul nuclear existent și de cel 
ce ar urma să se amplaseze pe conti
nent. De aceea, trebuie să facem totul 
pentru a se ajunge la oprirea amplasă
rii de noi rachete cu rază medie de 
acțiune, la reducerea substanțială — și 
de o parte și de alta — a acestor ar
mamente, a tuturor armamentelor nu
cleare, la eliberarea totală și definitivă 
a continentului de arma atomică !

Să milităm pentru lichidarea 
împărțirii continentului nostru în 
blocuri militare și grupări econo
mice opuse !

Să acționăm cu hotărîre pentru 
succesul reuniunii de Ia Madrid, 
pentru convocarea unei conferințe 
consacrate încrederii și dezarmării, 
pentru dezvoltarea unei largi și 
neîngrădite colaborări între toate 
statele continentului 1

Să edificăm, prin eforturile 
noastre, o Europă a păcii, a încre
derii și colaborării, o Europă unită 
din care să fie eliminat pentru tot
deauna spectrul războiului atomic 1

Să facem totul pentru a se ajun
ge la realizarea unui echilibru mi
litar nu prin intensificarea înarmă
rilor, ci prin reducerea acestora la 
un nivel cit mai scăzut 1 *

Să cerem să se treacă la retrage
rea trupelor și lichidarea bazelor 
militare de pe teritorii străine, Ia 
reducerea forțelor armate, precum 
și a armamentelor, inclusiv a celor 
clasice, a tuturor tipurilor de arme!

Să impunem să se pășească cu 
hotărîre pe calea diminuării buge
telor de război, a reducerii uriașe
lor cheltuieli militare, care apasă 
tot mai greu pe. umerii popoarelor! 
Să facem ca fondurile economisite 
pe aceasta cale să fie puse în sluj
ba lichidării subdezvoltării, a so
luționării unor probleme sociale 
din diferite țări ale lumii!

Să asigurăm ca uriașa forță a a- 
tomului să nu fie niciodată folosită 
pentru distrugere și război, ci să 
fie pusă exclusiv în slujba omului, 
a bunăstării și fericirii sale, a pro
gresului și civilizației omenirii I 
Cei ce vor dezlănțui atomul să fie 
siguri că nu vor scăpa de forța lui 
nimicitoare, iar dacă, printr-o mi
nune, ar rămine în viață, nu vor 
putea scăpa de judecata dreaptă a 
oamenilor, a popoarelor.

Să acționăm în așa fel îneît Or
ganizația Națiunilor Unite să con
tribuie mai activ și eficient la u- 
nirea eforturilor tuturor națiunilor 
pentru apărarea păcii, pentru 
dezarmare și colaborare în lume !

Este convingerea noastră fermă că 
stă. în puterea popoarelor ca, prin ac
țiuni unite, tot. mai energice să opreas
că evoluția periculoasă a evenimente
lor, să impună adoptarea de măsuri 
concrete care să ducă la eliminarea 
pericolului războiului, Ia înfăptuirea 
dezarmării, la salvgardarea păcii. Con- 
luerînd strîns, popoarele pot făuri cea 
mai puternică armă, arma UNITĂȚII, 
arma PĂCII și COLABORĂRII!

Manifestîndu-ne întreaga solidarita
te cu lupta popoarelor pentru pace, cu 
marile mișcări și demonstrații de masă 
din țările Europei și din alte țări, noi, 
participanții la marea adunare popu
lară din Capitala României socialiste, 
însușindu-ne în modul cel mai pro
fund inflăcăratele chemări adresate po
poarelor, tuturor iubitorilor de pace 
de președintele României socialiste, to
varășul Nicolae Ceaușescu, exprimăm 
legămîntul solemn al poporului român 
de a acționa neabătut, într-o strînsă 
unitate cu toate națiunile, cu forței® 
progresiste și democratice de pretutin
deni, împotriva războiului, pentru 
dezarmare, pentru o politică plină de 
responsabilitate față de destinele ome
nirii, pentru o lume mai bună și mai 
dreaptă, a păcii și colaborării interna
ționale.

Lupta noastră este o luptă dreaptă — 
și va triumfa '.
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Anul 1982 trebuie să ducă la o schim
bare radicală în agricultura noastră, iar 
această schimbare trebuie să se materia
lizeze în obținerea unei producții de ce
reale de 24—25 milioane tone, în reali
zarea unor producții medii la hectar de 
4 000 kg la grîu, 5 000 kg la porumb, peste 
4 500 kg la orz, 30 000 kg la sfeclă, 20 000 
kg la cartofi și cel puțin 20 000 kg la 
legume. Agricultura va trebui să furni
zeze circa 2,8 milioane tone carne, aproape 
58 milioane hectolitri lapte și peste 40 
tone lină, cantități sporite de fructe și 
struguri,„de alte produse.

Aceste obiective au fost fixate agricul
turii de către secretarul general; al parti
dului în memorabila sa expunere la' Ple- 
nara comună a C.C. al P.C.R. și a Con- la sate a relațiilor de producție socialiste,
siliului Suprem al Dezvoltării Economice a cunoscut o dezvoltare fără precedent.

Ca rezultat al eforturilor materiale și fi-și Sociale, din. noiembrie a.c. Cîteva zile 
mai tîrziu ele au. fost sancționate de Ma
rea Adunare Națională, căpătînd putere 
.de lege. .

Față de realizările obținute în acest an, 
creșterile de producție prevăzute sînt 
deosebit de importante. Numai la pro
ducția de cereale, de exemplu, spo.ru! este 
de circa 5 milioane tone, aproape egal cu 
întreaga . producție de cereale boabe rea
lizată în anul 1950. Potrivit aceleiași orien
tări, în 1982, producția globală agricolă 
urmează să fie cu 6,0—7,9 la sută mai
mare decît cea obținută 
unul dintre cele mai mari

în 1981. Ește 
ritmuri anuale

de creștere înregistrate de agricultura 
României și ar fi , pentru prima dată, in 
anii construcției socialiste, cînd ritmul de 
dezvoltare a producției agricole ar de
păși pe cel al industriei.

Este capabilă agricultura României să

Agricultura in anul 1982
facă, în 1982, această cotitură radicală și 
prin producția obținută să asigure atît o 
bună aprovizionare a populației cu pro
duse agroalimentare, o bună 
nare a industriei cu materii 

aprovizio- 
prime. și,

totodată, să creeze anumite disponibilități 
pentru export ? Dezbaterile din plenara 
amintită precum și cele prilejuite de 
Sesiunea Marii Adunări Naționale dau un 
răspuns pozitiv la această întrebare. Pe 
ce se bazează ?

în ultimii 20 de ani agricultura Româ
niei,-impulsionată puternic de instaurarea .

____ , rezultă că obținerea unor producții mari 
nanciare ale statului s-a asigurat o' pu- și constante la hectar este la îndemîna
ternică dotare cu tractoare și'alte mașini fiecărei unități agricole, a fiecărui ingi-
agricdle, au fost amenajate pentru irigat ner, mecanizator sau cooperator, a fiecărui
peste 2,4 milioane hectare, au crescut om al muncii din agricultură.
substanțial livrările de îngrășăminte, chi- Valorificarea deplină a acestor resurse 
mice, s-a îmbunătățit fondul genetic. . presupune. însă respectarea eu strictețe 
Toate acestea au fost însoțite de o pu- de către fiecare unitate, de către fiecare ,
ternică și continuă modernizare a tehno- lucrător a tehnologiilor, de. producție ela-
logiilor de producție. Cîteva cifre ne vor borate pentru fiecare cultură și zonă și
demonstra importanța acestei evoluții. în verificate de acum nu numai în cîmpu-
cincinalul 1976—1980 producția medie 
anuală de cereale a fost de 19,4 milioane 
tone, cu 4,5 milioane tone mai mult decît 
în cei cinci ani anteriori ; au fost depă
șite nivelurile medii anuale înregistrate 
în cincinalul precedent cu circa 500 mii 
tone carne, cu 10,3 milioane hectolitri 
lapte de vacă și cu peste 1,9 miliarde ouă. 
Pe ansamblu producția agricolă a sporit 
într-un ritm mediu de 5 la sută, asigurînd 
satisfacerea nevoilor populației și ale eco

nomiei naționale cu produsele agroalimen
tare necesare.

Cu toate acestea agricultura României 
dispune de rezerve 
în valoare. Ele sînt 
ne oprim numai la 
dintre producțiile

imense nepuse încă 
evidente fie și- dacă 
marile discrepanțe 

obținute pe terenuri 
învecinate care, au aceleași condiții de
climă și sol.: pe unele se obțin, așa cum 
s-a exemplificat în plenara Consiliului 
Național ai Agriculturii. Industriei Alimen
tare, Silviculturii și Gospodăririi Apelor, 
recolte de 12 000 și chiar 15 000 kg porumb 
la hectar, iar alături, la numai un pas, 
doar 1 500—2 000 kg la hectar. De unde 

rile experimentale dar și în marea pro
ducție.

Pentru aceasta va fi. amplificată baza 
tehnico-materială. în 1982, agricultura va 
fi dotată cu încă 18,4 mii tractoare, 4 500 
combine autopropulsate de recoltat ce
reale,; multifuncționale și de mare capa
citate, combine de recoltat sfeclă, mașini 
de recoltat cartofi, precum și alte mașini 
și utilaje agricole, ceea ce va permite 
realizarea lucrărilor agricole în termene 

cît mai scurte, cu influențele favorabile 
binecunoscute asupra producției. Va îi 
extinsă suprafața, amenajată, pentru irigat 
cu încă 139 mii hectare ; vor fi executate 
lucrări de desecări și de combatere a 
eroziunii solului pe mai bine de 360 mii 
hectare ; agricultura va primi 1. 802 mii 
tone îngrășăminte chimice cu azot, fosfor 
și potasiu și 51,6 mii tone pesticide, în 
substanță activă-

Agricultura dispune și de cadrele ca
pabile să valorifice superior această bază 
materială. „In agricultură, arăta tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, avem un număr mare 
de specialiști de tot felul — începînd cu 
ingineri, cu zootehnicieni, cu medici vete
rinari — în toate domeniile ; avem mun
citori, cooperatori care au demonstrat și 
demonstrează că pot să obțină recolte 
bune. Aceasta constituie, de fapt, forța 
principală, pentru că, pînă la urmă, oa
menii hotărăsc recolta, producția, asigură 
îndeplinirea sarcinilor pe care le avem". 

1 Ar mai fi de adăugat că pentru reali
zarea producției vegetale planificate pen
tru anul viitor a fost luată o serioasă op
țiune : însămînțările de toamnă, pe aproa
pe întreaga suprafață, au fost efectuate 
în perioadele optime și de bună calitate. 
Plantele au răsărit și se dezvoltă bine. Se 
depun, în continuare, eforturi susținute 
pentru finalizarea celorlalte lucrări de 
toamnă, în primul rind pentru termina
rea arăturilor. S-a pus, prin urmare, o 
bază temeinică producției vegetale a anu- 

' lui ■■ viitor, ceea ce asigură condiții bune 
pentru dezvoltarea celui de-al doilea mare 
sector al agriculturii — zootehnia. Dar 
despre aceasta în numărul viitor.

VASILE BARAC ■

Un sondor printre mineri
A plecat de acasă într-o duminică. în 

urmă cu 25 de ani, și de atunci tot. în 
cîte-o duminică se întoarce acasă. în ju
dețul Bihor, în comuna Pocola. în satul 
Feneriș. în ziua cînd l-am cunoscut se 
dădea chenzina și el coborîse de la Căză
nești la Vata de Jos. venise să-și ia banii 
iar inginerul Florin Todea, șef peste mi
nele Ciungani, Căzănești și Măgura Țe- 
bei, văzîndu-1 cum număra un teanc de 
bancnote în sala aceea podită cu ciment 
și înconjurată pe trei laturi cu niște bănci 
mari, de lemn, mi-a spus iată și un son
dor printre mineri. Totuși nu numai prin
tre mineri a lucrat el de cînd a plecat 
de-acasă, într-o duminică de primăvară, 
cînd s-a hotărit să-l asculte pe un consă
tean mai virstnic. Ion Vaida, bun cunos
cător din văzute sau numai din auzite al 
șantierelor ce începuseră. să se deschidă, 
cu zecile, prin ținutul Apusenilor. „Pe 
sectorul Ponor se făcea un drum și-am 
muncit și eu acolo, zice Toma Lucaci, am 
stat cîteva luni, am văzut că se poate lua 
un ban și-am rămas. Toamna m-am îna
poiat acasă. Am venit din nou primă
vara și m-am apucat de lucru, de data 
asta se construia un drum forestier Ia 
Stănija, în comuna Buceș. de la Brad 
vreo 20 de kilometri înspre Abrud. In- 
tîmplarea a făcut să cunosc atunci, chiar 
la Brad, un muncitor de la I.C.P.E.G., pe 
nume Aurel Fătu, și el m-a îndemnat să 
vin să muncesc Ia întreprinderea asta 
ande muncesc, de atunci, fără întreru
pere". Astfel a ajuns Toma Lucaci să 
lucreze la Certei. unde s-a calificat ca 
sondor, și aooi la Ghelar’ și Teliuc, iar 
după vreo zece ani, pe vremea cînd lucra 
la Vețel. a absolvit o școală și de „atunci 
tot ca sondor șef a trecut pe la Mesteacăn 
și Cerișor, la Tomești, Hălmagiu și Căză
nești, această din urmă mină urmînd a 
Si dată și ea curînd în funcțiune. Fiindcă 

întreprinderea lui, întreprinderea de cer
cetări și prospecțiuni geologice Deva, 
chiar asta face : deschide mine noi. Ici- 
colo. prin galeriile acestor mine, în locu
rile unde geologii socotesc că este nevoie, 
minerii încep să sape pereții și să înalțe 
bolta pînă cînd .în acea scobitură a munte
lui poate încăpea sonda de foraj. Forajul 
este necesar pentru a se ști ce structură 
are terenul sub galeriile abia deschise, ce 
cuprind orizonturile mai adinei de sub 
aceste galerii.

La Căzănești nu stă în barăci pentru că 
e zgomot, spune Toma Lucaci, cînd mai 
multi oameni strigă unii la alții să păstre
ze liniștea e limpede că nu prea mai este 
loc de liniște, de aceea a închiriat o ca
meră în casa lui Teofil Popa, care lucrează 
și el tot la mină. Plătește . 150 de lei pe 
lună și împarte camera cu un anume 
Sandu Albulescu, miner tot la Căzănești 
și. avînd aceeași vîrstă cu el. 45 de ani. 
De la o vreme Sandu Albulescu se află 
însă la Timișoara, unde abia a ieșit cu 
bine dintr-o operație grea, așa îneît Toma 
Lucaci, ca să nu zacă prea mult în singu
rătate după orele de muncă, se vede 
nevoit să țină și mai mult decît pînă acum 
calea gazdei lui, fie ca să asculte vreun 
meci transmis la radio fie ca să-l ajute 
să ducă la capăt cine știe ce treabă gos
podărească, să adape vitele ori. cît a fost 
vremea mai caldă, să taie cîteva brazde 
de fin. Mai ușor e la serviciu, spune 
Toma Lucaci, acolo nu șe plictisește deloc 
și în plus se adaugă și mulțumirea sufle
tească de a ști că lucrează într-un loc 
unde s-a descoperit pentru prima dată în 
tară niște metale valoroase, însă în cele 
din urmă reușește s-o scoată la capăt și 
cu orele de odihnă, mai citește ziarele, mai 
și-aruncă privirile pe-o carte, pînă adoar
me. și atunci se întîmplă uneori să-i vadă 
în vis pe cei de-acasă, de la Feneriș. pe 

nevastă-sa Lina și pe cei doi băieți ai lor, 
Mircea și Dorel, unul de 15 și celălalt de 
13 ani, primul elev la Liceul de silvicultu
ră din Timișoara iar al doilea elev la o 
școală profesională din Beiuș. Pînă într-un 
timp, cind mergea o dată pe lună acasă, 
îi găsea pe toți așteptîndu-1 în casa lor de 
la Feneriș. dar acum. iată, familia lui nu 
mai trăiește în două ci împărțită în trei 
locuri, și nu întîmplător cînd amintește de 
drumurile pe care le bate o dată la o lună 
Toma Lucaci arată și cît costă ele. fiindcă 
pînă una-alta copiii nu sînt majori iar tot 
reazimul familiei stă în munca lui și în ce 
mai cîștigă și soția, care de cînd au intrat 
în C.A.P. cu cei 15 ari de pămînt tot la 
cooperativă lucrează. Bineînțeles că viața 
lui Toma Lucaci ar fi fost mai simplă 
dacă el s-ar fi zbătut să ceară transferul 
undeva mai aproape de casă, mai bine-zis 
dacă s-ar fi zbătut să-i fie aprobat, fiindcă 
de cerut el a cerut să se mute într-alt loc, 
mai aproape de Beiuș, însă inginerul 
Florin Todea l-a rugat să mai rărnînă și 
el însuși a înțeles că s-ar cuveni să mai 
rărnînă fiindcă este nevoie de oameni ca 
el. într-un fel și-a făcut datoria, în această 
privință, și față de familie, fiindcă Si-a 
reînnoit de cîteva ori cererea de transfer, 
însă într-altă perspectivă judecind lucru
rile nu putea să nu-și facă datoria nici 
fată de întreprinderea de care-1 leagă 
atîția ani de muncă, și de aceea Toma 
Lucaci aproape, că nici nu mai amintește 
astăzi de cererea aceea. Căci dacă ar 
aminti ar însemna să o ia de la capăt cu 
întrebarea dacă se cade sau nu șă plece. 
Si oricum și-ar pune această. întrebare, e 
limpede, tot nu poate să-și. răspundă. Fiind 
tot la fel de limpede că dacă ar trebui să 
răspundă, s-ar simți împins să folosească 
cuvinte mari. Și asta nu poate face. El 
mai degrabă știe că trăiește. în fiecare zi, 
înțelesul acelor cuvinte mari si tocmai, de 
aceea nici nu simte nevoia să le mai ros
tească. De bună seamă,, oricând putea ob
ține transferul dar dacă nu s-a străduit 
să-l vadă aprobat este pentru că ține la 

munca lui și la oamenii care fiindu-î co
legi îi sînt tot atîția prieteni. Iar lîngă 
această iubire își face loc, teafără și depli
nă, iubirea pentru propria-i familie. Pen
tru că, deși munca lui Toma Lucaci a fost 
tot prin șantiere și galerii de mine, el e 
mai sigur decît mulți care n-au plecat 
niciodată de-acasă că are în același timp 
o familie unită, împăcat în credința ei 
despre ea însăși, că, fără să fie nevoiți 
să-si declare iubirea prin scrisori, toți — 
și tatăl, și mama, și copiii — au crezut unii 
în alții ca și cum ar fi trăit laolaltă și 
se așteaptă să se vadă unii pe alții ca și 
cum n-ar fi plecat niciodată de lîngă pra
gul .aceleiași case.

DUMITRU CONSTANTINESCU ■

in Carpați rărnînă pace
Se vînează pe planetă, 
viața e o vînătoare 1 
Se întinde plasă deasă, 
se aruncă gloanțe-n puști.

Fluieră pe cerul neted, 
lung, o pasăre și moare... 
Marte, arcul nu-I întinde — 
frunțile să ni le muști 1

In Carpați rărnînă pace 1 
Cadă vulpile-n capcane, 
păsările «nari de pradă 
cu sămînța morții-n donț.

Noi știm cît ne plînge rîul, 
eît pling moșii sub icoane ; 
nu vrem să fim ținte fixe 
nici de stronțiu, nict de glonț 1

N. GRIGORE MARĂȘANU ■

Fereastră deschisă spre dorul tancului
...Țara Zarandului, comuna Bu- 

teni. Pînă prin anul 1968, aici a 
funcționat O moară, „moara cu 
365 de geamuri", cite zile are 
anul cu alte cuvinte ; construită 
prin secolul 18, această moară 
avea presă de ulei, ulterior oa
menii i-au adăugat și turbină de 
curent electric. Astăzi moara nu 
mai merge, localnicii vor să o 
reînființeze, se opune însă o nu- 
se știe prea bine ce' comisie din 
București...

Astea le aflu în treacăt — în 
drum spre o tulburătoare și ori
ginală tabără de creație, un com
plex sculptural unic în țară și 
poate că în lume — de la Mir
cea Duma, secretar adjunct al 
comitetului comunal de partid, 
profesor, un tînăr iute in mișcări 
și cu ochii de un’ albastru des
chis, albi pînă la patimă atunci 
cînd vorbește atît de necazurile 
lor, dar și de satisfacțiile pe care 
le au.. Ne însoțește și Ilje Luș- 
trea, președintele C.Â.P. și unul 
dintre dirijorii corului comunal.- 
eor renumit în întreg județul 
Arad și care va sărbători peste 
cîteva zile 109 de ani de atestare 
documentară. Și conform princi
piului una caldă’, una rece, iată 
ce mai aflu : exista pe aceste 
locuri un renumit tîrg de vite 
(se ținea în ziua de 2 februarie, 
de „Stricenie", cînd ,.iese ursul 
din. bîrlog",..). Se vindeau uneori 
pînă la 250 de boi în greutate 
de 1,8—2 tone ! Veneau negustori 
tocmai din Italia și Austria, erau 
niște vite, o frumusețe...

...Ajungem, în sfîrșit. pe coa
ma unui deal. Un superb monu
ment din piatră albă. „Fe

reastra spre dorul lancului", 
ce se ivește brusc înaintea 
privirii, îți taie răsuflarea. Este 
orientat, firește, spre Țebea.,. 
Ceva mai în vale, în apropierea 
șoselei, un al doilea (în fi
nal, complexul va fi format 
din șapte piese), „Fereastra 
către amintirea străbunilor", 
acest al doilea îndreptat spre 
fosta așezare dacică Sindroa- 
ia. ale cărei urme își dorm 
somnul milenar pe coama unui 
deal opus. Autor : sculptorul Mi
hai Buculei, născut la Suceava 

„în 1946 (din al cărui palmares 
expozițional remarcăm, nu fără 
un zîmbet anume, o expoziție 
deschisă la Reinschardorf, în 
R.D.G., în 1976, iar alta la... Că- 
soaia, județul Arad, în 1978), 
Cum s-a ajuns aici ?

Un tînăr din Buteni, Petru 
Lucaci, student în București la 
Institutul ..loan Grigorescu" 
în anul IV, avîndu-1 pro
fesor pe Ion Sălișteanu („pur
tătorul bastonului de mareșal al 
generației sale") și fiind prieten 
cu sculptorul Mihai Buculei, îi 
facilitează acestuia o yizită în 
comuna natală. Sculptorul se do
vedește a fi îneîntat de zonă și 
de istoricul locurilor și propune 
conducerii comunale realizarea 
complexului în cauză. Ion Mo- 
trea, primarul, împreună cu 
Doina, soția sa, se dovedesc a 
fi doi veritabili entuziaști. în
cepe o muncă susținută nu nu
mai de entuziasmul celor doi, dar 
și de ambiția tineretului și bu
curia sa de a participa la rea
lizarea unei astfel de opere, fi
reasca lui mîndrie. Piatra este

adusă de Ia tabăra de la Că- 
soaia, este transportată cu bas
cule, cu care, cu tot ce poate fi 
folosit în aeest scop. Sculptorul 
se instalează într-un soi de boj
deucă unde, practic, doarme, și 
mănîncă numai — în rest diri
jează lucrările de tăiere a pie
trei cu joagărele, cioplește, stu
diază amplasamentul. In acest 
an este terminată ce-a de a doua 
sculptură, „Fereastra către a- 
mintirea străbunilor", iar nu
mărul mașinilor cu turiști 
care opresc în dreptul celor două 
opere, comentîndu-le. fotogra- 
fiindu-le, crește cu fiecare zi. 
Pentru îiftreaga lucrare, sculpto
rul nu a cerut decît... piatra, și 
mîncarea, pentru execuția pro- 
priu-zisă omul acesta nu, a luat 
nici un ban !

...Două „ferestre" din piatră 
au transformat perspectiva unei 
văi și a două dealuri. Două 
sculpturi masive, realizate în li
nii drepte, ferme — dar de o 
stranie căldură, iradiind un fior 
ciudat ce ține atît de estetic cît 
și, poate că mai ales, de istorie, 
înnobilează astăzi pămîntul har
nicilor oameni din Buteni. Iar 
dacă atunci cînd oamenii aceș
tia îți prezintă cele două fru
museți, create întru veșnicia din 
inimă și din muncă, ei îți măr
turisesc și unele nemulțumiri, 
unele treburi care nu merg 
poate așa cum trebuie — sau nu 
mai sînt așa ca altădată. Dar 
atitudinea lor este cu atît mai 
iriult de prețuit : sînt oameni 
care nu trăiesc cu capul în nori 
șl dacă știu să prețuiască va
loarea, știu, totodată, să și ia 
atitudine. Atunci cînd este cazul.

HORIA PĂTRAȘCU &

spo.ru
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Omul și orașul
Un oraș decis să devină un alt oraș : 

acesta se dovedește a fi Tîrgu-Jiul con
temporan, o vatră de oameni pentru care 
cuvîntul acasă și-a recăpătat înțelesurile 
lui dinții. Acasă redevenind și aici leagă
nul acela încărcat cu speranțe, din care 
oamenii nu mai pleacă oriunde, numai să 
se știe duși, spre care pînă și cei plecați 
în alte vîrste ale locurilor se reîntorc, 
însă, această metamorfoză nu ar fi fost 
posibilă dacă nu se limpezeau orizontu
rile și rosturile înseși ale orașului.

întii a fost petrolul, erupția lui, febra 
lui, 'din imediata vecinătate a urbei. Apoi 
a fost cărbunele și noua strategie a valo
rificării lui. Iar ce a fost înainte de apoi 
și întîi nici- nu mai are importanță. Tîr- 
gul, după cîteva veri fertile petrecute aici 
de Brâncuși, părea destinat să rămină mai 
degrabă într-o istorie a artelor ; arta. în 
existența Iui de astăzi, împlinește un sim
plu capitol, fabulos desigur, dar în nici 
un caz precumpănitor peste alte și alte 
afirmări de vitalitate. O așezare de oa
meni care, in numai două decenii, și-a 
sporit de- patru ori populația, de la mai 
puțin de 25 000 locuitori la aproape 100 000. 
este departe de a fi o așezare resemnată 
în nostalgii, tntr-adevăr. așa s-au succe
dat în timp lucrurile : întîi a fost petro
lul, apoi a fost cărbunele, dar nu este de 
neînțeles de ce abia revenirea municipiu
lui la rangul de reședință a unui județ 
cu tradiții în îndrăzneala de a-și descurca 
pînă la capăt împrejurările vieții de toate 
zilele a însemnat, de fapt, cotitura esen
țială a existenței lui și, implicit, temelia 
renașterii lui. Asta întîniplîndu-se nu mai 
departe decît în ’68. După o duzină și 
ceva de ani putem schița un bilanț.

Și am crezut de cuviință că actualul 
primar al orașului, tovarășul Ștefan Ne
greț, poate fi pentru noi un ghid prin 
excelență calificat în conturarea acestui 

lanț, care nu va fi unul al cifrelor, ci 
al .stărilor de conștiință sclipind ca bruma 
pe. hotarul dintre nou și vechi. Din mo
tive ce se vor dezvălui pe parcurs și, 
înainte de toate, dintr-un motiv secretat 
abundent de chiar evidența lucrurilor : în 
ultimii doi ani. Tîrgu-Jiul de mîine a în
ceput să se desprindă din Tîrgu-Jiul de 
azi și de ieri, să-și contureze cu tenaci
tate identitatea. întocmai ca o imagine ce 
se desprinde de altă imagine, cu șanse 
mari de a o copleși. întocmai cum ceea 
ce a fost și nu mai este de trebuință se 
retrage firesc în memorie și cum ceea ce 
este pur și simplu este și gata. Nimic 
mai mult, de vreme ce este destul. Doar 
atît în plus : nici despărțirea aceasta, a 
două clișee care pînă ieri sau alaltăieri 
aproape s-au suprapus, confundîndu-se 
nemeritat, nu a fost ușoară din cale afa
ră. Din cauze ce țin, îndeobște, de dificul
tățile inerente creșterii. Și de încă ceva : 
poate de ambiția neostenită a unora de 
a accepta răspunderi pentru care nu prea 
vădesc vocație.

încît, după aceste minime precizări, pu
tem spune ceea ce gîndim pe șleau : în 
două decenii, s-a construit în Tirgu-Jiu 
mult, foarte mult, suma locuințelor noi 
și foarte noi întrece aici de cîteva ori to
talitatea suprafeței antebelice a spațiului 
locativ, dar nu este mai puțin adevărat 
că, atîta vreme cît frinele. respirația de 
zi cu zi și perspectiva orașului nu au fost 
în mîinile orașului însuși, construcțiile 
noi s-au împlinit mereu sub zodia unei 
neșanse. Nu se prea legau cap la cap, am
plasate uneori de-a dreptul împotriva firii, 
tocmai pentru că prea puțini le gîndeau 
una alături de alta. O autogara nu mai 
puțin modernă decît altele zidite odată cu 
ea și astăzi se descoperă călătorului cu 
dificultate, la capătul unei goane amețite 
după feluri și feluri de colțuri. La fel. 
țelul de căpetenie al celor ce au zidit 
aici mai demult o sală a sporturilor părea 
a fi acela de a o ascunde cît se poate de 
bine. Cît de cît omenește, adică neesca
motat, au fost așezate în peisajul urban 
poșta nouă și casa de cultură a sindica
telor, despre care se poate spune că a 
împlinit aici, la timpul potrivit, nu un 
gol, ci o prăpastie în toată puterea cuvîn- 
tului. în schimb, o nouă piață alimentară, 
în cartierul 9 Mai, proiectată și ea gene
ros cînd e privită în sine, a fost și mai 
aprig ascunsă decît amintita sală a spor
turilor. Și, numărîndu-ne printre cei ce 
cunosc foarte bine acest oraș, de ani buni, 
putem spune că abia prin implantarea în 
inima sa a marelui magazin universal 
Parîngul . reședința județului Gori și-a re- 
dobîndit dreptul de a se reconstrui pe 
față și. nu doar prin locuri dosnice. A- 
ceasta fiind starea de fapt a lucrurilor. 

acum și aici, la Tîrgu-Jiu : în sfîrșit. 
orașul își dimensionează o identitate a 
sa, inconfundabilă. O stare de lucruri 
pentru care tovarășul Ștefan Negreț, ală
turi de constructorii și proiectantii de as
tăzi ai Tîrgu-Jiului, rămîne „vinovat", 
oricîț s-ar sustrage răspunderii. în Tîr
gu-Jiu au început să se contureze străzi 
noi, cu specific și distincție, funcțiuni noi, 
în sfîrșit o fațadă se leagă de altă fațadă 
și rotunjesc împreună un tot care poate 
fi la rîrțdul lui adăugat, fără grija că vom 
fi proiectați într-un neant urbanistic. în 
scop de dragul scopului, exprimabil doar 
cifric și văduvit de o eleganță care i-ar 
multiplica substanțial înțelesurile sociale.

Și dacă această cotitură s-a realizat în 
numai doi ani, sînt de consemnat cîteva 
victorii înregistrate aici împotriva rutinei 
și a comodității : devierea traficului greu 
pe un nou pod peste Jiu. curajul de a 
plănui și realiza noi centre de greutate 
ale vieții de zi cu zi a orașului. îndrăz
neala de a acorda spațiilor comerciale 
ale noilor cartiere un interes care nu le-a 
fost acordat niciodată pînă acum. Sau 
de a îndrepta pînă se aude că pîrîie un 
„corso" vetust, strălucind doar prin lus
trul imprimat de pingele asfaltului. Și ra
ționamentul primarului Ștefan Negreț ni 
se dezvăluie a fi din cale afară de plau
zibil : Tîrgu-Jiul se dezvoltă imoetnrV 
din punct de vedere industrial, prin în
treprinderea mecanică de utilaje de pre
sare și forjare, prin . întreprinderea de 
utilaj minier, prin întreprinderea de re
generare a cauciucului, prin Fabrica de 
bere, prin alte structuri, preluate, care 
nu contenesc și ele să se dezvolte, cum 
ar fi întreprinderea de produse refractare 

„Unirea" sau matusalemica, între ghili
mele, Fabrică de țigarete ; practic, nu am 
mai întâlnit un ziar județean în care să 
apară atîtea oferte de încadrări cîte apar 
săptămînal în Gazeta Gorjului ; și un mu
nicipiu în expansiune nu se poate con
cepe fără aderență la om. Iar aici a înce
put să precumpănească tocmai ideea că 
Tîrgu-Jiul trebuie să ajungă un oraș în 
care se poate trăi plenar, împotriva con
cepției că un oraș industrial, în construc
țiile lui civile, nu trebuie să fie altceva 
decît un amorf dormitor, concesiv înzes
trat și cu dușuri. în fond, un municipiu 
în devenire împărtășește în bună măsură 
destinul unei logodnice. Problema lui nu
mărul unu, oricit am învîrti cuvintele, 
asta rămîne : place sau nu place româ
nului care îi face curte...

Ritmurile sînt și ele importante, bine
înțeles, și mai este de spus că la Tîrgu- 
Jiu se construiesc între 1 100 și 1200 apar
tamente anual. S-ar fi construit mai mul
te, dar foamea de cărbune și-a spus cu
vîntul în Gorj mai apăsat decît în alte 
județe și o sumă apreciabilă de construc
tori, nație de oameni care nu e chiar de 
nenumărat, s-a rupt spre bazinele carbo
nifere, spre Mătăsări mai cu seamă. însă 
tot cît și ritmurile contează și suplețea 
lor, puterea lor de a zămisli armonie în 
peisaj și în viață, ceea ce. dintr-o dată, 
presupune o încordare aparte a spiritului 
edilitar și a puterii de chibzuință. De pil
dă, prin ce s-ar putea traduce suplețea 
în condițiile unor ritmuri înalte ? Uneori, 
evident, suplețea s-ar putea traduce și 
printr-o grabă măi mare decît graba de 
toate zilele. Cînd ai primit dezlegarea să 
demolezi și să construiești, nu mai stai pe. 
gîn'duri. demolezi fără nici o zăbavă și' 
implantezi urgent. în loc curat, temelii , 
pentru ziua de mîine. Altfel riști să crea- ! 
dă cineva că. tărăgânînd lucrurile, nu ai ' 
nevoie de ceea ce de fapt ai nevoie, în- j 
găduința dată ar trece repede în reversul ; 
ei și. din clipa aceea, logodnica purtând-, 
numele Tîrgu-Jiu riscă iar să displacă, f

Nimic nu poate fi mai temeinic decît ' 
un lucru făcut la timp, mai crede prima-,' 
rul Ștefan Negreț, și. de ce să nu recu- . 
noaștem, trebuie să-i dăm dreptate. Argu-' 
mentele prin care dreptatea lui devine 
vădită ni se oferă Ia îndemînă chiar în 
urbea prin care ne-anf învîrtit împreună, ( 
cu folos și pentru primar, și pentru re-' 
porter, o după-amiază întreagă, pînă Ia 
scăpătatul soarelui. întîmolător, acest 
scăpătat al soarelui ne-a prins în preajma 
Coloanei fără sfîrșit. semnată Constantin' 
Brâncuși. Vecinătatea ei imediată nu a; 
fost limpezită la timp și așa a rămas, în 
vraiște, preț de patru decenii. Acum, în' 
sfîrșit. arată așa cum a gîndit-o cîndva.' 
sculptorul. S-a găsit și timp și putere si 
pentru asta. Ceea ce nu înseamnă decît 
că Tîrgu-Jiul va rămîne si de acum îna
inte și un oraș al artei. Printr-un obelise 
care nu fumegă. Radiind, totuși, o căldură 
ciudată...

MIHAI PELIN ■

Cauza apelor curate

Starea Oltului (III)
Odată intrate în depresiunea Birsei, calitatea apelor Oltului se modifică substan

tial, densitatea deosebită a industriei brașovene avînd, desigur, un cuvînt greu de 
spus și în starea rîuiui pe care îl urmărim de Ia izvoare pînă la vărsarea în Dunăre. 
Dealtfel, dacă luăm în considerare notațiile pe o scară descrescîndă ale specialiștilor 
de la Direcția apelor Olt, poluarea petrecută pe cursul acestui rîu în județul Harghita 
poate primi calificativul 5 (nota 10 ar reprezenta idealul „apelor curate"), în județul 
Covasna el scade la 4, dar în Brașov devine 1, maxim al poluării pe întreaga lungime 
de 67© km a rîuiui Olt (anticipând .puțin ° jud. -Sibiw Vâlcea Olt 
Așadar, după aprecierea globală, să intrăm puțin în detalii.

DE CITĂ CERNEALĂ E NEVOIE 
PENTRU A COtORA

O CĂLDARE CU APĂ ?
Brașov. Sînt unele probleme cu stația 

de epurare a orașului, in special din 
cauza nerealizării la termen a investi- 
țiilor noi (partea a II-a a treptei meca
nice ; cea biologică are termen în 1983), 
dar activitatea decurge totuși în general 
satisfăcător. Sulfurile și grăsimile sînt 
cîteodată depășite, iar fenolii nu s-au 
mai analizat de multă vreme din cauza 
lipsei aparatului corespunzător. Intră în 
stație cam 4 500 ms/oră de ape uzate și 
menajere și industriale, ultimele punînd 
desigur cele mai mari probleme. Unită
țile industriale sînt obligate să posede ■ 
cîte o stație de preepurare, dar puține 
fac ceea ce trebuie. Din cele 45 de între
prinderi brașovene de la care se iau 
probe lunare privind calitatea apelor 
deversate spre stația de epurare. 38 nu-și 
realizează indicatorii, deși acești indica
tori au devenit de la un timp de plan. 
Inginerul chimist Florin Cosma, tînăr, 
priceput, a „evidențiat" pentru noi cîteva 
dintre aceste unități. Ele sînt întreprin
derea de șuruburi, „Dezrobirea", Fabrica 
de bere. Abatorul, Nivea, Vinălcoolul. 
Electroprecizia Săcele. întreprinderea 
mecanică, întreprinderea poligrafică și 
mai cu seamă Fabrica de încălțăminte 
„Timpuri noi" (secția tăbăcărie). în acest 
caz, uneori depășirile față de stasurile 
admise sînt de peste 3 ori la reziduu fix, 
de 15 ori la grăsimi, de 5 ori la sulfuri, 
de 10 ori la cloruri, de 4 ori la sulfați și 
pînă la 200 de ori (!) la fier,.. Bineînțe
les, stația de epurare preia integral 
aceste ape atît de încărcate, le tratează 
cît îi stă în putință, apoi le deversează 
în Ghimbășel. și de aici în Olt. Dumitru 
Moise, directorul filialei zonale Brașov a 
Direcției apelor Olt : „Statul a investit 
pentru protecția apelor peste 1 miliard 
lei numai în județul Brașov. Avem circa 
200—220 de unități considerate ca poluan
te și 245 de instalații pentru epurarea 
apelor, la capacitatea totală de 24 000 
m3/dră. Dintre acestea, 57 nu' funcțio

nează la parametrii proiectați iar 3 nu 
merg deloc (A.E.I.C.I.P. Feldioara, Avi
cola Brașov, instalația de neutralizare a 
apei acide de la întreprinderea chimică 
Victoria). Volumul apelor neepurate ră
mase nu pare mare, circa 4 000 m’/oră, 
dar aici este vorba tocmai despre apele 
cele mai grele, cu concentratii din cele 
mai mari. Dacă vreți o comparație, pen
tru o căldare de apă nu-i nevoie decît de 
o sticluță de cerneală pentru a o colora 
tn albastru !“ Tot la Brașov, la sediul 
Oficiului județean pentru gosporărirea 
apelor, i-am rugat pe tovarășii Temisto- 
cle TeodOrescu, directorul O.G.A., Gheor
ghe Găroiu, șeful biroului protecția și 
gospodărirea apelor, Ioan Batista și Do
rin StOian, ingineri chimiști. de la filiala 
brâșoveană a Direcției apelor Olt. să no
teze pentru noi activitatea privind pro
tecția apelor Ia principalele unități indus
triale de pe raza județului. Cu mențiunea 
că aceste note iau în considerație numai 
momentul actual, fără a tine seama de 
punerile în funcțiune care urmează pe 
termene mai scurte sau mai lungi, iată 
aceste notări : Combinatul chimic Făgă
raș —. 9, Combinatul chimic Victoria r- 
4. Combinatul chimic Zărnești — 6. „Co- 
lorom" Cddleă — 2. I.U.C. Făgăraș — 7 
Fabrica de hîrtie Ghimbav — 6. „6 Mar
tie" Zărnești — 6, I.C.A. Ghimbav — 7, 
întreprinderea chimică Rîșnov — 4. Trac
torul Brașov — 9. Metrom — 7. Rulmen
tul — 6. întreprinderea de autocamioane 
— 7. Electroprecizia Săcele — 5. Postav 
Prejmer — 5. Fabrica de fulai de cartofi 
Făgăraș — 9. iar dintre stațiile de enu- 
rare ale orașelor. Făgăraș — 4. iar Bra
șov — 5. Cum spuneam, aceste note se 
pot îmbunătăți considerabil, odată cu 
realizarea investițiilor care în momentul 
de față sînt doar în stadiul de execuție 
sau de proiect aprobat. Iar cu aceasta, 
să ne continuăm ancheta.

SFECLĂ CU PĂMÎNT» SAU... 
PĂMÎNT CU SFECLĂ ? !

Bod. Stația de epurare a întreprinderii 
pentru prelucrarea și industrializarea 
sfeclei de zahăr a fost construită în 1970 

și are o capacitate de circa 230 litri pe 
secundă, apă din care cam două treimi 
se recirculă în procesul de producție 
Alimentarea cu apă a trebuit acum cîțiva 
ani schimbată din Bîrsa (care se umplu
se de leșiile bisulfitice provenite de la 
Zărnești) în pîrîul Rogoaze, care are încă 
apă destul de bună. Mai bine de 9 hec
tare și jumătate sînt ocupate de iazuri 
și decantoare, necesare pentru sedimen
tarea suspensiilor și substanțelor orga
nice. S-au realizat aici cîteva inovații 
care au mărit capacitatea de filtrare, 
stația funcționînd acum cu randamente 
între 60 și 70 la sută, destul de aproape 
de datele prevăzute în avizul de func
ționare. Ioan Cîrstea, maistru la stația 
de recirculare și epurare, secretar al 
Comitetului de partid pe întreprindere : 
„Necazul nostru principal vine de la spă-' 
îarea sfeclei. Recoltatul mecanic are 
dezavantajul preluării unei mari cantități 
de pămînt, care, prin spălare, ajunge în 
decantoarele noastre. După lege, , sfecla 
trebuie să conțină pînă la 15 la sută im
purități, dar au fost cazuri cînd am avut 
și peste 50 la sută. Practic, uneori aveam 
impresia că primim pămînt cu sfeclă, nu 
invers ! Anual, cred, sîntem nevoiti să 
scoatem și să transportăm peste 100 000 
de metri cubi din paturile stației, lucru 
care nu ne ușurează deloc munca, fără 
îndoială".

IN LOC SĂ RECUPERĂM, 
TURNĂM IN OLT I

Zărnești. Pe canalul Vulcăniței curge 
spre Olt o spumă albă, care vine de la 
Combinatul de celuloză și hîrtie din lo- 

' calitate, un amestec de apă cu fibre celu
lozice. cu borhoturi, apă cu coajă și: apă 
menajeră, care o face imposibil de fo
losit în aval. La combinat am văzut in
stalațiile stației de epurare, impresionan
te prin dimensiuni și volumul ocupat, 
care astăzi epurează în jur de 900 litri pe 
secundă. Această stație are o poveste a 
ei. imediat după punerea în funcțiune 
s-a oprit pur și simplu, a fost nevoie să 
vină cei mai mari specialiști de la Bucu
rești, în frunte cu directorul întreprin
derii producătoare a utilajelor, să rămină 
la fața locului luni de zile pentru a o 
face să meargă din nou, dar acum stația 
merge totuși bine, cu randamente mulțu
mitoare. Ea consumă, e adevărat; circa o 
cincime din întregul volum de energie 
electrică al întreprinderii, dar. prin înlo
cuirea celor 72 de turbine cu un nou sis
tem de aerare:prin jet. acest consum 
exagerat poate fi substanțial micșorat. 
Necazu! provide însă din altă parte, mai 
exact de la nepunerea în funcțiune a in
stalației de ardere a leșiilbr (șau borho
turilor) lignosulfonice, materie reziduală 
a proceselor tehnologice legate de fier
berea lemnului. Aceste borhoturi pot fi 
valorificate, produși! lignosulfonici fiind 

folosiți la fabricarea betoanelor, a aditi^' 
vilor de foraj etc., numai că desfacerea 
nu acoperă decît 10 000 de tone într-un 
an, în vreme ce la Zărnești cantitatea 
totală rămasă este de cinci ori. mai mare. 
Singura soluție este arderea acestor bor
hoturi în cuptoare, însă punerea în func
țiune a instalației întârzie, este vorba șt ’ 
de o cooperare, ea a tot fost amînată. ■ 
iar acum noul termen este primul tri- ■ 
mestru al anului viitor. Pînă atunci, așa 
cum ne spunea inginerul Ștefan Hogea, 
între 80 și 200 de litri de leșii se dever
sează zilnic în Vulcănifa, de unde și spu 
ma albă de care am amintit, extrem de 
acidă (Ph 2,5—3, față de 7, cît reprezintă 
neutralitatea), acționînd aproape ca un 
detergent... ,

SANCȚIONAREA
ACARULUI PĂUN.. f

Feldioara. Stația de epurare a apelor 
uzate de la Asociația economică inter- 
cooperatistă de creștere și îngrășate a 
porcilor, dată în exploatare in 1971, n-a 
funcționat nici măcar o zi ! Ocupă 3,2 
hectare, a costat 1,7 milioane, dai- pro
iectarea ei a fost total greșită. Directorul 
Ale'xandru Necula, venit aici în 1975, 
spune : „Am fost sancționat de două ori,, 
de aceeași persoană, inspectorul general 
Novac, de la C.N.A. în 1975 mi-a dat 
1 500 lei amendă, iar în 1978, 3 000 — la 
care am făcut însă contestație, și judecă
toria mi-a rediis-o la 700. Eu sînt medio 
veterinar și l-am ■ întrebat pe acel inspec
tor venit de la București ce vină am eu 
pentru greșeala comisă de proiectant ? 
Eu n-am sarcina să discut cu dumneata, 
mi-a răspuns, eu nu dau explicații, eu 
controlez și sancționez ! După cum sa 
vede, asta nu a rezolvat în nici un fel 
problemă". în momentul de față, la ca
pacitatea de 30 000 de capete porcine pe 
an cît are unitatea, revin peste 25 000 de 
tone de dejecții animale, care dealtfel ar 
putea fi folosite ca îngrășămînt natural, 
dacă ar exista posibilitatea transportului. 
Deocamdată însă, apele uzate merg în 
canalul de desecări, se sedimentează cît 
de cit, apoi curg tot în Vulcănița, circa 
600—700 m3 pe zi. și de aici în Olt. Ph-ul 
acestor ape este 10 ! Circa 80 de tone de 
substanțe organice, două tone de sus
pensii, 3.6 kg fenoli (enorm !) se scurg 
astfel în rîu într-o singură zi... Soluția 
pare să fie totuși pe aproape, odată cu 
dezvoltarea unității cu încă 43 000 de ca
pete pe an. prin investiție urmînd să se 
rezolve și problema stației de epurare. 
Această stație, după un proiect nou. mult 
mai complex și mai modern, ar urma să 
coste 11 milioane, folosindu-se și. ceea ce 
există deja construit. Planurile sînt. se 
pare, de acum aprobate. Termenul de 
punere în funcțiune ar fi sfirșitul anului 
1982. Să sperăm că ei va fi respectat.

(Va urma)
DUMITRU GRAUR 3
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reți sa devemți bogați ?
în multe sate și comune din țara noastră griul umple bine hambarele, 

porumbul crește înalt și greu, de știuleți, grajdurile sînt pline de vite și vitele 
tși țin frumos rostul, de lapte și carne, de muncă și nădejde Ia muncă. Și toate 
astea în chip firesc, ca și cum le e dat să fie ele, satele și comunele acestea, 
fruntașe, ele și nu altele, ca și cum belșugul le e dat unora, iar altora nu. Cine 
vine să cunoască felul oamenilor și al administrației de aici va avea uimirea 
unor lucruri dintre cele mai obișnuite. îi va afla pe țărani Ia treabă și nu la 
taifas, la ingrijitul vitelor și nu la discuții despre îngrijitul vitelor, îi va sur
prinde pe președintele și pe vicepreședintele C.A.P.-ului Ia țărani, pe cîmp, la 
grădină și la fermă, nu între hîrtii de tot soiul, va găsi satul ca în zi de lucru 
chiar și de sărbători și nu ca-n sărbători în zilele de lucru. Va descoperi, adică, 
tot ce-i de multă vreme descoperit : că agricultura se face numai cu vrednicie 
și că, oricît vom discuta despre mașini, tot omul c acela care sfințește locul și, 
implicit, face recolta. Satele și comunele despre care scriem acum sînt in fiecare 
toamnă dovada că în agricultură revoluția ține tot anul, nu numai Ia cules, că 
anul începe Ia 1 ianuarie și se încheie la 31 decembrie, că dragostea pentru 
ogor și gospodărie im se măsoară cu ziua-muncă și nici cu anul, ci cu viața- 
muncă. Ele sînt dovada că totul se poate cînd omul vrea, că leneșului nu-i plouă 
în brazdă nici dacă plouă tot timpul, că belșugul nu-i o chestiune de destin, ei 
de oameni. Să-i cinstim pe toți țăranii care fac cinste numelui și meseriei de 
țăran, ca să știe și alții, și să nu obosim niciodată scriindu-le numele cu litere 
mari acestor fruntași ai bătăliei pentru plinea țării.
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înainte de a cere de la alții.

au cerut de la ei înșiși

Obișnuiesc unii să zică am ajuns, to
varăși, unde nici n-am visat, dai’ țărani
lor din Grindu, județul Ialomița, vorbele 
astea nu li se potrivesc. De ce 1 Pentru 
că ei au ajuns exact unde au visat, adică 
la 70 milioane avere obștească si la 
producții constant mari, peste 6 mii la 
gnu, peste 7 mii la porumb etc., asta în 
condiții de sol nu numai neirigat, ci și 
năbădăios, cînd băltit, cînd inundat. Visul 
tor a plecat aproape de la zero, de la 
recolte adunate cu sacul și de la 3 vaci, 
pe numele lor Joiana. Bălțata și Roșcata, 
el n-ar fi fost, firește, suficient, dar 
cooperatorii au pus in slujba lui si. im
plicit, în slujba bunăstării, palme tot 
mai bătătorite și, după cuvintele pre
ședintelui Mircea Dan Anghel, ceva în 
plus, convingerea că. înainte de a cere 
de la altii, trebuie să ceară de la ei 
înșiși. Ce-au zis, grindenii au și făcut, 
harnici, întreprinzători, cuvîntul lor de 
ordine fiind chiar ordinea. Cine s-a în
cadrat, a rămas. Cine nu, a fost trecut pe 
dreapta și silit de oameni, cazul mai 
vechi al veterinarului Radu Viorel, să-și 
ia tălpășița. Cei mai multi însă n-au dat 
bir cu fugitii, deși munca n-a fost și, pe 
alocuri, nu e comodă, căci agricultura din 
Grindu seamănă cu industria și d_urează, 
anual, 365 de zile, cu excepția anilor 
bisecți cînd durează chiar 366. Altfel 
spus, cadrele s-au permanentizat, iar soții 
Silvia Si Virgil Micu, ea șefă de fermă la 
porci, el inginer sef, s-au fixat la Grindu 
și se simt aici ca acasă, la propriu si la 
figurat. Exemplul nu-i valabil numai pen
tru șefi, ci și pentru cooperatorii de.rînd. 

■ care au fost ajutați să înțeleagă, prin 
pilde concrete, că disciplina e cel dinții 

" Interes al lor. Așa se face că, la Grindu, 
meseria de crescător de porci a devenit, 
într-o fermă care are 8 mii capete deși a 

' fost construită pentru 5, una de familie 
și de animale văd Elisabeta și Ion Vlad, 

, Ioana și Filip Crisache, Dobrița și Neacșu
Drăgan, Elisabeta și Constantin Neagu ș.a. 

ț Adevărul e că zootehnia, profesată cu 
oi de Australia, cu porci de rasă si cu 
vaci Hollstein, i-a ridicat pe grindeni. 
Rulajul e, numai la porci, de 17 mii de 
capete pe art, iar oile dau. invariabil. 
12 kilograme de lină. Acum, susține pre
ședintele Anghel, e ușor, fiind totul me
canizat, apă la nivel constant, instalatii 
electrice de muls și așa mai departe, dar 
a fost o vreme cînd și pe aici, ca și prin 
alte părți, unii credeau că- junincile pot 
lua în greutate numai cu sfaturi și in
jecții ? 1 Nu-i așa. practica a demon- 

’ strat-o, zootehnia e o uzină vie care con
sumă tot timpul, o neglijență, fie și de 
2—3 zile, puțind da pagube pe care vege
talul, oricît de bine ar merge, nu le poate 
recupera. Gîndind așa, cooperatorii și-au 

f ridicat un F.N.C. propriu, dar lucrarea, 
ș altfel pretențioasă, nu i-a costat mare 
1 lucru, ea fiind încredințată brigăzii de 
l construcții a unității, pe care o conduce 
, fostul tîmplar Profir’ Manea, azi vice- 
ț președinte la C.A.P. Dacă asta i se pare 
î o chestiune normală lui Mircea Dan An- 
l ghel, „cine nu ridică, pierde trenul", 
’ mai puțin normal i se pare faptul că 
> fermele zootehnice „nu prevăd" ingineri 
î mecanici, adică specialiști cu înaltă cali- 
i ficare. Instalațiile, zice, se mai strică, 
i racleții la fel, avem mecanicii noștri, pe 
vVasile Grigore, de pildă, priceput la toate, 
î dar uneori îl văd depășit și-mi vine să 
i mor de ciudă că treburile stau pentru un 
' chițibuș oarecare. Dacă meseria de țăran 
* se învață la Grindu, cooperativa e o ade- 
■’ vărată școală în acest sens, cu „profesori" 

ca Radu Vasile sau Ion Cretu. ei înșiși 
; țărani, pentru cea de mecanic grindenii 

n-au, din păcate, competenta necesară și 
• resimt concret această lipsă.

Anul acesta n-a fost, la Grindu. unul 
din cale-afară de darnic. Grîne s-au 
făcut, dovadă producțiile mari, dar apa 
freatică a izbucnit spre suprafață și mii 
de hectare au fost inundate. Poate că 
alții s-ar fi culcat pe-o ureche și-ar fi 
socotit că natura le-a pus la dispoziție 
scuze și justificări. Dar grindenii nu-s 
dintr-un astfel de aluat moale. Ei s-au 
încrîncenat și, strîngîndu-și rîndurile. au 
săpat șanțuri, nu unul, nu două, ci sute, 
chiar mii, salvindu-și cu sudoare și eroism 

agoniseala, pîinea lor si, in același timp, 
pîinea țării. Recoltele au ieșit, cum spu
neam, zdravene, iar cea de sfeclă. 250 de 
tone la hectar, a depășit cele mai opti
miste așteptări. S-a muncit pentru asta, 
nu încape nici o îndoială, dar și „orien
tarea", zice președintele, a fost la înăl
țime. „Orientarea", adică disponibilitatea 
spre nou, spre acele soiuri „Fundulea 29", 
„Doina", „Pionier", primele de grîu. ulti
mul de porumb, în fața cărora se mai 
ezită, dar pe care grindenii le-au adoptat, 
tratîndu-le cu tehnologii moderne si cu 
respect. Cura se întîmplă. ce-au semănat, 
au cules, producții record, deși țăranii din 
Grindu nu-s chiar pe deplin mulțumiți, 
zicînd că se putea și mai bine. Din 
această atitudine a lor se vor plămădi, la 
anul, recolte și mai mari, căci aici s-a 
încetățenit obiceiul ca oamenii să învețe 
nu din lipsuri, ci din realizări. Ei sînt 
mîndri de ce fac și de cit cîștigă. cam 
5 mii de lei de familie, lună de lună, pun 
mîna unde e nevoie și e greu și nimănui, 
cu atît mai puțin președintelui, nu-i cade 
rangul. Cînd, cu ani în urmă, a poposit 
la Grindu cel dintîi titlu de Erou al 
Muncii Socialiste, cooperatorii s-au bucu

rat. firește, dar au privit acea onoare nu 
ca pe un capăt de drum, ci mai degrabă 
ca pe un început, mai temeinic, mai plin 
de răspunderi, iar rezultatele n-au întîr- 
ziat. Au urmat alte distinctii. Ordinul 
Muncii clasa I, al doilea, de 3 ori Meritul 
Agricol clasa I. încă un titlu de Erou al 
Muncii Socialiste, toate dobîndite prin 
rîvna unor cooperatori învățati să se 
scoale înainte de primul cîntat al cocoși
lor și să se culce cînd nevoile zilei -le-c 
permit. Deși, eum aminteam, cîștigă‘‘bine, 
acordul global pe echipe (la cîmp) și pe 
îngrijitor (în zootehnie) le dă garantii 
suficiente, nici unul nu s-a boierit, și, 
cînd e de muncă, e de muncă, fără 
fasoane și fără păcăleli. Oameni deprinși 
cu greul, țăranii din Grindu au, desigur, 
tot mai multe pretenții, case, televizoare, 
mobilă etc., dar prima dintre acestea e, 
dacă am priceput bine, să li se explice, 
să nu fie mințiti. Nu cu vorbe meșteșu
gite. ci drept, bărbătește. Cînd se întîm
plă așa, și se întîmplă mereu, forța obștii 
e teribilă și. zice președintele, am putea 
muta și-un înunte din loc. Adică, oame
nilor li se cere, dar li se și dă. în timpul 
culesului, miheare caldă la capul locului 
și, din cînd în cînd, și-o țuică, ba chiar 
și pește, acesta adus tocmai de la Dunăre.

L-am lăsat la urmă, intenționat, pe 
țăranul Mircea Dan Anghel. Erou al 
Muncii Socialiste și, din 1955, președinte 
al cooperativei din Grindu. Am mai 
spus-o și cu altă ocazie. Mircea Dan 
Anghel e un personaj fascinant, coborît 
parcă dintr-o literatură de cea mai bună 
calitate. Ca un personaj din Steinbeck, a 
încercat la oraș tot felul de meserii, dar 
n-a reușit mare lucru. La 28 de ani, 
adică Ia jumătatea vîrstei de azi. și-a 
adus aminte, pe cînd răscolea tăciunii sub 
mititeii de la „Trocadero", că locul Săra-: 

nului e chiar la tară si s-a întors la 
Grindu. Peste nici 3 ani a devenit, prin 
voința consătenilor, președinte și succe
sele cooperativei, tot mai evidente din zi 
in zi. se leagă indisolubil de puterea de 
muncă și de inteligența acestui om care 
n-a rămas, din cauza lui și a vieții, decît 
cu 7 clase. A făcut și face și azi. cînd 
trupul i-a fost șubrezit de 6 operatii, 
educație politică prin forța exemplului, 
vine primul și pleacă ultimul. Dac-ar sta, 
crede c-ar muri și poate. glumește, i-ar 
părea rău. Dar nu stă. Aleargă, se agită, 
vorbește. Să știi să faci, zice, dar și să 
gindești economic. Să fii, vorba asta pare 
tot mai proastă, dar nu e. un pic negus
tor, să nu te apuci de-o treabă pînă n-ai. 
clar punctul în care trebuie să te oprești. 
Deși nu cine știe ce școlit. a fost si a 
rămas mereu disponibil la nou. l-a căutat

La Petreștii de Găești nu se întimpiă lucruri 

neobișnuite, dar nici jumătăți de lucruri

Nu prețuim niciodată îndeajuns lucru
rile sigure, performanta de a pune-ntre 
cele firești orice performantă a vredniciei. 
Hărnicia, de fapt, nu-i niciodată spectacol. 
Un sat cu oameni gospodari nu-i. firește, 
o minune. Oameni de treabă si iubind 
munca sînt peste tot. Un președinte de 
colectivă, înainte de a se întreba ce tre
buie să facă pentru a-i avea pe țărani 
la cîmp, trebuie să se gîndească la cele 
ce-i împiedică s-o facă. Nu-i nici un 
eroism să dai trei prașile Ia porumb. Alt
fel, erou devine si brutarul, care coace 
zilnic pîinea, și îngrijitorul de vite, care 
mulge vitele de două ori pe zi, si poștașul, 
care-și ia zilnic tolba pe umăr. In agri
cultură, cel puțin, unde muncile importan- 
•te sînt orînduite odată pentru totdeauna, 
prașila porumbului nu-j o chestiune de 
onoare și excepția aceea ce poate să se 
cheme act eroic. Prașila porumbului e, 
pur și simplu, muncă la porumb. Lipsind 
porumbul de cîteva din muncile trebuin
cioase, recolta e proastă, chiar si-n ansi 
buni. Și, reciproca : lucrat cu grijă și-a 
vremea lui, cîmpul dă recolte bune, chiar 
și-n anii slabi.

Pămîntul C.A.P.-ului Petrești e podzol 
de categoria a Hl-a. Nu-i cel mai rău 
ogor, dar cel mai bun. cu siguranță, nu-i. 
„Din mai si pînă-n august, spune ingi
nerul șef Nicolae. Neacșu, n-a dat o pi
cătură de ploaie".

Nu-i singurul loc unde n-a plouat. Cu 
toate acestea, la C.A.P.-ul .din Petrești 
s-au obținut, pe-o moșie neirigată, cu un 
grad de fertilitate mai degrabă mediocru, 
5 340 kg porumb boabe la hectar. E mult! 
vor spune unii. E puțin! vor zice altii. In 
ce privește recolta, s-ar părea că totul 
e foarte relativ și că multul nu-i atît de 
mult incit să nu se poată și mai mult. 
Adevărul e că la Petrești e mai propriu 
să vorbim de bine, de-o stare unde prea 
multă relativitate nu încape. Pentru că. 
în anul 1971, se plăteau 7 lei la ziua mun
că, iar astăzi se plătesc 60.

Un 60 de lei la ziua muncă nu-1 dai 
numai din porumb. Cu putină ploaie, cu. 
cele trei prașile date plantei, cu o den
sitate de 55 000 de plante la hectar, cu 
niște. oameni care se zbat să primească 
o suprafață de lucru mai mare, cu un 
acord global respectat, atît in principiu, 
cit si în fapt, de ambele părți poți să scoți 
lesne 8 000—9 000 de kilograme porumb 
boabe la hectar. Și, fără ploaie, 5 000 sau 
6 000.

Sigur, calitatea pămîntului poate să di
fere de la o tarla la alta, dar. prin partea 
aceasta a județului Dîmbovița, nici o di
ferență nu-i atît de acuzată incit să ex
plice de ce unii scot producții bune în 
toți anii, iar cei din jur, recolte proaste, 
de asemenea, în toți anii. Să comparăm 
ce s-a obținut, în medie, în Consiliul unic 
agroindustrial de stat si cooperatist 
Găești și ce s-a obținut la Petreștii de 
Găești : la grîu și porumb, producția la 
hectar e aproape dublă la C.A.P. fată de 
consiliu. La orz. cam la fel. La Petrești, 
ferma de vaci a livrat 4 300 litri de lapte 
pe cap de vacă furajată. La oi. producția 
de lină a fost de aproape 10 kilograme De 
oaie. Pe cele 100 hectare de grădină s-au 
planificat 1 800 tone de legume la hectar 
si s-au scos 2 500! Nu e una, e alta, dar 
ceva trebuie să fie !

Comuna Petrești, cu cei 6 000 de locui
tori ai săi, cu satele alcătuitoare, cu eele 
4 000 de hectare de pămînt e bogată cit 
se cuvine. O comună tipică de șes. aflată 
aproape de-o șosea si de oraș, cu tăranl- 
țărani și tărani-muncitori urbani, cu forță 
de muncă îndestulătoare, dar eontînd mal 
ales pe femei și bătrîni, cu băieți si fete 
ee-și cam iau gîndul de la agricultură si 
luptă pentru-o diplomă universitară. 
Bueurestiul nu-i tocmai departe. Piteștiul 
e aproape, Găeștiul, peste drum. Dacă 
ne-am obișnuit să numim tipică starea 
unei comune de 6 000 de locuitori, cu 3 000 

■ de navetiști și numai 970 de brațe în 
C.A.P., e cazul să băgăm de seamă situatii 
demografice și locale comparabile nu 
contează, neapărat, pe efecte, pe conse
cințe economice comparabile. Cu alte cu
vinte, e posibil ca o comună să benefi
cieze de navetă lesnicioasă Si de cîstigul 

și exemplul cu soiurile e elocvent, l-a 
cultivat eu curaj. A format generatii 
întregi de specialiști, iar cei mai apropiati 
colaboratori ai săi sînt deopotrivă țărani 
ca și el, „tehnicieni fără diplomă" cum îi 
numește, cit și ingineri sau medici veteri
nari, cu care vorbește aceeași limbă. 
Cooperatorii știu că pot conta pe el, nu i-a 
dezamăgit niciodată în atîtia ani, iar el 
știe că poate conta pe ei. egalii și prie
tenii lui. Această sudură sufletească, ma
terializată în fapte înaintea vorbelor, 
țăranii sînt zgîrciți la gură, e un alt 
secret al izbînzilor repurtate la Grindu. 
Primul insă rămîne munca, purtată cu 
mîini bătătorite și în cisme de cauciuc, 
munca în stare să transforme, iată, cu 
repeziciune un vis frumos intr-o realitate 
pilduitoare.
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a 3 000 de muncitori de oraș. păstrîndu-șJ 
— cu toate acestea — tipicul rural. Ca 
oamenii, adică, să nu-și pervertească nă
dejdile, umbiînd după ciștig ușor din maî 
multe părți, ca țăranilor să le placă să 
rămînă, in sinea lor. țărani, in felul lor. 
țărani.

De ce le place țăranilor din Petreștii de 
Găești să fie țărani și să muncească bine 
ogorul? Pentru că sînt bine plătiți. La U>q 
număr de zile muncă mai degrabă mic 
(sub 100 de cooperator), s-a dat, la strîn- 
sul recoltei. în medie. 500 kg griu si 1 700 
kg porumb.

Anghel Aristița a primit 2 421 kg. Con
stantin Constanta 2 437, Elena Serafim 
2 538, loniță Stanca 2360. Dacă ai sub ochi 
listele cu numele oamenilor si împărțeala 
griului și a porumbului, pricepi mai bine 
ce înțeles are expresia „atitudinea fată de 
muncă". Țăranii din Petrești nu se omoară 
cu discuții privind atitudinea fată de 
muncă. Ei muncesc, pur și simplu, cînd 
trebuie și unde trebuie. Cel mai bun lucru 
realizat aici, la Petrești. este acela că 
omul e sigur pe rostul și costul mun
cii lui.

„în 1971 o duceam, s-o spunem limpede, 
foarte prost — e de părere președintele 
C.A.P.-ului, inginerul Nicolae Neacșu. Eu 
sînt din Găești. După facultate, am stat 
cîțiva ani în partea Hunedoarei si apoi 
m-am apropiat de ai mei. Nu-i prea 
simplu să stai de vorbă cu un sat căruia 
îi dai, la sfîrșitul anului, 7 lei Ia ziua 
muncă. Te întrebi : ce-i de făcut? Si vezi 
că exact lucrurile ce-s de făcut, treburile 
acelea obișnuite ale pămîntului. nu se fac. 
Deci, nu trebuie să te întrebi atîta cum 
să faci fiindcă e necesar, pur și simplu, 
să faci : să duci tot ingrășămîntul natural 
pe cîmp, să te încrezi în știința si dra
gostea de muncă a grădinarilor din Sirbj 
să fii mereu cu ochii pe cer și cu gindlii 
la prașilă. Astăzi am putea să plătim si 
100 lei la zi muncă, dar adunarea ge
nerală a hotărît să creștem fondul de acu
mulare la 12 milioane, din care să con
struim o bucătărie furajeră modernă, să 
aducem unele îmbunătățiri la. saivanele de 
oi, să mecanizăm complet adăposturile 
pentru tineretul taurin. E drept, din ’78 
am primit un lot de vaci de rasă pentru 
o fermă model, numai că înainte de a 
avea Brună de Austria, noi dădeam peste 
3 006 de litri anual de vacă de la văcuțele 
astea ale noastre. A trebuit să le transfe
răm altor ferme și uite că acolo nu mai 
dau laptele ce-1 dădeau. Să fie de vină 
vaca? Toată problema sînt furajele. Nu 
am cumpărat niciodată furaje. Pur si 
simplu nu reușesc să înțeleg cum fae unii 
să n-aibă furaje. Am strîns de pe 120 hec
tare peste 600 tone de fîn de cea mai bună 
calitate, am însilozat 2 500 tone porumb- 
furaj, avem în stoc 1 000 tone sfeclă, Cînd 
mergi prin unele sate, vezi atîtia oameni 
pe uliță îneît poți să crezi că-i zi de săr
bătoare. Petreștiul. în mai toate zilele, 
pînă la lăsarea serii, pare pustiu."

Țara e bogată cînd oamenii sînt bogați. 
în satul Sîrbi al C.A.P.-ului Petrești. un 
sat de numai 350 de gospodării, ocupația 
principală, din tată în fiu. e grădinări
tul. loniță Anghel e vicepreședinte la 
C.A.P. și este pentru că știe grădinărie 
cit tot satul. Mai toate gospodăriile au 
Dacii și ARO, mai toate gospodăriile au 
vaci și porci și cai. Din lotul personal, pe 
pămîntul acela de calitatea a III-a. Toma 
Ivănescu, Ion M. Ștefan, Gheorghe Geor
gescu, Marcu Tomeseu, Petre Țenea și 
alti Petre, și Gheorghe, și Ion scot 
40 000—50 000 lei pe an. Oamenii muncesc 
în C.A.P., muncesc în curte și în grajd, oa
menii din bîrbi, care se angajaseră prin 
fel de fel de slujbe la oraș, vreo 300 cu 
toții, au revenit în ultimii doi-trei ani la 
munca în grădină, ia porumb și la grîu.

Ordinea, orice s-ar spune, are o putere 
de contaminare mai Însemnată decît 
haosul. Paradoxal însă e mult mai com
plicat să explici mecanismele ordinii decît 
să dezvălui cauza haosului. La Petreștii 
de Găești nu se întîmplă lucruri neobiș
nuite, dar nici jumătăți de lucruri.
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„Pe lingă rasă, mai trebuie casă și masă!"

selecție a animalelor care să permită în
locuirea animalelor reformate prin efecti
vul propriu, an de an, ca și perfecționa
rea rasei. în lipsa oricărui element de 
care am pomenit, nu se poate vorbi de o 
bună producție, nici de situație economi
că. de rentabilitatea zootehniei11. Și to
tuși, după Gheorghe Jiga, agricultură 
fără zootehnie nu se poate. Ea este ade
vărata uzină a agriculturii, cu foc conti
nuu pe parcursul unui an întreg, aproape 
deloc expusă calamităților naturii. Dar

Gheorghe Jiga este de 20 de ani în 
funcția de președinte al C.A.P.-ului din 
Bistrița. Nu-i dintre cei cărora Ie place 
să folosească tonul ca argument, e mai 
curînd blind, iar priceperea și-o arată, 
prin fapte. Cooperativa pe care o con
duce nu raportează rezultate spectaculoa
se la producțiile vegetale, griul și porum
bul cresc greu aici, în 'jur de 3 000 de 
kilograme Ia hectar, rareori mai mult, 
fiindcă despre climă nu se poate spune 
că ar fi favorabilă acestui sector. Pon
derea unității, și forța sa economică tot
odată, o formează sectorul pomicol și, 
mai cu seamă, cel zootehnic, în care co
operativa bistrițeană și-a făcut de acum 
un renume. Nu cu mult timp în urmă 
ferma de vaci cu lapte a fost vizitată de. 
însuși secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu avînd cu
vinte frumoase la adresa gospodarilor, 
încurajîndu-i să continue ceea ce au rea
lizat pină în prezent. Dar ceea ce trebuie 
spus, de la început, e că aceste rezultate 
nu țin de fel de domeniul miracolului, nici 
al investițiilor supradimensionate, ci pur și 
simplu de cel al priceperii, al bunei or
ganizări, al preocupărilor intense în 
această direcție. Nu. un bun sector zoo
tehnic nu se pune pe picioare cît ai bate 
din palme, nici măcar într-un an, doi, ci 
în mai mulți, cinci sau șase pe puțin 
Vaci din Olanda sau Elveția se importă 
foarte greu, puține cooperative au astfel 
de animale, și în definitiv „bălțăta româ

cularii vind însă cu 2 lei, uneori mal 
mult, desigur neoficial. Oficial un astfel 
de C.A.P. cumpără, in acte, 3 000 de ki
lograme, plătește corespunzător, însă în 
magazii nu-i intră decit 2 000 kg. conform 
prețului cerut de furnizor. Efectul e du
blu, dar la fel de păgubitor. Mai întîi 
pentru că animalele nu mănîncă din acte, 
lor le place numai finul și acesta e doar 
cit rația de întreținere, apoi pentru că
sini unii care renunță
crească animale, ei „cresc1

astfel să mai 
fin, fiindcă-i

mai comod și la fel de rentabil...
„în ceea ce ne privește, spunea Gheor

ghe Jiga, noi nu mai avem astfel de pro
bleme. Ne gîndim însă la necesitatea am-
plasării culturilor furajere mai din 
me. după calculul de necesar. Dacă

vre- 
știm

efectivele, știm producțiile pe care trebuie 
sâ le obținem, trebuie să stabilim nece
sarul de furaje pe sortimente și să însă- 
mînțăm în consecință. Multe unități nu 
cultivă gulii furajere, se mărginesc la 
culturi slabe, cum ar fi iarba loliu, ce 
s-a extins pe mari suprafețe. Guliile 
ajung la 80 000—100 000 kg la hectar, deci 
făcînd un calcul simplu, cam 21 600 uni
tăți nutritive la aceeași suprafață, în vre
me ce alte culturi nu ajung nici la 50 la 
sută. Eu cred că pe viitor așa va trebui 
să gindim cînd se discută despre proble
ma asigurării bazei furajere 1“

Poate că toate acestea s-ar putea nunti

foarte expusă, cum zicea, 
produse de om ! Sectorul

calamităților 
zootehnic nu

face altceva, la urma urmei, decit să 
transforme producțiile secundare (fin, co
ceni etc.) în producții primare, adică lapte
și carne, atît de necesare desigur, 
îngrășămintele naturale bune pentru 
mularea producțiilor vegetale...

Dar, nu-i deloc ușor să lucrezi cu

plus 
sti-

ani-

nească" poate da producții excelente. ' 
«acă i se asigură condițiile necesare. 'Si
gur, animalele trebuie selectate, nimeni 
nu-ti vinde o vacă avînd o producție de 
20 de litri pe zi, cel niult una care dă 
1 sau 8 litri. Situații de acest gen se 
toțîmplă, din păcate, destul de des. sînt 
cooperative ce cumpără vaci de la cetă
țeni particulari pentru a-și completa efec
tivul de animale. în loc să se întîmple
invers, unitatea

„secrete de producție11, dacă bisțrițenii 
nu ar fi gata orirind să le împărtășească 
cui dorește să facă o zootehnie cu adevă
rat rentabilă. Chiar și celor de la coope
rativa din Dumitra, sau mai ales lor. 
fiindcă fac parte din același Consiliu unic 
agroindustrial, al cărui președinte al bi— 
realul executiv e chiar Gheorghe Jigni 
„Rezultatele lor sînt foarte slabe, sîntem 
hotârîți să-i ajutăm, să-i punem pe pi
cioare, ne spunea acesta. în fapt, zooteh-

malele. Un zootehnist adevărat trebuie 
să cunoască animalul, să-i „vorbească11 
aproape. Aici nu există rebuturi, laptele 
pierdut astăzi nu se mai recuperează 
mîine ! Zootehniștii sînt, în fapt, oameni 
de înaltă calificare, care trebuie respec
tati cum se cuvine. La C.A.P. Bistrița 
sînt 35 la număr, fiecăruia îi revine rite 
un lot de 30 de capete de animale. Marcu 
Nicolae, spre exemplu, care de 10 ani lu
crează la gx’ajdul nr. 3, zice că o vacă 
chiar puțin bolnavă „stă supărată, 1 se 
vede pe față, ca și la om, urechile îi sînt 
debălăsate, capul e mai jos, botul e uscat, 
nu mănîncă sau nu rumegă, urechile și 
coarnele sînt mai reci, părul stă zburlit11, 
și alte asemenea, pe care zootehnistul le 
vede și le pricepe înaintea medicului ve
terinar. Omul cîștigă aproape 6 000 de lei 
pe lună, alții ajung și ei la patru sau 
cinci mii, cum sînt Beudean Mihai, Moi- 
șan Iile, Morar Ana, Pantea Ioan ori 
Sîngiorzan lacob, nu, nu te naști zooteh
nist, meseria se învață destul de ușor, 
dar trebuie să ai pasiune și chemare 
pentru ea. Lor le place locul unde mun-

nia nu poate deveni rentabilă' dorit la o 
agricolă, căreia lv se depășire a 3 500 litri de lapte pe cap de

creează cele mai bune condiții, să selec- vacă furajată (unele unități au sub o 
teze și să vîndă cetățenilor animale fnr
moașe, cu bune producții.

„Sigur, spune Gheorghe Jiga. e. nevoie 
de o rasă cît mai bună, dar pe lingă 
rasă mai trebuie și casă și masă. în pri
vința cazării, eu susțin că nu-s necesare 
neapărat construcții noi, dar cele vechi 
trebuie obligatoriu modernizate. Să fie 
apă la fiecare grajd, dar nu formal, ci 
să poată bea animalele la discreție, să se 
asigure temperatura necesară pe timp’ de 
iarnă, apoi lumină și aer, toată igiena, ca 
și mulsul mecanic. La complexele mari, 
eu construcții noi, sistemul de evacuare 
al dejecțiilor se face p.c pernă de apă, 
prin pompare, după care urmează de cubi
cei infestarea unor mari suprafețe agri
cole, poluarea apelor și alte necazuri. 
Cînd a fost la noi tovarășul secretar ge- 
aeral Nicolae Ceaușescu, nu mi-a fost, 
rușine cînd a văzut că transportăm băle 
garui cu roaba, pentru a-1 depozita co- 
' wpunzătoi". Avem un ora de pază Ia 
fiecare grajd, ori eu spun că trebuie să 
facă și el ceva, de exemplu să tragă de
jecțiile cu lopata, ținînd animalele cutate 
și. dacă tot le trage, să le încarce într-o 
roabă și să le ducă afară, pe platformă. 
Noi studiem un sistem de evacuare a de
jecțiilor solide, fie prin lopată mecani
că, fie prin alte mijloace puțin consu
matoare de energie, astfel înrit să fie 
adunat Și transportat fiecare kilogram de 
îngrășămînt natural pe terenurile pomi
cole sau pe cele cu legume, pe care efec
tul lor este -deosebit de bun. în vreme 
ce cel a.l îngrășămintelor artificiale este 
uneori dăunător11.

Dar „masa11 ? Este evident că asigura^ 
fea bazei furajere e una dintre sarcinile 
cele mai importante în zootehnie. în za
dar avem o rasă și o „casă11 bună, dacă 
animalul nu primește suficiente unități 
nutritive atît pentru întreținere, rit și 
pentru exploatarea la maximum a poten
țialului biologic de producție. Există re
țete bine puse la punct : la fiecare șută 
de kilograme, rdvine o unitate nutritivă 
(echivalentul unui kilogram de ovăz), 
plus o jumătate de unitate de fiecare litru 
de lapte produs. Asta face cam 11—12 
astfel de unități pentru o vacă producînd 
10—12 litri de lapte zilnic, însă rația fu
rajeră a animalului trebuie să cuprindă 
mai multe sortimente, ăsigurtnd atît sub
stanța uscată sau cea umedă, rit și albu- 
mina, microelementele și așa mai de
parte. Practic, la ferma din Bistrița o 
vacă cu lapte primește zilnic cam 16 kg 
de fin (4,5 unități nutritive), 25 kg gulii 
furajere, tăiate mărunt (6,5 unități) și 
15—20 kg „siloz11 (adică un amestec de 
coceni de porumb, ierburi uscate, alte re
surse, adunind încă două unități nutriti
ve). Ce se întîmplă cînd această bază fu
rajeră nu e asigurată se -cam știe, ani
malul ajunge să primească abia rația de 
întreținere. uneori nici aceea ; cum să 
mai dea lapte ? Așa se ajunge la produc
țiile de numai o mie de litri de lapte pe 
cap de vacă „furajată11, sau chiar mai 
puțin ! C.A.P.-ul din Biștrița n-a mai 
cumpărat in ultimii 15 ani nici măcar un 
kilogram de fin, dimpotrivă, a dat altor 
unității ce i-a prisosit. Alții cheltuiesc 
peste o jumătate de milion anual pentru 
cumpăratul finului, uneori chiar pes
te un milion de lei, de obicei de In 
particulari, din sectorul necooperativizat. ,. 
alteori ajung să-și cumpere- chiar finul 
propriu, pe care l-au împărțit cu prea 
mare larghețe cu prilejul repartițiilor ?!

. Un kg de fîn costă oficial 0,85 lei, parti

mie rind ai un procent de natalitate 
de peste 85 la sută și in același timp, o

cesc, le plac animalele măi cu seamă, 
știu ce și cum să le dea, exact la timp, 
nu Ia voia întîmplării. Așa a ajuns co
operativa din Bistr ița la o medie de 4 32(1 
litri pe ca-p de- vacă furajată, lapte pe 
care l-a valorificat în proporție de 90 la 
sută Ia fondul de stat, cheltuind 1,85 lei 
pentru litrul de lapte și primind 2,10 lei 
pentru același litru livrat, plus premiul 
de 0,50 lei pe fiecare litrii care a depășit 

'sarcina de plan. Cu totul, aproape două 
milioane beneficiu net al cooperativei nu
mai din sectorul zootehnic.

de 12 ani cooperativa agricolă, dar modes
tia. această floare rară, nu a făcut-o să 
uite că muncește cu oamenii, că rezulta
tele C.A.P.-ului sînt, do fapt, rezultatele 
tuturor. Poate fi și neiertătoare, atunci 
cînd este vorba despre neglijență, poate 
face, iată, ca cel din vina căruia a murit 
un vițel să-l cumpere de unde știe și să-l 
pună Ia loc ! Așa că. la Putineiu, vițeii 
sînt îngrijiți ca propriul buzunar...

E întrebat Radu Riciu cit cîștigă un 
membru cooperator, în medie, la C.A.P.-ul 
din Drăgănești-Vlașca, care e modul ds 
furajare la oi și la vaci etc. Li se răs
punde : cîștigul mediu trebuie raportat la 
12 luni, cu toate că la cultura mare, în 
legumicultura, se lucrează din plin 6—8, 
pînă la 10 luni. El este de 1 700 lei lunar, 
în zootehnie, media este de 2 500—2 600 da 
lei lunar, în raport cu acordul global. Și 
concediul plătit, asta nici nu se discută ! 
în ce privește furajarea, părerea lui Radu 
Rîriu — și nu numai a dumnealui — este 
că președintele C.A.P. e omul-cheie. Ei 
eșțe cel care trebuie să-și ia răspunderea 
de a lua de la cultura mare pentru a 
scoate lucerna, ațît de necesară vitelor. El 
este acela care poate intra, dacă e cazul, 
în contradicție cu șefii de fermă, dar să 
o facă pentru ca animalele să mănînce l . 
La Drăgănești-Vlașca s-au recoltat 500 ha 
de lucerna. Cea mai simplă și mai sigură 
metodă in agricultură, spune Radu Rîeiu, 
este asolamentul. Insistă asupra acestei 
idei și arată că la Drăgănești 5 ani sa 
seamănă legume și 5 ani lucerna, iar re
zultatele sînt excelente. Au două D. I.-uri, 
pentru tocat furaje. „Cooperativa care 
nu-și face furajul, spune Radu Riciu, în
seamnă că n-are președinte bun. Nu 
există adevăruri de mijloc11.

Marin Nedea vorbește președinților 
C.A.P.-urilor din țară despre creșterea 
animalelor la C.A.P. Purani. S-au ocupat 
mult de ele. „Indiferent de problemele 
care sînt, spune dînsul, nii se poate ca o 
cooperativă care are 2 000—3 000 de hec
tare de pămînt să nu reușească să-și hră
nească animalele. înseamnă că nu so 
luptă, înseamnă că nu-i interesează!“ 
Cînd a fost lipsă de hrană —- într-un an 
— au cumpărat de la „Spicul11 paste făi- 
noa.se cu termen depășit, numai pentru a 
salva animalele... S-au văzut criticati pen- 
tai că nu au sacrificat, de mult, caii, șî 
nu i-au sacrificat, acum se mîndresc cu 
atelajele lor... Țăranii, care au trăit eve
nimentele acestui an, au simțit ce legă- 
minț poate exista între oameni'și animale.

DUMITRU GRAUR ■

Agricultura e o artă și, ca orice arta,

nu se face decit cu actori buni!
Nu am știut. în dimineața de 2 decem

brie. rind mă îndreptam spre Purani, că 
voi avea norocul nu doar să-l întîlriesc 
pe președintele cooperativei respective, 
Marin Nedea, ci și să găsesc Ia Purani 
trei Eroi ai Muncii Socialiste și o sută de 
președinți de C.A.P. din întreaga țară. 
Trebuie să recunosc, și trebuie să recu
noașteți, nu șe întîmplă în fiecare zi ast
fel de evenimente '

Ascultîndu-1 și urmărindu-I, o zi. pe 
Marin Nedea. mi-a fost teamă că marea 
Sa patimă pentru agricultură, pentru pă- 
mînt, pentru recoltă, pentru animale, ma
rele farmec pe care-1 degajă acest om —- 
devenit legendă — mă vor fura, și voi 
face în primul rind literatură. Dar. din- 
colp de sclipirea înțelepciunii, dincolo de 
metaforă, dincolo de efervescența lui Ma
rin Nedea. am găsit atîtea adevăruri fun
damentale aplicate concret, la Coopera
tiva agricolă din Purani, încât pot așterne, 
acum, și ce face Marin Nedea, nu numai 
ce, și mai ales, cum spune.

Dacă, de pildă, spune că există multi, 
în agricultură care muncesc pînă se pri
copsesc, apoi că la Purani se muncește 
ziua-lumină, și vara, și iarna. Numai în 
felul acesta se obțin 80 de lei pe zi muncă, 
numai în felul acesta un mecanizator în
casează 4 500 de lei pe lună. Lupta pe care 
o duce președintele C.A.P.-ului cu oa
menii, pentru a-i forma să facă treabă, 
pentru a-i influenta să facă treabă, nu e 
nici ușoară, nici intimplătoare. Este legată 
de educarea omului, și Marin Nedea ține 
nemaipomenit de mult la ideea că educa
rea omului este baza, că de aici încep re
zultatele. Nu sînt povești întâmplările eu 
ciobanii care au amenințat că pleacă și 
lasă 3 000 de oi, și cărora le-a spus: „Ple-

câți, da' repede ! De oi avem noi grijă, ce, 
credeți că, nu mai știu Să merg cu oile la 
născut ?“

Dacă, de pildă. Spune că agricultura o o 
artă, și atunci, ca orice artă, nu se face 
decât cu artiști buni, să știți că „regizorul11 
de ia Pilrani se trezește la cintatul coco
șilor și planul de muncă pentru ziua care 
începe este gata, fiecare om știind ce are 
de făcut, Nu se pornește la muncă în do
rul lelii, se cunosc. în amănunt, sarcinile 
nu numai pe azi, dar și pe mîine, pe toată 
săptămîna, planurile se întocmesc și se 
aplică strict, oa legea.

Radu Rîeiu, al doilea. Erou al Muncii 
Socialiste, este președintele C.A.P, din 
Drăgănești-Vlașca. Un bărbat masiv, așe
zat, sfătos, diametral diferit ca tempera-

Vaca a substituit totdeauna mama noas
tră, căci am. băut laptele ei și dacă ara 
locuit pe un. bulevard, în Capitală, și în
tr-un sat. calul ne-a purtat și la război, 
și in codru, și lâ muncă, rit despre oaie» 
ciobanii s-au bătut de multe ori cu ursul, 
și-au murit, ca să apere turma. Șî cum să 
vezi că uri șef de fermă, că un președinte 
de G.A.P. lasă să crape animalele do 
sete? E o crimă, nu.altceva ? !“

Stefania Ionescu spune că nu o dată se 
întîlnește cu Marin Nedea, cu Radu Rîriu, 
pentru a împărtăși din experiența aces
tora, din stilul de muncă. La Putineiu. pe 
3 500 ha lucrează 240 de oameni. 0 sută 
de oameni sînt ocupati în zootehnie, o altă 
sută în activitățile industriale. Acordul 
global se respectă, pe echipe. Un lucrător 
în zootehnie cîștigă, în medie, 2 500 lei p® 
lună, iar în alte sectoare 1 600 lei. Nu are 
prea mulți ingineri, deși este pentru ideea 
că agricultura să beneficieze de oameni 
calificați. Degeaba te scoli la 4 dimineața, 
dacă nu știi să faci o rețetă pen

men't de Marin Nedea, dar aceeași 
dăruire, aceeași patimă pentru mese
ria de țăran ! Ne spune că nu și-a 
luat „concediu11 de vreo douăzeci 81 
ceva de ani, și amănuntul îi scapă 
— Vizibil — diseutînd despre răspunderile 
cerute de agricultură. Patima lui Radu 
Rîeiu e arătura. A luptat, atunci cînd, din 
economie, se cerea să se facă o arăturii 
de suprafață, ca arătura să fie adîncă. așa 
știe încă din copilărie, rind se ara cu boii, 
că de arătură depinde soarta recoltei. 
„Sînt prea mulți șefi în agricultură, spune 
de-a dreptul Radu Rîeiu, și noi n-am 
avea nevoie derit de puțin ajutor din par
tea Industriei chimice și a industriei gre
le, că eu aș vrea să văd pe pungile cu 
îngrășăminte Și rețeta tipărită gata, iar pe 
pungile cu concentrate, să fie desenată o 
pasăre dacă-i pentru găini, o vac-ă. un 
porc11.

Ștefania Ionescu, președinta C.A.P. Pu
tineiu, Erou al Muncii Socialiste, conduce

tru ierbirizare ! ? Sînt unități unde fată 
odată toate vacile, pentru că însămînțările 
nu s-au făcut științific, pentru că specia
liștii fac meserie între două trenuri sau 
două autobuze ? ! Dînsa e în fiecare di
mineață Ia grajduri, alături do medicul 
veterinar. E interesată de laptele fiecărei 
vaci : de ce a scăzut ? De ce a crescut ?

Cît despre irigări, părerea președintei 
de la Putineiu este că ele reprezintă w- 
riga tehnologiei. Nu plătește udători, așa" 
cum fac vecinii, care nu beneficiază de 
irigarea culturilor. Reușesc să scoată 
8 360—8 400 kg boabe la hectar, din soiul 
C 400, mai ales. Cît despre lapte, nu se. 
poate obține laptele cu paie, spune Ste
fania Ionescu, 4 000 1 de lapte poți obține 
cu hrană adecvată. 200 de hectare udate, 
semănate cu porumb, folosesc, într-un 
amestec — care se prezintă ca o pastă — 
aici intră și cele 1 000 de tone de fîn de 
lucerna, pentru hrana animalelor. „Pro
movați femeile în muncă, aveți încredere, 
spune președinta C.A.P.-ului 'Putineiu, la 
noi lucrează foarte bine, e adevărat, sînt 
mai ocupate decit bărbații, dar și mai con
știincioase 1“

PIA OLARU H
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Specializarea medicilor văzută
Interlocutorii noștri sînt dascăli cunoscuți și prețuiți, medici de 

valoare cu trei, patru decenii experiență. Toți, fără excepție, subliniază 
saltul realizat de România socialistă în pregătirea în timp scurt a unui 
impresionant număr de cadre sanitare, nivelul înalt al medicinei 
noastre de azi, pe măsura iluștrilor înaintași, ctitori de școală și patri- 
oți. Dacă în cele ce urmează ei se concentrează aproape exclusiv asupra 
problemelor deschise (în opinia lor), o fac nu pentru că ar fi urmărit 
să stabilească procentaje, dealtfel imposibil de realizat („atît la sută 
e prost, atît la sută e bine“), ci din dorința de a contribui, prin observa
țiile lor critice constructive, la păstrarea și în viitor a înaltului nivel al 
profesiunii medicale, de care atîrnă, nu în mică măsură, viitorul națiunii.

Profesor doctor docent D. DUMITRAȘCU, 
șeful Clinicii medicale III Cluj-Napoca :

„REORGANIZAREA 
INTERNATULUI AR REZOLVA, 

CRED, MULTE DIN 
NEAJUNSURILE ACTUALE"

Toți cei care trăim responsabilitatea 
sănătății omului sîntem convinși de im
portanta pe care trebuie să o dețină un 
sistem de formare, promovare și selecțio
nare a cadrelor medicale.în țara noastră, 
problema s-a bucurat de toată atenția. Mai 
mult decît în alte domenii, în medicină au 
fost structurate anumite criterii ce au în- 

. găduit fiecărui absolvent și. chiar studen
tului să-și anticipeze cu anumită aproxi
mație specializarea sa în funcție de per
formanțele universitare atinse. De aici, 
idealuri și competiția generatoare de va- 

• loare transcrisă efectiv în ierarhizări și 
. concursuri. Introducerea cu trei ani în 

'urmă a stagiului postuniversitar și des
ființarea internatului au generat însă 
unele consecințe — previzibile dar, se 

■ pare, minimalizate totuși — pe care as- 
tăzi le resimțim din plin sub diferite as- 

; pecte. Ramin de aceea deschise mai multe 
î probleme, unele de dată mai veche.

Este criticabil modul de calculare a me
diilor de absolvire. Pe această bază se 
face alegerea județelor pe tară. Notele 
obținute în cei șase ani de studii (la 
aproape 40 de examene) se găsesc la pa- 

, ritate cu nota de la lucrarea de diplomă 
(care, normal, reflectă în mare măsură 
activitatea și ideile conducătorului științi
fic). Dealtfel, această lucrare nu poate 
asigura o departajare valorică prea evi
dentă. Vin apoi prioritățile de domiciliu 
care anulează și mai mult eforturile si 
meritele reale ale tînărului medic.

Durata de trei ani a stagiului postuni
versitar mi se pare exagerat de mare. 
Am lucrat la tară, cunosc bine ce trebuie 
făcut. Pentru absolvent, prelungirea în
seamnă o nouă perioadă de provizorat (cu
mulată celor șase ani de facultate I), cu 
neplăcute efecte familiale, economice, și 
snorale (un stagiar rămîne tot un fel de 
student, un auxiliar fără răspunderi per
sonale, fără angajare directă, cum atestă, 
între altele, și lipsa dreptului de parafă). 
Pentru viitorul specialist, această perioa
dă înseamnă întîrzierea momentului de 
pegătire. iar pentru sistemul de formare 
a cadrelor, ea înseamnă prelungirea stu
diilor la nouă ani.

Repartizarea de posturi după acest sta
giu se face după altă medie și mai discu
tabilă ca valoare stimulativă : media de 
absolvire echivalează acum cu media de 
fiecare an de stagiu. Notele se dau nu
mai la proba orală (după ce, inițial, au 
fost prevăzute si teze scrise) de comisii 
foarte puțin uniforme ca exigență.

O anomalie se manifestă în județele 
care au centre universitare. Acestea sînt, 
firește, cele mai căutate datorită condiți
ilor superioare de pregătire în clinici. Aici 
se concentrează de aceea absolvenții cei 
mai buni. Dar aceste județe sînt tocmai 
de aceea și cele mai aglomerate de re
gulă și nu pot oferi după stagiu locuri 
suficiente în rural. Ce se va întîmpla cu 
acești medici stagiari ? Ce vor putea 
alege 1

Recrutarea de cadre didactice si de cer
cetare se face în prezent numai după pa
tru ani de la absolvire cînd se poate înce
pe și secundat iatul. Nu e însă prea tîr- 
ziu ? Eu consider că da. Și de fapt con
cursuri de acest gen nu se tin nici în fie
care an și nici pentru toate disciplinele, 
în această situație mulți tineri de per
spectivă se pot pierde în anonimat.

Reorganizarea internatului ar rezolva 
multe din aceste neajunsuri. Conceput ca 
un echivalent superior al stagiului post
universitar, eTar trebui să devină o pepi
nieră de cadre pentru învățămînt și cer
cetare, deoarece la această vîrstă tînărul 
medic poate oferi maximum de randa
ment în instrucția sa.

C. MUSTAȚA B

Profesor doctor VLAD VOICULESCU :

„PE VREMEA MEA, 
UN SECUNDARIAT 

DURA 12 ANI"

— Tovarășe profesor doctor Vlad Voicu- 
lescu, unde sînt „secundarii" dumnea
voastră 7

— Nu știu ce s-a întîmplat, anul trecut 

pe vremea asta erau deja în clinică, la 
cursuri. Noi îi așteptăm.

— E necesar „secundariatul" în me
dicină 7

— Cum altfel crezi că s-ar putea forma 
medicii specialiști 7 La noi, în neurologie, 
unui medic îi sînt necesari cam 6 ani de 
specializare pentru a deveni într-adevăr 
un nume, dar eram mulțumiți și cu siste
mul de pină acum,

—■ Cum e acesta 7
— Primeam în jur de 10—15 „secundari" 

anual pentru neurologie, care rămâneau la 
specializare un an de zile. Pe lîngă ei ve
neau: și alții, psihiatrii stăteau o lună, 
oftalmologii, reanimatorii, oreliștii, cei de 
la neuropsihiatrie infantilă și așa mai de
parte, după care reveneau, din cînd în cînd, 
la cursurile de perfecționare. Pentru neu
rologi urmau doi ani de activitate obliga
torie la un centru metodologic, de obicei 
chiar la noi, rareori în alte orașe mari. A 
existat în țară, acum vreo 20 și ceva de 
ani, un alt sistem, cu care, eu zic, s-a .fă
cut treabă foarte bună : se numea Facul
tatea de perfecționare și specializare, în 
urma căreia un medic obținea „secunda- 
riatul". S-a creat astfel o rețea de vreo 
400 de medici neurologi, din care cea mai 
mare parte sînt și acum în activitate. în
trebarea cine îi înlocuiește însă rămîne. 
fiindcă în fiecare an se duc la pensie cam 
10 său 15...

— Dumneavoastră cum ați devenit me
dic specialist 7

— A, asta-i-cu totul altceva ! Eu am în
ceput întîi cu „externatul", pe cînd eram în 
anul III de facultate. Timp de doi ani am 
trecut prin diverse stagii medicale, neuro
logie, chirurgie, medicină internă și așa 
mai departe. Apoi, în anul V fiind, am dat 
concurs de „internat" și, fiind admis, am 
urmat timp de 4 ani cursurile cu profesori 
care se numeau : Marinescu, Nicolau. Mi- 
ronescu, mari somități în domeniu. Abia 
pe urmă venea „secundariatul", care ținea 
tot 4 ani de zile. în cazul meu, fiindcă am 
avut șansa de a lucra cu profesorul Mari
nescu, urmașul său, profesorul lonescu- 
Sisești, m-a invitat să fiu asistent în cli
nica pe care o conducea. Timp de 7 ani am 
asistat în clinică, un timp în paralel cu 
„secundariatul", lucrul fiind permis pe a- 
cea vreme. Acolo am lucrat cu profesorul 
Kreindler, profesorul State Drăgănescu și 
alții, de la care am avut de învățat des
tule lucruri bune. în general, ca să ajungi 
să dai „secundariatul" la Eforia spitalelor 
civile din București sau la cea a Așeză
mintelor brîncovenești era nevoie de cel 
puțin 12 ani de specializare. însă a fi pe 
atunci medic secundar era într-adevăr 
ceva cu totul deosebit.

— Ca șef al Clinicii de neurologie a 
Spitalului „Gh. Marinescu", ne puteți 
spune de cînd nu s-a mai scos în această 
unitate medicală un post la concurs ?

— De foarte multă vreme, e adevărat. 
Eu lucrez încă tot cu oamenii pe care i-am 
moștenit de la profesorul Kreindler, pro
fesioniști deosebiți, dar care au de acum 
o vîrstă. Cel mai tînăr medic de la noi 
este doctorul Aurel Stănescu, un om foarte 
valoros, dar pe care nu reușim să-l pro
movăm șef de lucrări, locul lui putînd fi 
ocupat de altul mai tînăr. Această lipsă de 
oameni tineri, să fiu sincer, începe să se 
facă simțită.

— Vedeți altă soluție care să înlocuiască 
„secundariatul" 7

— Soluții cred că ar fi, dar nici una nu 
ar putea înlocui programul analitic, elabo
rat pe care îl face „secundariatul".

DUMITRU GRAUR ■

Conferențiar doctor GRIGORE POPESCU, 
Clinica 3-a medicală a Spitalului nr. 2 - 
Facultatea de medicină din Craiafa :

„EXISTĂ PERICOLUL UNEI 
PLAFONĂRI PROFESIONALE"

Pînă acum trei ani, orice absolvent al 
medicinei putea concura la un examen 
postuniversitar, fie el medic de cir
cumscripție rurală sau urbană. De trei 
ani a venit reforma : orice absolvent se 
consideră medic stagiar, făcînd 3 ani 
serviciu în : chirurgie, pediatrie, conta- 
gioși, epidemiologie — deci în spitale mari 
Teoretic, totul era bine ; trebuiau să se 
arate roadele. Nu s-au văzut, și iată de 
ce :

1. s-au desființat cu această ocazie con
cursurile de internat (dintre medicii in
terniști se selecționau viitorii profesori 
universitari !).

2. ies multi medici, în județul nostru de 
pildă sînt repartizati circa 60. Dincolo de 
faptul că, în acest sistem, studiul medi
cinei a devenit de 9 ani, problema se pune 
și din punct de vedere social : majorita
tea sînt femei în vîrstă de 24-26 ani, în 
aeeastă perioadă de trei ani apar 1-2

de ei inșiși
copii, stagiul devenind astfel (socotind 
concediile legale), practic, de 2-3 luni de 
zile în loc de trei ani. Ca să nu mai vor
bim că în acest răstimp se încheagă fa
milii, se obțin locuințe, se stabilesc re
lații. Dintr-o idee, teoretic, foarte bună, 
mie mi se pare că vom intra într-un im
pas. Se cheltuiesc, pe țară, miliarde cred 
în situația asta : sînt ani de zile cînd la 
țară nu s-a dus nimeni !

Cred că ar trebui reintroduse concursu
rile de internat, cu examene extrem de 
severe, ale absolvenților. în acest fel —- 
chiar și numai 10% dintre aceștia — ar 
putea fi specializați timp de trei ani, 
crescuți, pe lîngă niște capacități me
dicale autentice. Mai sînt de părere că 
perioada de stagiatură trebuie redusă : 
medicul trebuie să se lovească mai re
pede de problemele bolnavului de acolo, 
de la circumscripție — și nu de cele din 
spitale. Avem astăzi, de pildă, peste 20 
oameni la ginecologie ; peste 20 la pe
diatrie — ce să faci cu ei 7 Și ce pot face 
ei înșiși 7 ! Cum să-i îndrumi, cum să-i 
controlezi 7 ! Ce învață oamenii ăștia 'l 
Lucruri pe care le-au învățat deja în fa
cultate — uitînd însă sau neajungînd la 
practica directă pentru care au fost des
tinați, și pe baza căreia ar putea — pe 
baza unor concursuri — să crească, nu 
atît Ierarhic cit mai ales valoric. La ora 
actuală se petrece o plafonare, mi se 

.strînge inima gîndindu-mă la ce se va 
întimpla de acum în colo.

Și încă un lucru : peste tot în lume, în
vățămîntul de bază (mă refer aici la ca
lificare, la profesionalism), este cel 
„suprauniversitar", care se face între 30 
și 60 de ani. La noi, acest învățămînt a 
fost „subțiat", dacă nu chiar desființat 
de-a dreptul. Or, acest învățămînt 
„suprauniversitar" trebuie să fie cel mai 
mare, cel mai înalt învățămînt. Avem o 
veche tradiție în acest sens, ce nu poate 
fi eliminată în nici o discuție cît de cit 
serioasă asupra acestor probleme.

HORIA PĂTRAȘCU B

Profesor doctor docent ȘTEFAN BERCEANU, 
șeful Clinicii de hematologie București :

„NE LIPSESC MAI ALES 
RADIOLOGII 

Șl ANATOMOPATOLOGII"

— Nu numai în medicină, ci în toate 
domeniile de activitate, specializarea s-a 
impus în ultimele decenii ale veacului 
nostru ca principalul criteriu și principala 
condiție pentru profesionalizarea indivi
dului. In compartimentul larg al chirur
giei, de pildă, au apărut o întreagă suită 
de subspecialități sau de specialități de 
vîrf care, în fapt, fiecare în parte, consti
tuie o disciplină nouă : urologia, chirurgia 
cordului, chirurgia toracică, neurochirur
gia, ortopedia. Internele au creat cardio
logia, hematologia, gastroenterologia, reu
matologia, pneumologia, diabetologia etc. 
In afara acestora, tot stricta specializare 
a impus înființarea serviciilor de radiote
rapie, anatomie patologică, imunologie, 
serologie, explorări funcționale, anestezie 
și reanimare. E bine că s-a întîmplat așa, 
dar e regretabil că. pînă la ora actuală, 
rețeaua noastră sanitară este încă departe 
de a avea în toate județele necesarul de 
specialiști. Ne lipsesc aproximativ 5 000 de 
medici de diferite specialități și ne lipsesc 
mai ales radiologi și anatomopatologi. 
Aceștia, care, prin natura profesiunii lor, 
se expun la nenumărate riscuri (leuce- 
miile sînt de zece ori mai frecvente la 
radiologi !) beneficiau pînă nu demult de 
un anumit spor de periclitate care, din 
păcate, le-a fost anulat. înainte de război 
aveam în țară 1 000 de radiologi. Astăzi, 
cînd numărul total al cadrelor medicale 
a sporit considerabil, avem, paradoxal, nu
mai 700 de radiologi ! Mai mult decît atît:' 
în anumite așezăminte medicale au fost 
instalate aparate de radioterapie (care, 
evident, au necesitat din partea statului 
serioase eforturi valutare) și care zac ne
folosite din. lipsă de specialiști.

— Cum se explică această lipsă de 
cadre?
— Sînt mai multe de spus în această 

privință. în primul rînd învățămîntul me
dical superior nu beneficiază în suficientă 
măsură de concursul județelor. Din județe 
ar trebui să ne sosească pentru speciali
zare medici tineri, deci tineri absolventi 
care au terminat perioada de stagiatură. 
Dar din diferite motive, aceștia întîrzie 
să se prezinte la aceste examene. Apoi 
nu avem un plan de învățămînt care 
să reglementeze secundariatul. Mo
tivele nu le cunosc. Știu în schimb că 
avem o lege sanitară care prevede tine
rea anuală a unor asemenea examene, o 
lege pe care tinerii absolvenți o cunosc 
prea bine. Amînarea sau anularea exame
nului de secundariat în anul acesta a pro
vocat multă derută în rîndul virtualilor 
noștri specialiști. Consider apoi că nu a 
fost o situație din cele mai fericite des
ființarea internatului.

— S-a instituit în schimb un fel de in
ternat generalizat.
— Nu s-a dovedit de bun augur. Absol

ventul are în continuare un statut de stu
dent și se preocupă mar mult să ia note 
bune Ia examene decît să învețe meserie 
de medic practician. în loc să stea la că- 
pătîiul bolnavului, aici unde se învață de 
fapt profesiunea de medic, el se află toată 
ziua în compania tratatelor de medicină. 
Iată de ce propun reintroducerea interna
tului, așa cum a funcționat el pînă nu de

mult, iar apoi să se dea examene de se
cundariat și examene pentru posturi de 
asistenți și cercetători stagiari.

— Ce alte probleme considerați că ar 
trebui privite mai atent în interesul ridi
cării calității medicilor ?

— In fiecare an Academia de Științe 
Medicale, Ministerul Sănătății și Ministe
rul Educației și învățămîntului întocmesc 
planuri pentru trimiterea, la specializare 
în străinătate a unor cadre medicale va
loroase. Aceste planuri care se întocmesc 
mai ales pe baza ofertelor sosite din di
ferite centre universitare europene și 
nord-americane se realizează în mică 
măsură. Probabil că forurile com
petente nu acordă importanța cuve
nită acestor schimburi de experiență 
și idei științifice. Iată, așadar, o suită 
întreagă de probleme care impun o se
rioasă și responsabilă revizuire a modului 
în care se efectuează în prezent promova
rea, specializarea și perfecționarea cadre
lor medicale.

Profesor doctor docent ION JUVARA :

„FĂRĂ RUTINĂ, 
FĂRĂ FALSE MÎNDRII"

La întrebările pe care i le-am adresat, 
eminentul chirurg, prof. dr. docent Ion 
Juvara ne-a indicat să reproducem din 
răspunsurile pe care domnia-sa le-a dat 
în interviul : „Fără rutină, fără_ false 
mîndrii, un profesor trebuie să în
vețe să progreseze stimulat de discipo
lii săi" acordaj poetului Adrian Păunescu 
și publicat în revista „Contemporanul" 
numărul 21 din 1972. Momentul anului 
1972 era numit de profesorul Ion Juva
ra : „acum ori niciodată". Semnalul de 
alarmă tras în urmă cu 10 ani nu cre
dem că a avut ecoul care ar fi trebuit, 
în modul de promovare, selecționare 
specializare a medicilor, cu toți, pașii fr 
cuți, cu toate căutările, există încă mu?, 
foarte mult loc pentru mai bine.

„...ce putem noi. profesorii, să facem 
pentru tinerii excepționali 7 Nimic. Ne 
lovim dureros de o schemă rigidă. Pro
movarea tinerilor. foarte înzestrati e de 
aceea foarte dificilă".

„Și dacă nu pot să ajut un tînăr foar
te înzestrat, te rog să mă crezi că nu mi 
se la un drept dar mi se ia o obligație. 
Nu mi se îngăduie de fapt să-mi asum 
răspunderea.- Sînt, adică, eliberat de o a- 
păsătoare problemă de conștiință — pro
blema felului cum înțeleg eu personal 
selecția — și. în schimb sînt pus în fața 
alteia — viitorul medicinei românești. 
Căci eu constat cum se creează goluri 
între generații și cum clinicile universita
re nu pot face, pînă la capăt, ceea ce ar 
fi datoare să facă, ele care sînt. în prin
cipiu, cel mai bun loc de formare".

„ ...Aceste spitale s-au putut fiace în
tr-un an, în doi. în zece, dar un chirurg 
nu se poate forma nici în 8 luni de spe
cializare si nici în două luni de per
fecționare". *

• O importanță primordială în procesul 
de învățămînt superior medical o au pro
gramele analitice. S-au făcut comisii, am 
pornit cu mare entuziasm la București și 
ne-am întors cum am plecat. Nici pînă 
azi nu s-au definitivat noile programe 
analitice, nu s-a ajuns la uniformizarea 
spre care se tindea. Și totuși, se știe prea 
bine, planurile de învățămînt sînt hotărî- 
toare. S-a căutat să se întărească, pe 
această cale, învățămîntul teoretic, dar 
iată nu s-a făcut mai nimic. Eu cel puțin 
nu știu, deși sînt membru în Comisia de 
programe analitice pentru chirurgie. Din 
fericire, situația este mult mai bună pe 
planul editării cursurilor și a manualelor. 
Dar în ceea ce privește predarea în facul
tățile noastre de medicină, am rămas la 
nivelul diapozitivelor, al planșelor și foto
grafiilor, am rămas cu decenii în urmâ. 
Unde sînt filmotecile, echilibrul promis 
între partea teoretică și cea demonstrati-

„...Căci dacă un strungar se formează 
în trei ani, cum ar putea să se formeze 
un chirurg specialist — care e strungar în 
carne vie — mai repede 7“

„Indiferent de schemă si buget, promo-, . 
varea trebuie făcută. Dacă n-ai bani, 
dâ-i omului titlurile pe care le merită, 
căci titlurile sînt motorul perspectiv»:' 
Oamenii mai sînt dispuși să înțeleagă sa
crificiile materiale, dar în nici un caz nu 
acceptă șă fie grevati profesional si mo
ral. Amînarea acordării unui titlu este 
unul din motivele blazării despre care 
ar trebui să vorbim mai mult. în cazul 
unor medici". ,

„Si alt lucru rău este considerarea me
dicului drept funcționar".

„Si dacă poți să-i dai celui pe care-1 
înveți perspectiva, ținta si siguranța că 
va avea satisfacția muncii lui, eu cred că 

.poți să-i ceri să muncească oricît".
„...Să se facă totul ca reciclarea, nece

sitate atît de clar subliniată de tovară
șul Nicolae Ceausescu, să se petreacă în 
clinica universitară, mediul cel mai 
bun pentru orice chirurg, cită vreme ac
tul chirurgical e un act complex, de e- 
chipă. de orchestră".

„...Să-i creezi medicului tînăr psiholo
gia permanentă a unei ținte mai înalte..." 

„Ca să rămînem noi înșine, trebuie să 
lăsăm urmași demni".

Profesor doctor docent VICTOR EMILIAN 
BANCU, prorector, șeful Clinicii chirurgi
cale I, I.M.F. Tirgu Mureș :

„AM PORNIT CU MARE 
ENTUZIASM SI NE-AM ÎNTORS

CUM AM PLECAT"
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vă cu ocazia cursurilor, inclusiv mijloacele 
audiovizuale și demonstrațiile pe bolnavi?

• Merită să ne oprim și asupra promo
vării cadrelor medicale universitare. A 
fost adoptată noua Lege a învățămîntului, 
ceea ce este foarte bine, dar nu avem 
încă un statut al cadrelor didactice, astfel 
incit interpretarea legii se face cînd in
tr-un sens cînd in altul. Pentru unele 
promovări se apelează la vechiul statut, 
pentru altele se apelează la proiect. Este 
o situație anormală...

Mai există o problemă importantă. In 
medicină există specialități didactice care 
nu pot avea ore suficiente de curs. De 
exemplu : ORE, urologia, ortopedia, oftal
mologia etc., — motiv pentru care cei 
care le predau nu pot fi promovati după 
cum se cuvine, deoarece profesor poate fi 
doar cel cu cinci ore de curs. De unde, 
dacă urologiei nu i se acordă, cum e și 
normal, decît o oră săptămînal ? Astfel 
apare nedreptățit specialistul care predă 
această disciplină —• este numai un exem
plu — și care riscă, fără justificare, să nu 
depășească în întreaga lui viață gradul 
de șef de lucrări. Ar trebui mai multă în
țelegere pentru specific și dacă, din mo
tive financiare, nu se pot da retribu
țiile necesare întrucît orele de curs sînt 
mai puține, să se acorde cel puțin titlul. 
Secretarul general al partidului întreba, 
pe drept cuvînt : „Unde sînt școlile noas
tre medicale ?“ O asemenea întrebare ne 
îndeamnă să medităm, ce se va întîmpla 
peste zece ani cu unele specialități impor
tante. Poate tot din acest motiv o serie de 
tineri nu se mai interesează de „precli- 
nic“, de învățămîntul fundamental, de dis
cipline ca anatomia, fiziologia, fiziopatolo- 
gia. histologia etc., care cindva au tăcut 
gloria medicinei românești. Cu regret o 
spun. în prezent spre aceste discipline nu 
se mal îndreaptă elementele de cea mai 
mare valoare. La tel în radiologie.

Școala noastră medicală este încă una 
din cele mai serioase școli din Europa, dar 
trebuie să veghem, ca să se păstreze ast
fel. Ca profesor sînt șocat că nu mai am 
atît de mulți studenti străluciți, care im
presionau odinioară prin prospețimea cu
noștințelor și spiritului lor viu.

Profesor doctor 10AN LASZLO, rectorul
I.M.F. Tîrgu Mureș :

„CE SE VA ÎNTÎMPLA
CU ACESTE CATEDRE 

DUPĂ CE NOI
VOM PĂRĂSI SCENA ?“

• Este foarte important ca fiecărui 
student din învățămîntul medical să i se 
predea un cuantum de noțiuni în mod 
uniform. Or. în momentul de față el di
feră de la institut la institut. întrucît ma
nualele de bâză diferă. Eu aș propune 
manuale de bază unice pentru fiecare 
disciplină. Nu un manual redactat de un 
singur profesor, ci prin colaborarea spe
cialiștilor de Ia diferite facultăți de me
dicină din țară, astfel încît diversele ca
pitole să fie abordate de specialiștii cei 
mai competenți. In acest fel și-ar găsi 
oglindirea în manuale și diversele școli 
din țară.

9 Pledez și eu pentru reînființarea in
ternatului. Cu ce mîndrie se rostea în ti
nerețea noastră : „Am fost intern la Nas- 
ia... la Hortolomei... la Juvara..."
• Cînd vorbim despre școlile medicale 

românești este indispensabil să ne aple
căm și asupra viitorului unor discipline. 
Eu personal predau la IMF Tîrgu Mureș 
microbiologia și virusologia, și nu am 
„urmași", din cauza unei normări prea 
rigide. La catedra noastră. în afară de trei 
conferențiari care funcționează la facul
tăți diferite și au teme de predare dife
rite, cu alt program analitic, personal nu 
am decît doi asistenti. Mă apropii de 60 
de ani. în puțină vreme voi ieși la pensie. 
Ce se va întîmpla cu această disciplină? 
Cam la fel se prezintă lucrurile cu fizio
logia, balneologia, toxicologia, fizica far
maceutică și altele. Ar trebui să existe o 
mai mare flexibilitate în normare, să se 
înțeleagă că medicina are un anumit spe
cific, de la care nu poate abdica. Să ne 
amintim de marii noștri înaintași, de Rai
ner, genial anatomist, de microbiologi ca 
lonescu-Mihăești și Ștefan Nicolau, pro
fesorii mei. și de cîți alții. Ce se va în
tîmpla cu catedrele acestea după ce noi 
părăsim scena î Deși de mulți ani mă 
frămînt să găsesc un răspuns, vă răspund
sincer : nu știu.

L. NICULESCU ■

Profesor doctor VICTOR CIOBANU :

„SĂ SE APROPIE
LA MAXIMUM SPECIALIZAREA 

DE FACULTATE" 

urgentă, precum si de durata. în cazurile 
cronice. Nici o facultate de medicină din 
lume nu si-a oroous si nu-si propune 
formarea de absolventi gata specializați. 
Dealtfel, nici alte profile de învătămînt 
superior, nu realizează asa ceva. Să luăm, 
bunăoară, politehnica. Absolvenții ei sînt 
ingineri stagiari. Cu atît mai mult medi
cul ? 1 E] răspunde de o viată de om 1 
Problema specializării lui nu se Poate 
situa decît după facultate pentru toate 
sectoarele si orofilele medicale, fiindcă 
statutul de specialist însemnează compe
tentă superioară. competenta rezolvării 
personale a problemelor complexe din 
domeniul respectiv. Problema e. cînd să 
se facă specializarea în raport cu tradiția 
pe care o avem ?

— Și care este punctul dv. de vedere ?
— Efortul specializării este mare — 

intelectual, fizic — si e reușit in măsura 
în care se îndeplinesc trei condiții : apti
tudini, motivație, putere de muncă și de 
asimilare. în cadrul organizatoric actual, 
cînd la specializare au acces oameni între 
30-35 ani. dintre care o bună parte au 
rosturi familiale închegate si răspunderi 
grele —- copii etc. — nu mai pot răspunde 
întru totul acestor criterii.

— Atunci, ce propuneți ?
— E o singură soluție. Să se apropie 

la maximum specializarea de facultate. 
Formarea mai precoce a medicului spe
cialist. <Cu atit mai mult o cere Penuria 
actuală de specialiști în toate orofilele 
medicale — n.a.). Acesta este punctul meu 
de vedere, din experiența, din anii care s-au 
adunat în munca de pedagog : să se facă 
in continuarea celor 6 ani de facultate. 
Să se comprime trunchiul comun al sta- 
giaturii în spitale si clinici de la 3 la 2 
ani. deci, o stagiatură postuniversitară cu 
un continui mai concentrat, care să asi
gure în mod obligatoriu pentru toti pre
gătirea pentru practicarea medicinei ge
nerale — benefică si absolut necesară si 
pentru oricare specialist — si aooi. pe 
baza unui concurs exigent, să se aleagă 
cei care vor urma calea specializării ori 
admiterea în instituții de învătămînt 
superior si cercetare. în felul acesta, am 
obține mult mai devreme un specialist, 
prin urmare, si pentru o perioadă mai 
lungă de timo. E un cîstig de cel puțin 
10 ani în folosul societății. Prin sistemul 
actual, reușești să formezi un medic de 
specialitate cam în jurul virstei de 40 de 
ani, iar la 60 iese la pensie 1 Ne-am putea 
gîndi si Ia varianta selecționării, prin 
concurs, imediat dună terminarea facul
tății. Cei selecționați urmînd de aseme
nea. ca mai întîi să parcurgă fluxul co
mun al stagiului de 2 ani de medicină 
generală si aooi în continuare să-si de- 
săvîrsească secundariatul.

— Asta n-ar însemna să închidem orice 
posibilitate să se specializeze, să-si de- 
săvîrșească calificarea medicii de medici
nă generală care au practicat în rural ?

— Nu. un procentaj din numărul de 
locuri pentru secundar iat să fie destinat 
lor. Ei vin cu experiența. Ia fel de nece
sară. stagiarii pot veni si cu experiența, 
dar si cu un mare baaai de cunoștințe. 
Ca dovadă. — si asta a fost o constatare 
esențială pentru mine după această va
riantă de stagiatură în spital — la con
cursul de secundarlat din primăvară, 
unde s-au prezentat si stagiarii din anul 
al III-lea si medicii de medicină gene
rală. 70 la sută dintre cei reușiti au fost 
tocmai stagiarii. Merită astfel si satul să 
aibă medici mai buni, cu o pregătire de 
certă calitate, asigurăm si secundariatu- 
lui o bază de selecție mult mai bună sub 
aspect calitativ. Desigur, vom avea și 
într-un caz si în altul, medicii ne care 
i-am format : se ridică deci, cu acuitate, 
problema muncii responsabile în secun
dariat. A șefului de secție, a șefului de 
clinică, a directorului spitalului. Susțin 
de aceea ca stagiul, dar si secundariatul. 
formarea specialiștilor, să aibă loc în 
centre metodologice, să fie repartizați pe 
oameni, nu în generai unor spitale, acolo 
unde avem valori. Mărimea si gradul spi
talului nu presupun de la sine si exis
tenta valorilor.

CICI IORDACHE B

Profesor doctor LORICA GAVRILIȚĂ, 
rectorul Institutului de medicină și farma
cie din lași s

SĂ DEVINĂ EFICIENT
CEEA CE DEOCAMDATĂ 

NU ESTE SUFICIENT

— Așadar, stimată tovarășă rector, dum
neavoastră vă exprimati opinia că perin
da celor trei ani de internat generalizat 
pe care trebuie s-o parcurgă un absolvent 
de facultate nu este utilă pentru formarea 
medicului de circumscripție ?

— Principalul fapt pe care-mi întemeiez 
această convingere este că de-a lungul 
celor trei ani absolventul — tînăruî medic, 
așadar — nu este implicat direct în res
ponsabilitatea actului medical.. Cei trei 
ani nu echivalează cu un stagiu în pro
ducție. După alți țrei ani el poate candida 
la un examen de secundariat de exemplu, 
sau pentru un post de asistent în facultate.

— Propuneți. înțeleg, ca absolventii să 
fie repartizati direct ca medici de circum
scripție ?

—• Întrucît opinia noastră este că stagiul 
primilor trei ani. in actuala formă de orga
nizare a lui. nu este eficient, trebuie Să ne 
gîndim șă-i acordăm eficientă. înainte de 
toate, cel puțin într-o privință : după a- 
cești ani tînărul medic să aibă posibili
tatea să candideze pentru funcții didac
tice ori să intre în circuitul de specia
liști. de medici secundari, primari. Dar 
aceasta presupune să medităm tocmai 
asupra formei de organizare a stagiului 
acestor primi trei ani de dună absolvire. 
În Învățămîntul medical a existat, se știe, 
cu rezultate foarte bune, un sistem numit 

internat, în domenii de bază ale medicinei. 
El presupunea exigentă și spirit de pro
movare a valorilor : locurile erau ocupate 
prin concurs 1 Dintre cei mai buni interni 
erau aleși apoi unii pentru învătămînt, 
alții pentru cercetare, alții pentru rețeaua 
medicală.

— Faceți o legătură, bănuiesc. între fe
lul cum ar trebui conceput stagiul primi
lor trei ani de după absolvire cu sistemul 
de „internat prin Concurs" ?

— Da. Cred că paralel cu acest stagiu 
trebuie să se repartizeze fiecărui institut 
de învătămînt medical un număr de locuri 
de interni. Cei ce-au ocupat, prin Concurs, 
aceste locuri, să aibă la sfîrșitul stagiului 
posibilitatea, cum spuneam, să intre în 
circuitul de specialiști, ori să candideze 
pentru funcții didactice. Astfel am avea cel 
puțin siguranța că promovăm cadrele de 
nădejde ale medicinei românești de miine, 
că nu le-am lăsat să parcurgă traiectorii 
de-a lungul cărora omenește este să în
țelegem că le-ar putea slăbi entuziasmul. 
De fapt. în anumite domenii este o acută 
nevoie de specialiști încă de pe acum.

— De exemplu ?
— .La Facultatea de medicină generală 

în primii trei ani se învață discipline fun
damentale precum biochimia sau anatomo- 
patologia. Or, în situația actuală a învă
țămîntului medical, trebuie să recunoaș
tem că disciplinele acestea duc o mare 
lipsă de cadre, că avem cadre îmbătrînite 
iar în perspectivă — și e bine s-o spunem 
de pe acum — vom rămîne fără cadre. La 
Spitalul județean Vaslui nu există, din 
cite știu, nici un anatomopatolog. La Bo
toșani. la fel. La Bacău este un anatomo
patolog care are vreo 60 de ani și un in
farct la activ. La noi la catedră avem trei 
asistenti a căror vîrstă e cam în jur de 
40 de ani ! De aceea, odată cu sistemul 
de internat de care aminteam, cred că 
trebuie reînființat și internatul preclinic 
pentru disciplinele precllnice care au co
respondent în rețeaua sanitară. Pentru 
microbiologic, morfopatologie, fiziopato- 
logie. Este ceea ce s-ar numi „internatul 
de laborator". Cu aceste amendamente 
stagiul primilor trei ani de după absolvi
re ar deveni, cred, mai eficient. în felul 
în care el se prezintă acum, chiar dacă 
pentru mediciniști am accepta că este o 
experiență, pentru farmaciști — care în 
ultimul an. al 5-lea. 21 de săptămîni stau 
tot în farmacii — este limpede că e o de- 
săvîrșită inutilitate.

O. CONSTANTINESCU ®

Profesor doctor CORNELIU DUDEA, de
canul Facultății de medicină, șefui Clinicii 
medicale I, I.M.F. Tîrgu Mureș :

„INTERNATUL -
O ALTERNATIVĂ

PENTRU CEI MAI DOTATI"

® _ Avem studenți buni, șhiac foarte 
buni, totuși ne îngrijorează o anumită pa
sivitate care se remarcă azi printre ei. 
Motivul este simplu. Ei se întreabă : Oare 
repartiția după absolvire și însuși viitorul 
meu profesional depind în mod hotărîtor 
de felul cum învăț în facultate ? Din pă
cate, răspunsul este, parțial, negativ. Atita 
timp cît la repartizare intervin atîtea cri
terii extraprofesionale, nu cred că vom 
asista la un reviriment în semipasivitatea 
studenților. Cunosc studenți excelenți, 
absolvenți cu 9.50 care s-au trezit, la re
partiție, pe poziția o sută și ceva... Fireș
te, nu afirm că pregătirea în timpul celor 
șase ani de studiu nu influențează, la sfîr
șitul studenției, soarta absolventului, dar 
nu în măsura pe care am dori-o.

• Riscăm să avem o medicină îmbătrî- 
nltă din cauza actualului sistem mult 
prea greoi. Se creează o situație fără com
parație cu nici o altă profesiune, punînd 
pe medic într-o situație de netă inferiori
tate. Să facem un calcul simplu. Așadar : 
șase ani de facultate plus un an de ar
mată, pentru bărbați, plus trei,-ani de sta
giatură (conform sistemului recent înfiin
țat). după care abia urmează posibilitatea 
de specializare : deci încă trei ani. Așa
dar, în cazul cel mai fericit, presupunînd 
că nu intervine nici un hiatus dictat de 
neprevăzutele vieții, abia după 13 ani de 
la intrarea în facultate medicul are o 
specialitate, știe „pe ce lume e“ ! Altfel 
spus, ei se văd specialiști abia către 35 de 
ani, cînd elanul descrește, cînd — nu nu
mai scriptic, dar mai ales biologic — tine
rețea a trecut și. odată cu ea, perioada 
de maximă creativitate. După părerea 
mea, este cu totul regretabil. Cred că a 
fost o mare greșeală desființarea interna
tului, care la noi și peste hotare — în 
Franța, bunăoară — avea o justificată tra
diție. Eu propun să-l reînființăm. Even
tual după un an de stagiu la țară, tinerii 
medici, în funcție de rezultatele obținute 
în facultate (de aci, un puternic stimul 
moral, care să anihileze atmosfera de oare
care delăsare la care mă refeream mai îna
inte), să se poată prezenta la examenele 
de internat. Astfel, la 29 de ani am pu
tea avea specialiști ! în același timp, s-ar 
putea menține și actuala stagiatură de 
trei ani, internatul rămînînd o alternativă 
pentru cei mai dotați. Subliniez că în 
nici un alt domeniu de activitate (ingine
rie etc.) nu apare o asemenea anomalie: 

Opiniile exprimate, prin chiar marea lor diversitate, demonstrează cu pregnanță 
că astăzi, mai mult decît oricînd. actul terapeutic impune o continuă specializare si în 
consecință un învățămînt medical capabil de a răspunde la toate nivelurile acestui 
deziderat. Profesionalizarea — au ținut să releve cu stăruință cei mai mulți — im
plică o severă compartimentare a pregătirii medicale, criterii științifice de selecție, 
un larg și eficient contact post-universitar între dascăl și absolvent. S-a vorbit despro 
succesele obținute în această privință, dar și de faptul că învățămîntul medical de 
toate gradele este susceptibil în continuare de îmbunătățiri.

S-au făcut observații, s-au formulat critici și recomandări, dar dat fiind carac
terul extrem de variat al opiniilor prezentate, considerăm discuția deschisă în conti
nuare. O facem din dorința de a alătura modesta noastră contribuție efortului gene
ral consacrat perfecționării și diversificării asistenței sanitare, învățămîntului medical, 
și, pe această cale, ridicării gradului de sănătate al poporului nostru.

specialitate după 13 ani. După atîția ani 
(dar, în realitate sînt mai mulți) intervine 
o tocire a cunoștințelor, pină și limbajul 
științific. însuși modul de a gîndi suferă 
alterări. Mi-am putut da seama de a- 
ceastă deteriorare, de ruperea de sursele 
de informare etc., fiind mulți ani pre
ședintele unei comisii de secundariat.

• Actualul sistem de lucrări de diplo
mă nu este bine pus la punct, suferă de 
o anumită doză de formalism. în defavoa
rea studentului merituos. Cum oare pu
tem realmente aprecia o lucrare de diplo
mă cînd o comisie dă note Ia 70 de absol
venți în două zile și jumătate?! în pre
zent, studentul își prezintă lucrarea în 
opt minute. într-un termen atît de scurt, 
nu putem distinge cu acuratețe cît din 
lucrare se datorează îndrumătorului și cît 
studentului. Ar trebui să se înființeze mai 
multe comisii paralele, să se dea și un 
examen de orientare practică.

Revin. în concluzie, la necesitatea spe
cializării mai rapide. Nu din lipsă de mo
destie mă voi da și pe mine ca exemplu. 
Nu e vorba de persoană, ci de o generație 
și de un sistem al școlii românești de me
dicină care nu trebuie abandonat. Eu, în 

"al treilea an după absolvire, eram asistent 
universitar la Clinica I medicală din Cluj, 
unde profesorul Moga ne forma de tineri. 
El spunea : „Prefer să iau tineri, nu ca
dre gata formate, și să-i pregătesc eu, 
cum gîndesc că e mai bine". Așa au cres
cut colegii mei de clinică și de generație: 
profesorul doctor docent Vlaicu Roman, 
profesor doctor Iosif Suciu, conferențiar 
Emilia Macavei, profesor doctor Mircea 
Cucuianu, doctorul Ioan Orha. La fel ca 
profesorul Moga au procedat, la vremea 
lor, alți mari dascăli, cum ar fi profeso
rul Octavian Fodor de la Clinica 3. Așa 
s-au format școlile medicinei românești. 
Ne paște un mare pericol : o medicină 
bătrînă.

Profesor doctor PAL DOCZY, Clinica 
medicală I, I.M.F. Tîrgu Mureș :

PRESTIGIUL
MEDICULUI GENERALIST

® Prea desele schimbări în sistemul 
educativ-informațional al medicinei noas
tre au creat o anumită stare de dezorien
tare în rîndul tinerilor. Cînd intră în fa
cultate, ei nu știu prea bine ce va fi cînd 
o vor absolvi. Desigur, trăim într-o peri
oadă de explozie informațională și în pro
fesiunea noastră, iar sumedenie de cu
noștințe, de noțiuni devin în puțini ani 
cu totul desuete. Vedeți cartea aceea de 
terapeutică clinică ? Era considerată, cind
va, excelentă ; azi nu o mai folosesc decît 
ca suport pentru reșoul de cafea ! înnoi
rea cunoștințelor și tehnicilor medicale nu 
justifică insă atît de desele schimbări ale 
sistemului de învătămînt medical. Stu
dentul și mai ales studenta trebuie să-și 
planifice viața. Or, azi prea puțini sînt 
medicii pe care-i cunosc și care pot spu
ne că la 30 de ani ocupă locul pe care-1 
doresc. Ca unul din remedii, pledez și eu 
pentru reînființarea internatului.

® Există o discrepanță prea mare întră 
ceea ce învață studentul și dotarea teh
nică pe care o găsește la dispensarul co
munal. Firește, trebuie să fim realiști, nu 
putem pretinde ceea ce nicăieri în lume 
nu s-a realizat, o diferență de dotare este 
perfect normală, dar — cel puțin într-o 
serie de circumscripții pe care le cunosc 
— decalajul este nejustificat. Bineînțeles, 
medicul de țară nu trebuie să aș
tepte totul de-a gata, trebuie să se 
zbată, dar și lui trebuie să. j se 
creeze ceea ce eu aș numi, un minim de 
„confort intelectual și tehnic" ; altfel —- 
dacă vrem să privim lucrurile în față —• 
nu vom putea stîrpl navetismul. Să ne 
gîndim la condiția medicului de țară, uni
că în felul ei. Un inginer tînăr absolvent 
lucrează intr-o fabrică, are cu cine se con
sulta la tot pasul. La fel, un profesor etc., 
etc., pe cînd medicul de țară este el si cu 
el. Cît despre inspectorii, medicii-șefi da 
județ care-l vizitează, cel mai ades se in
teresează de modul în care medicul de 
țară își ține registrele, cîte medicamente 
dă, cum acordă concediile de boală, cum 
ține evidenta timbrelor de Cruce Roșie. 
Dar pe cîți „șefi medicali" îi interesează 
corectitudinea diagnosticelor ?
• în sistemul nostru de apărare a să

nătății, prin forța lucrurilor un loc central 
îi revine medicului generalist. Nu toți me
dicii pot sau doresc să se specializeze. 
Este perfect normal. Or. la noi. există o 
anumită desconsiderare a medicului gene
ralist. Este necesar să luptăm împo
triva acestei stări de fapt. Aș zice 
că în viitor ar trebui să ne gîn
dim și la posibilitatea unei stimulări ma
teriale preferențiale pentru acei genera- 
liști care rămîn în aceeași comună vreme 
mai îndelungată. Dar să ne gîndim și la 
stimulări morale. Generalistul, „medicul 
de familie" cum i se spunea odinioară, 
este un element fundamental în medicina 
noastră. Pe mine mă doare cînd aud la 
reuniuni colegiale, „promoția după 30 de 
ani" etc., cum unii participanti cu păr 
cărunt se ridică și le spun cu regret co
legilor : „Eu sînt numai medic de circă".

LIONEL NIȚESCU g

— In toamna aceasta s-a încheiat ciclul 
unei noi experiențe în pregătirea și for
marea medicilor din tara noastră. Ce 
constatări aveți tovarășe profesor dr. 
VICTOR CIOBANU ea pedagog, șef de 
clinică, specialist ? Stagiul postuniversitar 
de 3 aht în spitalele si clinicile mari dă 
rezultatele scontate ?

— Un cuvînt as vrea să vă spun des
pre problema medicului de medicină ge
nerală. fiind direct legată de întrebarea 
si de răspunsul la întrebarea dv. La dez
baterea : e suficientă pregătirea în 6 ani 
de facultate a medicului de medicină 
generală ?. opinia mea este nu. Medicul 
de medicină generală este un profit dis
tinct. cu responsabilități deosebit de 
mari. fiind chemat să supravegheze 
starea de sănătate a unei colectivități. El 

- este în situația să asigure atît profilaxia 
stării de săpătate. ..cit si o asistentă me
dicală promptă. în cazurile acute si de



■ Flacăra pag. 10 @ ISTORIA NOASTRA, VIAȚA NOASTRA | Nr. 50 - 10 decembrie 1981 ■

FILE DIN MAREA EPOPEE F

Iași, miercuri 10 octombrie 1917

(...) Daca însă relațiile interne din 
Austro-Ungaria au ajuns astăzi, în sfîrșit, 
să fie trecute în conștiința publică a con
tinentului, dacă perfidia Vienei și bru
talitatea de la Budapesta au devenit axi
ome curente în străinătate, aceasta se 
datorește mai ales mișcării pe care po
poarele nenorocite ale Habsburgilor au 
desfășurat-o ca să-și afirme dreptul lor 
ja o independență politică.

Trebuie să recunoaștem că la vasta 
operă de lămurire au contribuit într-o 
măsură mai mare sau mai mică toate 
neamurile orfane ale conglomeratului 
vecin. Rolul de căpetenie însă le revine 
cehilor, acest neînfrînt popor luptător, a 
cărui energie urmărește din primele zile 
fără clipe de ezitare aceeași linie dreaptă. 
Călăuziți de o conștiință națională vie 
întărită prin îndelungate frămîntări din 
trecut, cehii, avînd o situație culturală și 
materială din cele mai înfloritoare, și-au 
dat seama de la început că în drama 
actuală se joacă și destinele lor. Trecînd 
deci peste toate barierele partidelor, ei 
s-au unit în aceeași tabără a solidarității 
de rasă, care în puterea principiului de 
naționalitate reclamă dezrobirea de sub 
austromaghiari și întemeierea unei vibți 
de stat libere.

[...] Paralel cu această acțiune internă 
cehii au organizat o întinsă propagandă 
In străinătate pentru cauza lor. Norocul 
a vrut ca munca grea a raporturilor cu 
Aliații să-și găsească exponentul cel mai 
chemat în distinsa personalitate a d-lui 
T. G. Masaryk. Savantul profesor care 
avea un rol covîrșitor în viața publică 
din țara lui înainte de război, a apucat 
drumul pribegiei cind a izbucnit conflictul 
armat. Cercetător al trecutului și priceput 
analist al echilibrului de forțe din marea 
conflagrație, implacabilul propagator al 
libertății, și-a dat seama de la început că 
Se pune problema dezagregării meșteșugi- 
tului mozaic etnic din Austro-Ungaria și 
că datoria îl cheamă în tabăra Aliaților 
menită să lichideze definitiv procesul unei 
nedreptăți milenare. Astfel de trei ani 
harnicul călător cutreeră țările unde poa
te găsi un răsunet chestiunea pe care o 
reprezintă cu multă demnitate și cu o 
înaltă competență științifică. Șef al Comi
tetului național cehoslovac, d. T. G. Ma
saryk a desfășurat în Franța, în Anglia 
care l-a numit profesor la Universitatea 
din Oxford și in Rusia unde avea vechi 
legături, o activitate neprețuită penjru 
lămurirea străinătății asupra stărilor din 
monarhia .vecină. Roadele acestor strădu- 
inți sînt din ce în ce mai evidente. Con
ferințele și propaganda publicistică au 
creat o atmosferă de simpatie în jurul 
cauzei naționalităților, producînd în ace
lași timp și organizarea metodică a luptei 
împotriva dușmanului. Astăzi cehoslovacii 
își au reprezentanții lor autorizați în di
feritele centre din statele înțelegerii, unde 
întrețin contactul cu spiritul public prin- 
tr-un număr însemnat de ziare, reviste și

Muzeul municipiului București —

60 de ani de existență

Tezaurul, prin însăși definiția lui, con
ține bunuri de preț ale creației materiale 
și spirituale umane. El reflectă capacita
tea omului de a valorifica bogățiile pă- 
mîntului, inventivitatea și sensibilitatea 
artistică a creatorului rămas de cele mai 
multe O"i un anonim sau devenit celebru

prin rodul actului său de creație. Tezau
rul istoric este mărturia cea mai de preț 
a dăinuirii prin veacuri sau milenii a 
unui popor sau a unei colectivități mai 
restrinse, în cazul de față aflîndu-se în 
atenția noastră urbea Bucureștilor, cel 
mai mare oraș românesc. Capitala patriei. 
Iar prin aceste atribute cu care este în
vestită așezarea urmașilor legendarului

Cuvinte de caldă simpatie și frățească solidaritate a avut Octavian Goga și V 
pentru poporul cehoslovac, aflat — ca și noi, românii — la ceasul făuririi sta
tului național unitar. Astfel, la 4 .august 1917, i-a dedicat o vibrantă evocare 
— Un popor luptător : cehii. Cîteva luni mai apoi, are prilejul să omagieze so
sirea în Iași a unui oaspete drag — Profesorul T.G. Masaryk (10 octombrie) ; 
din care cuvînt omagial vom transcrie și noi un fragment încărcat cu inspirate
profeții.

în arhiva de familie Onisifor Ghibu, prin bunăvoința fiului — . Octavian 
Ghibu — am luat cunoștință de cîteva documente prețioase privitoare la acti
vitatea tribunului pentru unitatea românilor, dinaintea plecării sale în Apus. 
Goga expediază o scrisoare (la 19 decembrie 1917) lui Onisifor Ghibu, prin care-l 
convoacă degrabă la Odessa spre a întocmi împreună planul de coordonare a 
activităților naționale ale emigranților, retugiaților și voluntarilor români clin 
Transilvania și Bucovina. Inițiativa dă roade : la 2 ianuarie 1918 se constituie 
Comitetul Național al Românilor subjugați diii Monarhia Austro-Ungară ; ale 
cărui Proces verbal si Plan de acțiune, le publicăm în cele de mai jos. O a doua 
scrisoare (datată 3 ianuarie) adresată de Goga lui Ghibu, vine să lămurească ros
tul recent înființatului Comitet Național. Iar dintre actele pozitive înfăptuite de 
Comitetul Național — afiliat la Alianța Naționalităților din Austro-Ungaria, unde 
factorul dinamizator erau cehii în frunte eu Masaryk — menționam Declarația 
românilor ardeleni și bucovineni prezenți pe teritoriul României. Elaborată la 
octombrie 1918; Declarația n-a putut fi publicată Ia lași — s-a opus Severiiul Mar
ghiloman ; o va tipări onisifor Ghibu în cotidianul „Romania Nouă din 23 
octombrie 1918.

STELIAN NEAGOE ■

broșuri. înrolarea voluntarilor din rîndu
rile prizonierilor de război a luat de 
asemenea proporțiile cele mpi mari _ și 
aliații noștri au avut prilejul să aprecie
ze de multe ori eroismul acestor soldați 
conștienți pe frontul rusesc și în tranșe’ 
ele franceze.

Drumul vrednicului apostol se continua 
și d. Masaryk se găsește de două zile în 
mijlocul nostru. Era firească această 
apropiere. Lupta pe care o dăm se bro
dează pe același fond de suferință _ isto
rică și cere aceeași dezlegare. Șîntem 
tovarăși de arme, legați de-o singură 
țintă. 'La piedestalul măririi noastre de 
mîine nu poate fi decît cadavrul politic 
al Habsburgilor. Dar această prietenie în
tre cehi și noi nu poartă numai marca 
actualității efemere. Situația noastră geo
grafică și raporturile de echilibru viitor 
ne predestinează unor relații de colabo
rare continuă.

Iată de ce vizita d-lui. Masaryk nu ne 
inspiră numai sentimentul de venerație 
pe care ni-1 ■ trezește năzuința de a dez
robi un colț de umanitate, ci scoate la 
iveală o serie de probleme strîns legate 
de interesele superioare ale neamului 
nostru. Dorim ca distinsul oaspe să soco
tească aceste zile numai ca un preludiu 
al vfemilor de. noua așezare, cînd pe urma 
biruinței noastre comune două popoare 
reintegrate în cadrul vieții lor normale își 
vor găsi două puncte de sprijin reciproc 
pentru soarta lor : — la Fraga și la 
București.

Odesa, marți 19 decembrie

Am așteptat pînă astăzi zadarnic veni
rea voastră lă Odesa după cum ne era 
vorba. N-ați venit. Profit de ocazie că 
pleacă vaporul românesc Durostor la 
Cherson mîine și se întoarce vineri sea
ra. Voi reveni cu el. Rămîn aici pînă luni 
seara sau marți, cînd voi pleca la Kiev.

Și-acum ascultă cuvîntul meu : Țin 
foarte mult să vii aici cu [I.] Pelivan și 
[V.] Tanțu și alt om de încredere. Am 
mai primit de la Iași — de la omul 
(Saint Aulaire, șeful Legației franceze în 
România — n.N.) în numele cui v-am 
vorbit — îndrumarea că totul se poate 
face, — să-i prezint planul cum ne-am 
înțeles. Vă conjur deci, nu pierdeți 
ocazia asta, nu vă lăsați reținuți de neîn
semnate chestiuni locale. — ca să lă- 
sați să treacă o situație pe care n-o veți 
mai avea niciodată.

Fac apel deci la înțelegerea ta si te rog 
cu cea mai mare insistență, veniți negre
șit !

Adresa mea este aici la dl. Nicolae 
Mancaș,' în Avcinikov Pereuloc 6, et, II, 
lîngă str. Jukovskaia.

Mi-am făcut datoria să vă avizez — 
restul e în-mîinile voastre.

‘Proces verbal

Subsemnații români ardeleni și bucovi
neni aflători în Odesa, ne-am întrunit azi

Bucur, tezaurul Bucureștilor depășește 
semnificația locală,, el aparținînd în 
aceeași măsură întregului nostru popor. 
Este meritul oamenilor acestor locuri de 
a găsi o gamă inepuizabilă de exprimare 
a vigoarei și capacității lor, tranș£ormînd; 
din vechime, lutul și lemnul, piatra și 
metalul în opere ce reflectă . scînteia 
străfundurilor umane zămislitoare de 
frumos și trăinicie. Cînd, cu cinci mii de 
ani în urmă, olarul neolitic sălășluitor pe 
aceste meleaguri modela din glodul gliei 
„Zeița de la Vidra-București", el lăsa 
posterității un mesaj artistic de inegalat. 
De curînd am avut prilejul de a viziona 
în Capitală una din cele mai strălucite 
expoziții de arheologie dedicată artei 
neolitice. A fost un prilej de a privi, în 
contextul larg al artei plastice vechi de 
pe întreg teritoriul țării, zeița noastră, de 
departe cel mai valoros exponat. Și etapă 
de etapă, am putea spune zi de zi, pămîn- 
tul a tezaurizat cite ceva din creația 
umană, aștemînd prin brazdă sau cu 
covor de iarbă certificatul cel mai de 
preț al dăinuirii creatoare. La Bucureștii 
Noi și Bragadiru mărturii geto-dace, la 
Tei statuete romane, la Militari-Ciurel- 
Boja, Fundeni, Buftea și Sindrilita, la 
Străulești și Cringași, pretutindeni, risipă 
de dovezi ale prezenței noastre și aici, ca 
de fapt pretutindeni pe pâmîntul româ
nesc, în acel vifornic mileniu al migra- 
ției popoarelor stîrnite din locurile lor 
pentru a zgudui lumea europeană de 
atunci. în clipele de răgaz mijite printre 
rafalele prădalnice străine, ei, cei de 
totdeauna aici, și-au construit case și 

2 ianuarie 1918 și am discutat necesitatea 
instituirii unui Comitet național al româ
nilor subjugati din Monarhia austro-un- 
gară. Alegerea acestui comitet național 
într-o vreme cînd organizația politică a 
românilor subjugați de sub Habsburgi este 
desființată și complet paralizată în acțiu
nile ei, se impune, pentru a putea avea 
organul menit să se facă ecoul autorizat 
al intereselor naționale. Comitetul națio
nal va reprezenta de comun acord cu gu
vernul României cauza națională în 
Alianța naționalităților din Austro-Unga
ria, care actualmente lucrează la Kiev, și 
va desfășura propaganda necesară față 
de Aliații României și față de țările neu
tre.

Delegăm din sînul nostru ca membri ai 
aceștui Comitet național pe următorii 
domni : Dr. I. Mețianu, Dr. G. Baiulescu, 
Dr. I. Nistor, O. Goga, A. Lapedatu, Dr. O. 
Ghibu, Dr. V. Deleu, O.C. Tăslăuanu, S. 
Bocu, M. Popovici.

Drept care am dresat acest proces 
verbal.

(ss) Octavian Goga I. Nistor
Președinte Secretar

Semnează : I. Mețianu, Dr. G. Baiulescu, 
Dr. N. Vecerdea, A. Lapedatu, Sever Bo- 
eu, O. Ghibu, Eugen Goga, Dr. los. 
Sceopul, George Moroianu, N. Mircea, I. 
Țetzu, Eus. Pașeanu, Emil Baiulescu, S- 
Bucurenciu, V. Laceâ, Ioan Petrovici, Gri’, 
gore Popescu, B, Bonescu, Vlad Banciu, 
Ion Garoiu, Radu Căciulă, N. Lupan, Dr. 
V. Roșculeț, Emil Marica.

Planul de acțiune al Comitetului

1. - Va participa la toate acțiunile și ma- 
nifestațiunile politice ale „Alianței Națio
nalităților din Austro-Un^iria" (actual
mente cu sediul la Kiev), întrucît aceste 
acțiuni și manifestațiuni vor cadra cu in
teresele și scopurile politice naționale 
a [le] românilor subjugați.

2. Va întreprinde — prin organele de 
publicitate ale „Alianței", prin presa ță
rilor amice și neutrale și prin eventuale 
publicații și periodice proprii — o vie și 
intensă propagandă pentru și pînă la re
zolvarea integrală a chestiunii naționale 
române.

3. Va institui — la Stocholm și Lausanne 
— birouri corespondente speciale, după 
modelul celor existente ale cehilor, slova
cilor, croaților, sîrbilor, polonilor și rute
nilor. Menirea acestor birouri e de a sta
bili și întreține legături politice cu ro
mânii de acasă, spre a putea denunța opi
niei publice europene suferințele și Împi
lările prin care ei au fost aduși a face 
chiar acte și manifestațiuni contrare con
științei și intereselor lor naționale, iar pe 
de altă parte spre a-i putea informa asu
pra acțiunii compatrioților expatriați și 
refugiați în legătură cu „Alianța Națio
nalităților" pentru distrugerea statului 
dualist.

4. Va trimite pe unul din membrii săi 
—■ pe domnul Mihai Popovici — în Italia 

instalații tehnice, au smuls luncii, pădurii 
și apelor cele necesare vieții, neuitînd 
nicicum chemarea către frumos. Am 
putea spune că înfrumusețarea utilului este 
exprimată în forma și decorul vaselor, în 
completarea costumului cu fibule din 
metal scump ș.a. An de an arheologii 
ne-au obișnuit cu scoaterea la iveală a 
noi mărturii tezaurizate în această imensă

pentru ca, potrivit planului aprobat de 
Ministerul de Război, să - lucreze pentru 
formarea unei noi armate de voluntari ar
deleni și bucovineni din rîndurile prizo
nierilor noștri de acolo.

5. Va avea un delegat al său în Franța, 
care fiind în strînsă și neîntreruptă legă
tură cu unitățile militare române luptă
toare pe frontul apusean (din America), 
va putea canaliza în presa noastră și străi
nă acțiunile și faptele de arme deosebite 
ale acestor compatrioți.

6. Va căuta să obțină ca românii din 
America înrolați in armatele Republice! 
Statelor Unite să fie grupați și eonstituiți 
intr-un corp național deosebit, ca acel al 
polonilor și cehilor, iar dacă aceasta nu 
se va putea, să obțină cel puțin forma
rea unei legiuni voluntare dintre românii 
aflători in America, care sînt tot cetățeni 
austro-unguri. [...]

7. Va întreține — prin [gazeta] „Roinânia 
Mare", și prin foile I...1 ce urmează a se 
tipări în America, eventual prin alte or
gane de publicitate — o vie și perma
nentă legătură cu Corpurile noastre de 
voluntari de pe frontul român, francez și 
eventual cel italian, pentru a face cunos- 
cut[ă] acasă și în străinătate acțiunea lor 
[...] si a întreține în rîndurile lor deplina 
credință în dreptatea si izbînda cauzei 
pentru care luptă.

Odesa, miercuri 3 ianuarie 1918

îți trimit copia Procesului verbal al 
constituirii noastre la Odesa. Iată ce tre
buie să faci ; Un Proces-verbal identic 
luați voi cei de la Chișinău — copiat 
exact ca și cel de față. Să iscăliți toți ar
delenii și bucovinenii din Chișinău, cit 
mai mulți atît mai bine- Lucrul acesta tre
buia făcut imediat, dar absolut irpediat. 
Fina (Veturia, soția lui Onisifor Ghibu — 
n.N.) îți aduce aceste rînduri mîine seară, 
tu poimîine dimineață să aranjezi lucrul» 
Poimîine (vineri) — sau eventual sîmbâ- 
tă pleacă de aici, la Iași, [Sever] Bpcu și 
[Alex.] Lapedatu, — să vii deci cu actui 

, făcut în regulă la amîndouă aceste tre
nuri ca să predai actul, de care e nevoie, 
ca să fie prezentat guvernului. Sper ca 
vei îndeplini prompt afacerea asta și 
prietenii noștri din Chișinău îți vor da toi 
concursul.

Declarație

Românii ardeleni și bucovineni, aflători 
pe teritoriul Regatului Român, în nume
le nostru și al fraților subjugați de acasă, 
a căror conștiință e siluită și deci în im
posibilitate de a se manifesta liber, de
clarăm cele ce urmează :

1. Cerem să fim liberați de sub jugul 
Monarhiei austro-ungare și sîntem hotă- 
rîți să luptăm, prin toate mijloacele și pe 
toate căile, ca întreg neamul românesc să 
fie constituit într-un singur stat național 
și liber [...]

2. Nu recunoaștem Monarhiei austro- 
ungare dreptul de a se ocupa de soarta 
românilor din Ardeal și Bucovina, deoa
rece, veacuri de-a rîndul, ne-a ținut în cea 
mai rușinoasă robie.

Toate încercările de federalizare ale 
Casei de Habsburg sînt gesturi disperate 
ale unei împărății osîndite să se descom
pună si să piară.

Soarta românilor din Austro-Ungaria s-a 
hotărît prin războiul Regatului Român șs 
prin voința liberă a întregului popor ro
mânesc, și o va consfinți congresul da 
pace generală, la care vor lua parte și re
prezentanții oficiali ai României elibera
toare.

3. Cerem ea întreg teritoriul din Mo
narhia habsburgică revendicat de statul 
român, recunoscut și garantat prin trata
tele de alianță încheiate de România ra 
puterile înțelegerii, să fie liberat și unii 
cu Patria mamă.

4. Toate declarațiile românilor din Ar
deal și Bucovina ce s-ar face împotriva 
acestor aspirațiuni naționale, le conside
răm ca stoarse cu forța de autoritățile 
dușmane și aceste declarațiuni nu vor pu
tea induce în eroare opinia lumii, care a 
proclamat principiile de dreptate și de li
bertate pentru toate neamurile asuprite.

Iași, 6 octombrie 1918.
Comitetul Național ai românilor emî- 

erați din Austro-Ungaria.
p. Președinte Secretar,
A. Lapedatu Oct. C. Tăslăuanu

tainiță care este însuși ‘pâmîntul Bucu
reștilor. Strădaniile lor depuse și în acest 
an la Buciumeni, Militari, pe malul Saba- 
rului și în dealul Văcăreștilor, la Curtea 
Nouă și în apropierea podului Străulești, 
Ia Colțea și în alte puncte din centrul 
Capitalei dezvăluie componente de preț 
ale tezaurului istoric bucureștean. Un 
tezaur în care miniatura casei neolitice 
modelată cu mii de ani în urmă poate 
sta alături de conturul - cetăților de la 
Curtea Veche, de fațadele împodobite cu 
stucaturi și balcoane din vatra străbună 
a orașului, de noul ce irumpe în cartie
rele maiestuoase din Titan, Drumul 
Taberei, Băneasa etc. Dimensiuni prin 
care timpul își exprimă curgerea, măr
turii în aceeași măsură ale capacității 
omului, creatorul'conștient al tezaurului 
istoric. Un tezaur sfînt care pornește din 
străfundurile istoriei și care se comple
tează neîncetat ducînd mesajul generați
ilor fără de sfîrșit. Valoarea Iui nu are 
echivalent, după cum vîrsta-i nu are 
măsură. Este moștenirea cea mai de preț 
a unui popor, înglobînd în aceeași măsură 
pămîntul și lăcașe. locuri de bucurie și 
de obidă, produse ale mîinilor și minții 
umane, obiceiuri transmise spre eterni
tate. Iar mai presus de toate acestea 
sînt oamenii, bijuteria cea mai seînteie- 
toare din cununa pusă Carpaților și Du
nării și Mării de istoria noastră ale cărei 
începuturi se pierd în milenii și ale cărei 
străluciri sînt date pentru veșnicie.

PANAÎT I. PANAIT ■
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Practica - un chiul camuflat?
Practica de producție a elevilor sau in

struirea lor practică își caută încă un loc 
exact în complexitatea sistemului orga
nizat de instruire și educație a tinerilor. 
Să nu ne grăbim să exclamăm : „cum 
încă, adică nu s-a găsit nici acum acel 
loc ?!" Să nu ne grăbim. întii fiindcă 
ușor nu e să se întimple așa ceva, apoi 
pentru că poate nu de lipsa de galop în 
mersul lucrurilor trebuie să ne întristăm 
mai întii.

Deocamdată încă mai sînt ateliere-școală 
prost utilate, încă nu toți directorii de 
licee știu ce trebuie întreprins exact pen
tru ca elevii să nu termine școala fără 
să se familiarizeze; în întreprinderi, cu 
lucrul la locuri de muncă similare cu a- 
celea în care, poate, se vor încadra. Nici 
măcar cu condescendența agrementată de 
acest poate nu este tratată uneori even
tualitatea încadrării în producție a tine
rilor. Apoi, supravegherea elevilor care 
fac practica în întreprinderi încă nu este 
asigurată foarte bine peste tot de către 
maiștrii instructori — ai școlilor — care 
au sarcini precise în acest sens, care sînt 
plătiți pentru acest lucru. în săptămînile 
în care elevii nu au cursuri ci exclusiv 
practică în întreprinderi, foarte mulți 
dintre diriginții lor încă nu sînt convinși 
sau nu Ie vine să creadă că ar avea da
toria să treacă și dînșii prin întreprinde
rile respective, să-și vadă elevii la lu
cru, să stea de vorbă cu muncitorii care-î 
învață meserie, să se intereseze de com
portarea elevilor.

Iată cîteva fapte :
Miercuri, 11 noiembrie a.c., la Liceul de 

matematică-fizică „Gheorghe Lazăr“ din 
București, toți elevii aveau cursuri. La 
atelierele-școală din strada Justiției nr. 
65 A îi găsim însă pe șeful acestora, prof. 
Virgiliu Dumitrescu, și pe Aneta Crașo- 
veanu, tehnician principal. Aflăm că ma
joritatea elevilor liceului fac practica de 
producție în întreprinderea „Electro
magnetica". Toate cele 32 de clase lu
crează însă, prin rotație, și în atelierele 
liceului. Mai mult de jumătate din pla
nul de producție al școlii se realizează 
prin lucrări repartizate de întreprinderea 
patronatoare. „în funcție de specificul lu
crărilor, le executăm aici sau în între
prindere, spune tovarășul Dumitrescu. Se 
pune deci și problema transportului. Cînd 

e ceva urgent de dus ori de adus, trebuie 
să apelăm la taxiuri. Cum le plătim ? 
Din manopera elevilor. în afară de asta, 
baza tehnico-materială a atelierelor nu 
corespunde, ea dotare și tehnicitate, ha
remurilor stabilite de M.E.I. Strungurile 
noastre sînt bune doar ca material didac
tic intuitiv, adică să vadă elevul ciim 
arată mașina și cam din ce se compune ; 
ele nu mai sînt mașini-unelte pentru pro
ducție, sînt vechi, uzate fizic și moral.

Joi, 12 noiembrie, la întreprinderea „E- 
lectromagnetica“. Șeful comparti

mentului învățămînt, Mihai Popiceanu, are 
alte păreri. Dintre toți elevii care fac prac
tica aici — și vin destui în afară de cei din 
liceele patronate — cei de la „Lazâr", ni 
se spune, se remarcă printr-o mai slabă 
disciplină, datorată, crede interlocutorul, 
și unei mai superficiale supravegheri, ca 
și contaminării comportamentale prin e- 
xemplul personal al unor maiștri-instfuc- 
tori ai școlii care se prezintă fără halat, 
fără ecuson („deși noi le-am dat ecuson 
la fiecare"). „Amănunte", desigur, dar... 
Azi un amănunt, mîine altul, te trezești 
că, într-o bună zi, comportamentul elevu
lui devine strident, fie prin dezinteres 
față de meserie, fie prin altceva, prin lu
cruri pe care maistrul-instructor poate 
nici nu-și dă seama în prima clipă că 
le-a provocat, că le-a pregătit într-un fel 
și el, prin acțiuni ori inacțiuni ale sale. 
„Cu cei de la "Lazăr» am avut și dificul
tăți, spune tovarășul Mihai Popiceanu. în 
ultimul trimestru al anului școlar trecut, 
maiștrii-instructori ai acestui liceu adu
ceau elevii la întreprindere și plecau. Co
piii .„de ce să nu facă Ia fel, să plece și 
ei ? Unii, pentru că erau opriți la poartă, 
săreau gardul. în toamna aceasta înce
puseră practica, dar nu se prezenta ni
meni pentru încheierea convenției. Pînâ 
cînd, într-o zi, nu i-am mai primit. Le-am 
spus maiștrilor să-și ducă elevii Ia ate
lierele școlii și să-i amintească directo
rului de convenție. Se pare că elevii au 
fost lăsați să meargă unde au vrut prin 
oraș. în orice caz, a venit directorul li
ceului și s-a încheiat convenția". „Dar di- 
riginții — întrebăm — trec pe aici să-și 
vadă elevii la practică ?“ „Mai vin. Vin 
cei de la Liceul «Bolintineanu», de ase
menea, patronat de noi. Atît. De Ia cele
lalte școli, nu. Nici unul".

Joi, 19 noiembrie. Ne aflăm la Liceul 

industrial nr. 1 din Zalău, director luliu 
Suciu. împreună cu ing. Gheorghe Chir- 
vași, director adjunct și coordonator al 
practicii, vedem cîteva din atelierele șco
lii, unde s-a aflat de vizita „cuiva" străin 
de școală și unde e ordine, se lucrează. 
Mergem și la întreprinderea — patrona
toare — de armături industriale din fon
tă și oțel. în secția turnătorie II de fontă 
maleabilă, șeful secției, subinginerul Ioan 
Iepure, ne spune că, azi, are Ia practică 
28 de elevi din clasa a Xl-a D. „Execută 
operații simple după demolarea formelor. 
Dar, fiind aici, au sub ochi toate opera
țiile pe mașini supravegheate de munci
tori calificați. Sigur, unii, cei de la mie- 
zuire de pildă, mai fac și alte munci, 
chiar acum cîțiva scot pămînt, fiindcă nu 
lucrăm la miezuire". în realitate, aici sînt 
mult mai puțini elevi. Trei sînt la turnă
toria de neferoase, șase la turnătoria de 
fontă I, iar alții la secția curățătorie, 
după cum precizează maistrul-instructor 
Vicențiu Balogh, care nu știe, însă, nici el 
chiar foarte sigur unde se află fiecare 
elev. Ne mai spune că nu sînt chiar 28 
de elevi la practică, unul lipsește. Nu l-a 
pus absent fiindcă i s-a spus că e de ser
viciu la cămin. Ne arată foaia colectivă 
de prezență, pe care trece absențele. For
mularul este doar pentru o lună. A fost 
folosit în octombrie, completat în întregi
me, dar îl mai folosește și în noiembrie, 
mîzgălind absențe — atunci cînd Ie ptine" 
— peste notațiile din luna anterioară. 
Cum elevii care sînt azi aici nu sînt ta 
practică de la 1 octombrie, nu se știe 
despre cine poate fi vorba în „document". 
Jalnica hîrtie numai a „document" de luat 
în seamă nu arată. Purtătorul hainelor 
prin ale căror buzunare hîrțoaga supra
viețuiește de aproape două luni ne spune 
că „Ia sfîrșitul lunii o transcriu, o sem
nează șeful secției, se calculează mano
pera elevilor în regie, apoi se virează ba
nii". Nici pomeneală despre o bază nor
mală de calcul, despre evidența zilnică a 
lucrărilor executate de fiecare elev și de 
confirmarea tot zilnică a calității aces
tora. Vicențiu Balogh ne roagă însă să 
mai notăm și că elevii n-au vestiare — 
„nici eu n-am unde să mă schimb" — 
și că nu i-a dat nimeni ecuson. La biroul 
personal-învățămînt-retribuire, tehnicia
nul Iosif Mocanu, care răspunde de în
vățămînt, ne arată convenția înregistrată 

la liceu la 15 octombrie 1980, iar la în
treprindere a doua zi. La punctul 1 pre
vede că liceul „se obligă să școlarizeze în 
anul de învățămînt 1981/1982, pentru 
I.A.I.F.O. Zalău, următoarele efective de 
elevi, pe profiluri și meserii" (urmează 
tabel cu clasele prevăzute), iar la al doi
lea și ultimul punct că „întreprinderea se 
obligă să sprijine pregătirea practică a 
elevilor (s.n.) și să asigure locuri de 
muncă pentru toți absolvenții din treao- 
ta I și II ai acestei promoții". Urmează 
semnăturile celor doi directori.

Luni, 23 noiembrie, la întreprinderea de 
accesorii pentru mijloace de transport din 
Oradea, împreună cu inginerii Pavel Le- 
nart. și Lazăr Brebe, inspectori Ia -Inspec- 
țoratul școlar județean Bihor, căutăm ele
vii Liceului de matematică-fizică „Ema- 
noil Gpjdu", care, conform planificării, 
trebuie să se afle la practică. Pentru în
ceput, o întîlnire cu tovarășul. Ilie Mă- 
duța, directorul întreprinderii, îi prileju
iește acestuia etalarea următoarelor gîn- 
duri, pe care ne roagă să le ascultăm : 
„Practica ar trebui s-o facă fiecare elev 
pe Ungă un muncitor priceput, care să-l 
califice. Acest muncitor ar trebui însă să 
aibă un statut special, să fie plătit pen
tru asta. Să nu he zgîrcim ! Răspunderea 
bazată numai pe laude nu dă rezultate 
la mulți". Aflăm că nu există convenții 
privind practica nici cu liceul „Gojdu", 
nici cu cel de fîlologie-istorie, ai căror 
elevi vin în întreprindere. Documentele 
pentru: calculul manoperei sînt Ia fel de 
vagi ca și cele văzute în București și pre
zentate mai sus. Numai că, aici, ele sînt 
prezentate la „personal", de către maiștrii- 
instructori, mult mai tîrziu. Unii nu le-au 
adus încă nici pe cele din februarie 1981.

în aceeași zi, la secția Interne I a 
spitalului județean, ca și în cea de bhî- 
rurgie, aflăm că elevele liceului sanitar 
vin la practică de două ori pe săptămînă, 
de la ora opt, pînâ pe la zece-zece și ju
mătate, fiindcă la unsprezece trebuie să 
fie la școală. Medicul primar Traian Mi
ele, șeful secției Interne I. crede că ar 
fi mult mai eficient ca practica să se facă 
în perioade compacte, cu un program de 
șase ore, începînd de la ora șapte. în 
acest fel, viitoarele surori medicale ar pu
tea învăța să facă tot ce vor avea de fă
cut după încadrare, .de la prelevarea pro
belor pînă la îngrijirea completă a bol
navilor. „Lucrul efectiv în meserie și con
tinuitatea acestui lucru nu se pot înlocui 
cu nimic", conchide doctorul. De acord 1

DORIN GHERGHINESCU y
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Acest caz, Spiridon, care

Prin 1977, inginerul Iulian Spiridon din 
Drobeta Tr. Severin s-a gîndit șă facă un 
schimb de locuință. A convenit cu un con 
citadin al său pe. nume Mihai Stancu, al 
cărui apartament, tot cu trei camere, 
confort 1, și tot proprietate de stat, situat 
|p același cartier drobetan Kiseleff, pre
zenta un singur avantaj : era decomandat. 
S-au înțeles deci între ei să per
fecteze actele de schimb și să procedeze 
peîntîrziat la efectuarea rocadei.

Se obțin aprobările și se întocmesc, prin 
Intermediul IJGCL, formalitățile de ri
goare. Semnate, parafate. Pe baza con
tractului de închiriere nr. 5121, din 13 iu
nie 1979, inginerul Spiridon se mută, îm
preună cu familia (soția și fiica), în apar
tamentul 6, bloc Bl, scara 8. Vazîndu-se 
în noua locuință, investește b sumă de 
bani pentru ridicarea gradului de confort.

Spre a avea garanția deplinei stator
nicii, familia Spiridon hotărăște să mai 
facă încă un efort și să cumpere aparta
mentul. Inițial nu întîmpină nici un fel 
de greutăți ; i se aprobă și această fireas
că cerere. Cînd însă actele de cumpărare 
sînt gata, cînd se achită și avansul de 
33 000 lei către OCLPP, întreaga tranzac
ție este subit stopată.

Ce se întîmplase î
Sub presiunea unor anume persoane, 

fu septembrie 1979 IJGCL u dă în jude
cată pe Stancu și Spiridon și cere anula
rea contractului ultimului pe motiv că 
apartamentul n-ar fi fost în gestiunea 
consiliului popular județean ci a Grupu
lui de șantiere „Porțile de Fier II", că 
schimbul intervenit între cei doi nu: s-a 
efectuat corect. Se bate monedă, se face din administrația TCH — Grupul de șan-
rnultă tevatură pe marginea cazului : an
chete, depoziții, mărturii mai mult sau 
mal puțin bine intenționate, confruntări 
de acte. Judecătoria Drobeta-Tr. Severii» 
dispune anularea contractului de închirie
re și evacuarea familiei Spiridon din apar-, 
tament.

Omul face recurs Ia tribunalul județean re ? Sau, mai bine zis, contractele de in
și lucrurile so complică. Procurorul-ge? chiriere, pentru că am amintit doar că

- - - pînă ta urmă au fost două — unul elibe-
Omul face recurs la tribunalul județean 

neral declară recurs extraordinar. . Ara 
motive. Tribunalul Suprem îl respinge ca 
nefondat șl, cu unele mici inadvertențe 
și nepotriviri, hotărîrile instanțelor de ju
decată sînt atestate ca temeinice, legale 
și definitive. .

Din discuția avută cu președintele Tri-
banalului județean Mehedinți, tovarășul
Dumitru Celofan, și din studierea dosa
rului aflat în arhiva Tribunalului Suprem 
am reținut cîteva chestiuni de fond. Anu
me : 1) Apartamentul 8 din blocul Bl, 
cartierul Kiseleff, face parte din fondul 
locativ de stat aflat in administrarea con
siliului popular, respectiv IJGCL Mehe
dinți. Deci, nu este în organizarea de 
șantier a Grupului de șantiere construcții 
hidroenergetice „Porțile de Fier II", cum 
greșit reținuse instanța de fond (element 
important de relevat, și vom vedea de ce! 
•— n.n.) ; 2) Persoana intervenientă în nu
mele grupului de șantiere nu avea calita
tea procesuală activă și, ca atare, nici 
dreptul să se amestece în astfel de tre
buri j 3) Contractul de închiriere a cărui

„a pus pe foc" un județ

anulare s-a cerut prin acțiune judecăto
rească a fost încheiat în baza aprobării 
date de comitetul executiv al Consiliului 
popular al județului Mehedinți, la soli
citarea făcută expres de Spiridon și Stan- 
cu prin petiția semnată de ei pe 28 iulie 
1977 ; 4) In pofida acestor elemente favo
rabile, în mod corect se consideră schim
bul drept fictiv, întrucît inginerului Mi
hai Stancu nu 1 s-a încheiat un alt con
tract pentru apartamentul primit în 
schimb și, dimpotrivă, el a lăsat aparta
mentul liber, mutîndu-se în București. 
(O posibilă speculație : putea fi obligat să 
nu se mute direct și imediat în aparta
mentul propriu numai de dragul de a face 
un schimb perfect 1 !)

Pronunțîndu-se în acest fel asupra nu
lității schimbului de locuințe, instanța de 
fond a dispus greșit evacuarea necondițio
nată a lui Spiridon, deoarece constatarea 
nulității implică neapărat restabilirea si
tuației anterioare și tocmai de aceea, tri
bunalul județean a decis ca locatarii 
principali participant! la schimb să fie 
reintegrați în locuințele avute înaintea 
schimbului...

Ceea ce n-a reținut Insă nici una din
tre instanțe — probabil, nici n-aveau mo
tiv și nici pe ce bază s-o facă — este fap
tul că IJGCL Mehedinți a mai eliberat, 
pe 14 IX1978, cu nr. 5975; încă un con
tract de închiriere, pe același buclucaș 
apartament, inginerului Dionis Lupu. 
Dealtfel, aceasta este și una din 
cauzele principale ale tulburării apelor, 
vizavi de alte incorectitudini de care unii 
dintre funcționarii de Ia IJGCL și chiar 

tiere „Porțile de Fier 11“ nu pot fi cîtuși 
de puțin străini.

Firesc vine însă întrebarea : oare 
nici lucrătorii de la spațiul locativ ai în
treprinderii nu cunoșteau regulile schim
bului î Nu dumnealor au întocmit forma
litățile de schimb, contractul de îucbirie- 

rat lui Spiridon, iar celălalt lui Dionis 
Lupu. Oare nu se știa ce blocuri erau în 
administrarea directă a oficiului de spa
țiu locativ și care erau în „organizarea da 
șantier ?“

Așa stînd lucrurile, să rămînem la solu
ția preconizată de tovarășul Iulian Ploș- 
tinaru, președintele consiliului popular 
județean. Apartamentul atît de viu dispu
tat nu va fi dat nici lui Spiridon, nici tui 

unui alt om al muncit.
Spiridon și familiei sale 

oferi alt apartament spre 
tot confort 1 și tot cu trei ca- 
nu vrea să se mute în apar-

Lnpu, ci 
Inginerului 
i se va 
cumpărare, 
mere, dacă
tamentul pe care l-a avut inițial, urmind 
ca, prin înțelegere cu cel care-i va veni 
în loc, eventual să-și recupereze și banii. 
Prin aceasta și hotărîrea instanței va fi 
respectată, nici cetățeanul nu va avea de 
pierdut și se va pune astfel capăt acestui 
caz Spiridon din care se pot trage multe 
învățăminte utile,

MIHAI STÂNESCU ■

Opinia unui alegător

0 chestiune de educație
Dau zilele trecute o fugă prin provin

cie, în orașul copilăriei mele și al primi
lor ani de școală „secundară" și revăd 
„patrulaterul" — adică centrul vechi al 
urbei, mai bine zis cit a mai rămas din 
el în urma unei opere de reurbanizare — 
acesta e cuvîntul — la care a fost supusă 
în ultimii trei-patru ani vatra propriu 
zisă a fostei capitale domnești din vea
cul al XIV-lea și, nostalgic, îmi amintesc 
că niciodată — nici măcar în vacanță, cu 
părinții, nu aveam voie, elevi fiind, să 
călcăm în perimetrul cu cafenele, și bodegi 
și hoteluri, și că după ora 11, seara, nici 
vorbă să mai putem fi întîlniți prin tîrg. 
Firește, a trecut de atunci o bună bucată 
de vreme, s-au schimbat multe în men
talitatea oamenilor, am depășit da mult 
viziunea patriarhală asupra vieții și chiar 
educației, am progresat — cum se zice, 
am generalizat învățămîntul, i-am dat o 
largă bază materială, nu e o comună unde 
să nu se fi. ridicat o școală nouă, revo
luția a schimbat din temelii fața învăță- 
mîntului românesc, rar mai găsești vreo 
mătușă care să nu știe măcar să se is
călească, există învățămînt de zi, seral, 
fără frecvență la eare participarea a de
venit o realitate depășind uneori posibi
litățile școlilor și ale profesorilor, mă 
gîndesc, evident, la capitolul timp fizic 
de desfășurare a procesului de învăță
mînt, ta fine, nu vă spun noutăți.

Și totuși, eu mi-am amintit cu nostal
gie. Ia Rîmnicu Vîlcea, exigența ca să nu 
zic rigiditatea — și ea bună, pînă Ia 
urmă, și ta anume împrejurări — care a 
marcat primii ani de școală secundară în 
acel oraș al copilăriei mele.

Cînd întîlneam, pe stradă, un profesor, 
cînd îl vedeam, cu mult, cu foarte mult 
timp înainte de a ajunge în dreptul lui, 
ne controlam automat ținuta, ne încheiam 
Ia toți nasturii uniformei, ne reașezam 
șapca pe cap, și ne pregăteam să-l salu
tăm. Nu mai vorbesc că în cazul unui 
Niki Angelescu, profesorul de română, șl 
directorul liceului, treceam pe celălalt 
trotuar și de acolo îl salutam. Nu zic, 
aeum, să trecem pe trotuarul celălalt 
cînd vedem un profesor, dar de salutat 8 
cazul să spunem că nu-1 prea salutăm și 
cînd o facem o facem cu „o «amiciție" 
care nu prea are nimic cu bietul respect. 
Vorbesc de elevi, firește.

Aud cu stupoare că se înmulțesc cazu
rile cînd elevii, mai mari, mai rnicî, che
mați la lecție explică liniștiți că nu pot 
fiindcă, „azi, nu sînt pregătiți !!“ •— Și - 
dumneata ce faci ? — îl întreb pe un 
profesor care îmi relatează cazul — Ce să 
fac ? ! N-am nici o putere. îl aștept la 
ora viitoare ! I Un alt profesor își per
mite să lase corigent un elev și la cori

gentă să-1 lase repetent. Elevul cu pri
cina nu învățase nimic, un an întreg își 
sfidase în clasă profesorul, la corigență 
se tocmise cu privire la subiect : „— Da- 
că-ini dați ceva cu Călinescu, știu, dacă 
nu... zice el dîndu-i dascălului să înțelea
gă că se străduiește degeaba. Pentru că 
eu am fost și la practică, n-am avut timp 
să mă pregătesc". Și cînd vorbea de prac
tică insinua că el a muncit, adică a fost 
muncitor și să nu cumva să-și permită 
profesorul să nu ia in considerație că o 
lună de zile el fusese clasă muncitoare 
și vezi, dumneata,... Ei bine, profesorul 
îl lasă repetent I Credeți că a fost 
simplu ? Chiar ministerul a intervenit ! 
De ce ? De ce nu poate famine repetent 
un derbedetr? I De ce cu trei sau cu pa
tru eorigențe nu se rămîne repetent ? I 
Cui îi folosește această îngăduință care 
dă elevului sentimentul că profesorul nu 
mai a,re nici o autoritate ? ! Pentru un 
număr de absențe nemotivate (azi pot 
să spun că m-am închis in casă și am 
citit o săptămînă întreagă uitînd de școa
lă !) am fost exmatriculat și tot liceul 
a știut și o rușine mai mare nici nu pu
tea exista, parcă aș fi fost rîios ! Nu are 
nici o legătură grija democratică și pă
rintească a statului față de școală și față 
de copiii țării cu îngăduința și lipsa de 
rigoare și de criterii de exigență severe, 
foarte severe, cum ar trebui să fie l Dacă 
școala își iubește copiii atunci trebuie să 
fie exigentă cu ei. Nu e cazul să se toc
mească elevul cu profesorul, șl nu e ca
zul să-1 tragem la răspundere numai pe 
profesor cînd nu învață elevul. E bine să 
veghem la autoritatea profesorului, să în
tărim această autoritate, să sprijinim dem
nitatea lui în fața elevului, să-i oferim 
garanția acestei demnități.

Bine ar fi dacă aceste probleme, șl mal 
ales problema disciplinei în școală, azi, ar 
fi discutate deschis în favoarea declara
tă a învățămintului, care e democratic nu 
prîn libertatea de a pune pe același plan 
elevul cu profesorul ci în primul rind 
prin aceea că asigură tuturor copiilor țării 
posibilitatea de a fi elevi.

In sfîrșiț, n-am dorit decît să arăt că 
nu trebuie să ne facem că hu vedem a- 
devăratele probleme ale educației în 
școală lăsînd să se înțeleagă că ele nu 
sînt foarte serioase și foarte complexe 
numai pentru faptul că învățămîntul, ca 
principiu, se consideră, la noi o problemă 
rezolvată ! . Apoi ar fi bine să se discute 
și chestiunea programei analitice din 
perspectivă stabilității ei astfel îneît ți- 
nîndu-se pasul cu dezvoltarea vertiginoa
să a științei să se păstreze cu mare grijă 
și să se apere principiul stabilității.

Chestiunea educației constituie una din 
chestiunile fundamentale ale unei socie
tăți iar opera școlii devine, în acest caz, 
hotărâtoare, ceea ce înseamnă că profeso
rul devine hotârîtor. Să dăm profesorului, 
întregi, toate prerogativele care să-1 poa
lă face responsabil de chestiunea edu- 
«ației.

DINU SARARU S
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Acum, 
cît sîntem 

încă în viată, 
să facem totul 

pentru apărarea 
dreptului suprem 

al popoarelor, 
al oamenilor, 

la existență liberă, 
la viată!

Este în pericol creația cea mai de preț, creația supremă a 
naturii — omul, viața însăși I

S-a ajuns la un asemenea stadiu al înarmărilor, încît orice 
nouă acumulare de arme, îndeosebi nucleare, poate declanșa o 
catastrofă mondială.

Noi, popoarele europene, trebuie să ne ridicăm cu toată 
hotărîrea și să spunem un NU categoric rachetelor cu rază medie de 
acțiune, bombei cu neutroni, oricăror armamente nucleare.

Cei ce vor dezlânțui atomul pot fi siguri că nu vor scăpa de 
forța sa nimicitoare I

Și dacă s-ar întîmpla, printr-o minune, să rămînă în viață, 
să fie siguri că nu vor scăpa de judecata dreaptă, aspră a oamenilor, 
a popoarelor.

După ce vor cădea primele bombe nucleare va fi prea tîrziu I 
Cît timp va continua cursa înarmărilor, cît timp se vor produce 

diferite tipuri de armamente nucleare și de altă natură, viața conti
nentului european, existența planetei noastre, a întregii lumi va fi 
permanent în pericol.

Noi, popoarele europene, indiferent în ce parte a continen
tului ne aflăm, în Vest sau Est, în Nord sau Sud, sîntem direct vizate 
de armamentul nuclear existent și de cel ce ar urma să se amplaseze 
în viitor !

Este necesar să se pună capăt oricărei propagande de justi
ficare a cursei înarmărilor, propagandei urii împotriva altor popoare. 
Cei ce desfășoară o asemenea activitate încep ei înșiși să devină 
prizonierii propriei lor propagande, încep să urască lumea și viața, 
nu mai văd decît răul și consideră războiul ca o necesitate.

Stă în puterea popoarelor europene, în puterea popoarelor 
întregii lumi, ca acționînd unite, cu toată hotărîrea, conștiente de 
primejdia ce planează asupra vieții lor, să determine oprirea cursei 
înarmărilor.

Să spunem deci cu toată hotărîrea NU cursei înarmărilor, NU 
oricăror rachete, oricărui armament nuclear în Europa, în întreaga 
lume I

Să spunem un DA răspicat politicii de destindere și colabo
rare, de respect al independenței naționale a tuturor popoarelor, 
un DA politicii de pace în întreaga lume I

Sîntem în preajma sărbătorilor de iarnă. Vine un nou an. Să 
facem celor apropia^, copiilor, popoarelor, cel mai de preț cadou : 
pacea, asigurarea liniștii și vieții, a bucuriei de a trăi într-o lume 
mai dreaptă, o lume fără arme și nici un fel de războaie.

în numele vieții, să întărim solidaritatea și unitatea tuturor 
popoarelor, pentru pace, pentru independență, pentru o lume mai 
dreaptă și mai bună.

NICOLAE CEAOȘESCU
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B Inspectoratul general al 
miliției. în urma verificărilor 
efeetu te. a rezultat că angajatul 
civil din cadrul circumscripției" 
miliție, la care se referă cetâ- 
țeara Luca Elena, nu a comis 
față de petițiorară nici o faptă, 
care să impună luarea de măsuri 
în vede ea eliberării adeverinței 
de identitate i s-a solicitat să 
prezinte doar actele prevăzute de 
lege. Menționăm că petenta s-a 
pre entat la circumscripție cu 
actele necesare și i s-a eliberat 
adeverin'a de identitate valabilă 
pină la data de 16 ianuarie 1983

B întreprinderea de transpor
turi auto „întertrans" București. 
Aspectele sesizate de țov. St oi- 
nea Elena se confirmă în mare 
parte. Din cauza stării necores- 
punzătoa-e a unei porțiuni de 
drum, pe traseul București—Gos- 
tinari circulă numai anumite 
tipuri de autobuze care au o 
vechime mai mare în exploatare. 
Aceasta nu justifică însă negli
jența unor șoferi, precum Radu 
Ilie, care pleacă din autogara 
Filaret cu mașinile murdare, 
prost pregătite, neîntreținute. 
Vinovat de această situație se 
face și șeful autogării Filaret.

■ Am suferit o fractură de coî 
femural și am fost tratată cu 
deosebită competență și grijă de 
către colectivul secției ortopedie 
a Spitalului municipal Hunedoa
ra și acum m-am făcut sănătoa
să. Pentru aceasta mulțumesc 
din suflet minunatului colecțjv 
condus de dr. Alexandru Simio- 
nescu și-i doresc în continuare 
multă nutere da muncă și multă 
sănătate. (Sabina Ștefănescu, 
Orăștie, jud. Hunedoara)

13 Comitetul executiv al Con
siliului popular provizoriu al 
sectorului agricol Ilfov răspunde 
cetățeanului Ucu Constantin din 
Chitila că, în vederea realizării 
în timp c‘t măi scurt a rețelei 
electrice, pentru racordarea ca
selor ce se construiesc în zona 
străzii 6 Ma~tie, s-a cerut spri
jinul Consiliului popular al 
municipiului București spre a 
dispune I.R.E.B. să urgenteze lu
crarea. în ce privește mărimea 
parcelelor, se află în studiu, la 
Institutul „Proiect" București, 
refacerea proiectelor de loti-are 
pentru toate comunele din sector.

Ha Ecaterina, Tîmbu, femeie 
vîrstnică din Iași, str. Iarmaroc 
nr. 44, cartierul Socola, ni se 
plînge, printr-o scrisoare, că în 
fața casei sale a fost amplasat 
conteinerul de gunoi menajer ai 
cartierului, fapt ce îi îngreu
nează accesul în locuință și pre
zintă mare pericol de incendiu 
și îmbo’năvire. Aceasta cu atit 
mai mult cu cît acest conteiner 
nu se golește cu lunile, iar copiii 
de prin vecini își găsesc aici loc 
de joacă și adesea îi dau foc.

IB Inspectoratul de miliție al 
municipiului București. în urma 
verificării scrisorii dv. nr. 9 971/ 
1981, s-a stabilit că persoana 
semna’ată se numește Drașovea- 
nu Ion șl locuiește fără forme 
legale, împreună cu familia, la 
aceeași adresă cu petiționarul. 
Pent’-u faptul că a provocat 
scandal în imobil tulburând li
niștea celorlalți locatari, sus-nu- 
mitul a fost sancționat contra
vențional.

01 Asociația de locatari din 
blocul 208 B, șoseaua Pantelimon 
tir. 114—121, București, sesizează 
că, încă de la.darea în folosință, 
blocul respectiv a prezentat nu
meroase deficiențe de construc
ție și finisaj : instalații sanitare 
și de încălzire prost executate, 
zugrăveli și izolații făcute de 
mîntuială, geamuri lipsă, feres
tre și uși neermetizate etc. La 
nenumăratele reclamați!. Grupul 
de șantiere, nr. 3 și I.I.M.I. Bucu
rești nu au luat nici o măsură.

■ Uniunea Centrală a Coope
rativelor Meșteșugărești. Luind 
legătura cu conducerea Coopera
tivei „Arta populară", U.C.M.B. 
ne asigură că petenta Moise 
Mariana din București poate lo
cul în căminul de nefamiliști cît 
timp va lucra în respectiva coo
perativă.

■ Ministerul Transporturilor 
și Telecomunicațiilor, Direcția 
generală a poștelor și telecomu
nicațiilor. Urmare sesizării tova
rășei Cleooatra Fîorescu, locata
ră a blocului L 13, din str. Soldat 
Petre : Tina, București, vă facem 
cunoscut că lucrările de racorda
re a blocului la rețeaua telefoni
că se vor executa ptnă la 31.XH. 
a.c.

■ Ministerul Muncii, Direcția 
generală asigurări sociale, pensii 
și asistență socială. Referitor la 
cele publicate în revista dv. nr. 
46, din 12 noiembrie 1981. în le
gătură cu tovarășul Tăbîrcă 
Gheorghe din București, vă facem 
cunoscut că, în conformitate cu 
prevederile art. 9, alin. 1 din 
Legea nr. 3/1977, se consideră 
vechime în muncă utilă la pen-

Doar un dram de bunăvoință
S-a petrecut deunăzi la Magazinul alimentar „Ciuperca" din 

strada Popișteanu — București. Profesoara pensionară Euge
nia Vasilescu, femeie de 75 de ani, invalidă în urma unui 
stupid accident, s-a așezat la rînd, disciplinată, spre a-și face, 
cumpărăturile. Timpul trecea greu și genunchiul picio
rului beteag începuse iar s-o doară cumplit, s-o înțepe și s-c 
usture de parcă ar fi fost bătută cu biciul.

Puterea îi slăbea văzind cu ochii. învinsă de durere, ea s-a 
sprijinit o clipă de zid și a încercat să-i roage pe cei cîțiva 
mai tineri din rînd să-i îngăduie să treacă în față, spre a.-și 
face totuși tîrguielile de care avea atîta trebuință și a se în
toarce grabnic acasă. Credeți că a lăsat-o careva 7 Aș ! Un 
glas de bariton tună : „Pleacă de-aici ! Nu ți-e rușine să cer
șești mila ?! Ia uitați-vă la ea !“...

Femeii în vîrstă, astfel apostrofată, i se făcu, negru înaintea 
ochilor. Nici nu mai vede parcă pe unde calcă cu proteza e» 
de lemn. Citeva perechi de ochi o străfulgerară. „Nu cumva 
o.- fi printre ei și foști elevi de-ai mei. din cartier, cărora 
le-am pus creionul în mină ?" șe gândi un moment, dezarmată, 
fosta profesoară. Ninieni nu schiță un gest de bunăvoință. Se 
adresă totuși, încrezătoare, responsabilului, care întrucâtva o 
și cunoștea. Tot timpul cit i-a implorat bunăvoința, insul a stat 
cu țigara în colțul gurii și. fără să privească o clipă măcar în 
ochii înlăcrimați ai celei care-i vorbise, i-a răspuns indife
rent : „N-am ce-ți face, bățrinico, n-am ce-ți face!"...

...Episodul acesta neplăcut, descris în amănunt înlr-o scri
soare trimisă redacției, ar fi trecut poate neobservat, dacă, el 
n-ar fi adus pe tapet un fapt de morală, de conduită civică : 
respectul și grija față de omul bolnav, față de femeile și băr
bații în vîrstă. Și nu greșim cu nimic spunînd că, pe alocuri 
Ia anumiți tineri, trăsăturile acestea sînt în mare suferință

Da. am văzut mulți tineri binevoitori, politicoși. Chiar foar
te grijulii, atenți față de cei din jur. Din păcate, am văzut 
însă și dintre acei care m-au revoltat de-a dreptul. I-am 
Intilnit. înlr-una din zilele acestui început de iarnă, în auto
buz Și i-am urmărit cu atenție. 'Au ocupat locurile din față 
și stăteau cu nepăsare pe banca rezervată mamelor cu copii 
mici, gravidelor, invalizilor, bolnavilor și bătrînilor. Nu, ei nu 
erau bolnavi. Cînd un vîrstnic, ce abia se ținea pe picioare, 
a apărut în preajma locului ce i se cuvenea, tinerii erau 
doi. zglobii și frumușei — s-au făcut că nici nu-1 observă. Din 
locul comod în care se aflau, priveau neclintiti la... căderea 
ultimelor frunze legănate de vint. Iarăși nimeni nu le-a spus 
nimic ; nu le-a făcut nici un reproș. Bătrînul a stat în picioa
re, lingă bancheta lor, tot timpul drumului, mutîndu-și greu
tatea trupului cînd pe un picior, cînd pe altul.

Dar ce se întîmplă 7 Oare nu ne mai respectăm îndeajuns 
băt rinii 7

Cedarea rîndului, a întîietății la urcarea sau coborârea din 
autobuz, la intrarea sau ieșirea dintr-o incintă, a fost dintot- 
deauna o dovadă a politeții, o expresie a condescendenței, a 
respectului șl grijii față de oamenii mai în vîrstă. Gestul a- 
cesta — și ne referim nu doar la’cele întâmplate cu profesoara 
invalidă sau cu bătrînul din autobuz — e mai mult decât un 
simplu gest. El devine o chestiune de atitudine. Relevă un 
fapt de conștiință cetățenească, civică, o regulă morală 
elementară-, o trăsătură de caracter deopotrivă? Este, de aceea, 
o datorie să ne respectăm bătrînii oriunde și oricînd, in orice 
împrejurare. Respectirtdu-i pe ei. ne respectăm pe noi înșine. 
Ne respectăm mamele și tații, bunii și străbunii noștri.

N-ar fi rău ci dimpotrivă bine ar fi dacă — așa cum de
altfel ne propune prof. Eugenia Vasilescu — și la magazine, 
la cumpărături, la fel ca în autobuz sau tramvai, bătrînilor 
bolnavi. îndeosebi invalizilor, li s-ar recunoaște, și în scris 
dar si în fant. prioritatea. Ar fi astfel revitalizat un gest 
umanitar, un gest de grijă și respect față de omul vârstnic în 
general.

Ar fi un act salutar de bunăvoință din partea unei generatii.

sie timpul cît o persoană a fost 
încadrată în baza unui contract 
de muncă. Rezultă deci că pe
rioada 1.IX.I956—1.V.1958, în care 
suș-numitul a fost eliberat din 
muncă pentru tratament medical, 
în mod legal respectiva perioadă 
nu i-a fost recunoscută ca ve
chime în muncă valabilă la pen
sia pentru lirnită de vîrstă. Re
cunoașterea inițială s-a datorat, 
desigur, unei greșeli.

9 Am citit în revista „Flacă
ra" despre. dr. Dinu Florea din 
Cîmpina, care tratează păradon- 
toza. Am făcut 5 ședințe și m-am 
simțit puțin ameliorat, ceea ce 
ar fi însemnat continuarea tra
tamentului dar, deși am mers 
deseori la dînsul, din septembrie 
1980 piuă în mai 1981, datorită 
suprasolicitării sale nu am putut 
fi consultat. De aceea vă rog pe 
dv. să mă ajutați să fiu tratat 
la vestitul doctor din Cîmpina, 
întrucît boala mi s-a agravat, și 
sînt amenințat să-mi pierd toată 
dantura. (Radulescu Sergiu, pro
fesor la Școala generală din co
muna Rîmnicelu, județul Brăila). 
N. R. : Mergeți încă o dată la 
Cîmpina. profesore, și sintem 
convinși că dr. Dinu nu vă vă 
refuza.

■ Direcția pentru probleme de 
muncă și ocrotiri sociale a jude
țului Argeș. în legătură cu se
sizarea tovarășei loniță Iustina 
din Pitești, vă încunoștințăm că 
s-a luat legătura cu autoritatea 
tutelară de pe lingă biroul exe
cutiv al Consiliului popular al 
orașului Cîmpulung pentru ur
gentarea întocmirii dosarelor în 
vederea internării copiilor mi- 
nori Pîrșoi Costică și Nedelea 
Gheorghița în unități de ocrotire.

■ Ministerul Muncii, Direcția 
generală asigurări sociale, pensii 
și asistență socială. Referitor la 
scrisoarea Constantinei Ciobanu 
din comuna Suseni, județul Ar
geș — publicată în revista dv. 
Ia rubrica „Flacăra la dispoziția 
dumneavoastră" — vă facem cu
noscut că s-a reanalizat situația 
fiului suș-numitei și s-a dispus 
aprobarea înscrierii sale la Că
minul școală nr. 12 din comuna 
Cobia, județul Dîmbovița,

MIHAI STÂNESCU SI

B După ce lași în urmă Buște
nii, pașii te poartă spre o lume 
de basm. La o înfundătură a 
Văii Cerbului, îți apare în cale 
cabana Gura Diham,. un loc 
unde, într-o vreme, se cuibărise 
lipsa spiritului gospodăresc. 
Afind despre avansata stare de

degradare în care se afla aceas
ta, Ioan Luca a și coborît de la 
Piatra Arsă Șl, împreună cu soția 
sa, Paulina, au renova' adăpostul. 
Acum e de ajuns să-i treci pragul, 
că se și simte schimbarea în 
bine, aspectul îngrijit, civilizat, 
redat de acest priceput și tihăr 
cabanier al Bucegilor. (Petre 
Grigore, București) (Vezi foto. 1)

■ Sufăr de p boală grea de 
mai bine de 12 api și, citind în 
revista „Flacăra" despre inven
ția doctorului dermatolog Nicolae 
Eftimescu, îmi pusesem toată 
speranța în vaccinul descoperit 
de dumnealui. Am și luat direct 
șl imediat legătura cu inventato
rul și m-a încredințat că, în cel 
mult două-trei luni, vaccinul său 
va apărea în farmacii. De atunci 
au trecut nouă luni și vaccinul 
în care-mi pusesem atâtea spe
ranțe n-a mai apărut. De aceea, 
îmi îngădui să-i întreb pe cei în 
drept : eare-i soarta acelui me
dicament ? Eu mai pot spera în 
ceva ? Aș dori să-mi răspundă la 
aceste întrebări Ministerul Sănă
tății. (Constantin Ioana, Moreni, 
jud. Dîmbovița)

■ Direcția județeană PTc Ga
lați. Nici una din cererile la care 
se referă petentul Vlad Gheor
ghe din Galați nu a putut fi sa
tisfăcută, din lipsa condițiilor 
tehnice. Rezolvarea va fi posibilă 
după darea în funcțiune a noii 
centrale telefonice din zonă, pre
văzută pentru anul 1983.

9 Vă scriu în numele a peste 
400 de abonați și al altor sute de 
călători ocazionali ai cursei de
servite de I.T.A. Oltenița pe ruta 
gara Gâlbinași — comuna Soha- 
tu, care face legătura dintre co
muna noastră și trenurile ce 
merg și vin din București și Ol
tenița. Funcționînd de ani de zile 
înscrise în programul curselor 
I.T.A., oficial deci, cu abona
mente eliberate contra cost, au
tobuzele circulă, în ultima vre
me, după bunul plac al șoferilor, 
doar circa zece zile pe lună. In- 

. tervențiile noastre au rămas fără 
răspuns, fiind nevoiti a parcurge 
pe joș o distanță de aproape 14 
kilometri, în condițiuni dintre 
cele mai grele. (Nicolae Constan
tin, secretarul Consiliului popu
lar al comunei Sohatu)

9 Consiliul popular județean 
Călărași. Urmare scrisorii tova
rășului Dumitrache Nicolae din 
Oltenița, vă comunicăm că se 
revine asupra măsurii de desfa
cere a contractului de muncă, 
iar prin dosarul nr, 3 524/5 nov. 
1981 1 se întocmesc formele de 
pensionare pentru incapacitate 
temporară de muncă, forme îna
intate deja comisiei județene de 
pensii. In momentul de față, to
varășul este om al muncii la 
I.T.A, Călărași, autobaza Olteni
ța.

9 Ileana Rugină din București 
ne scrie în numele colocatarilor 
săi din Calea Vitan nr. 231, bloc 
6 : Deși am făcut nenumă
rate sesizări și intervenții la cei 
în drept, blocul în care locuim, 
a rămas și acum, după atîția ani 
de la darea sa în folosință, ne
racordat la rețeaua telefonică. 
Am dori un răspuns ferm din 
partea întreprinderii Telecon- 
strucția : cînd se va face totuși 
acest racord 7

9 Procuratura generală. în 
legătură cu scrisoarea petiționa
rei Ivașcu Emilia, domiciliată în 
comuna Izvoarele, județul Pra
hova, vă comunicăm că în 
urma examinării cauzei la care 
se referă s-a declarat recurs 
extraordinar.

9 „Sînt o femeie în vîrstă de 
65 de aani din Hunedoara și am 
avut un fiu care a decedat pe 27 
decembrie 1980. Fiul meu a avut 
o motoretă pe care a înstrăinat-o 
în anul 1964, așa cum reiese și 
din certificatul de moștenitor, 
însă cu toate astea și astăzi, 
după aproape un an, ni se pre
tinde să plătim taxă pentru ea. 
Deși m-am adresat cu acte do
veditoare secției financiare a 
sectorului 6 București, sector 
unde feciorul meu Dediu Nicolae 
a domiciliat, problema scutirii 
de impozit nu mi s-a rezolvat 
nici pînă acum și surorii mele i 
s-a pus poprire pe retribuție". 
(Lascău Maria, Hunedoara, str. 
Moțoc nr, 36)

■ Biroul executiv al Consiliu
lui popular al comunei Roșia, 
județul Bihor. Nu se adeverește 
că cetățeanul Ușvat Petru a .con
struit casa pe pășunea comunală, 
ci pe proprietatea sa personală, 
situată în perimetrul construibiî 
aflat în vecinătatea pășunii cu 
pricina. Pentru faptul că nu a 
posedat autorizație de construc
ție i s-a aplicat o amendă de 
2 000 de lei, Ia data de 15 no
iembrie a.c., cînd â fost depistat. 
Casa este folosită ca locuință, nu 
în alte scopuri.

■ Constat de mai multă vreme 
că scrisori adresate mie. Ia re
dacția revistei Flacăra, ori nu-mi 
ajung deloc, ori iritîrzie enorm. 
Și pentru a nu rămine în dome
niul presupunerilor și al impre
siilor altora, mi-am trimis eu 
însumi, pe adresa redacției, o 
scrisoare. N-a ajuns nici astăzi, 
după mai mult de jumătate de 
an. Ia destinație ! Nu știu ce se 
întîmplă pe parcurs. Probabil 
sînt prea mulți curioși între ex
peditor și destinatar. Rog pe cei 
în drept să la măsurile necesare 
pentru a se respecta legalitatea.

Adrian Păunescu 
Revista Flacăra 
Piața Scînteil 1

Sectorul 1 
București

• „FLACĂRA® nu ia in considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scriefi-ne cit mai 
concis. Și nu uitați sa vâ iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vâ putem găsi.

9 Asociația locatarilor blocu
lui 10 din București, Calea Doro
banților nr. 135—145. Blocul nos
tru, proprietate personală, a fost 
dat în folosință la. sfirșitul 
anului 1977, fără a avea însă 
complet terminate toate instala
țiile și lucrările contractate. Ast
fel. nici pînă acum nu au fost 
instalate cele trei ascensoare, 
n-au fost montate ușile la deba
rale. nu au fost finisate părțile 
comune. în plug, n-au fost în
lăturate condensul și infiltrațiile 
de apă dintr-o serie de aparta
mente, tîmplăria metalică este 
neetanșă, instalațiile sanitare 
sînt executate necorespunzător. 
Cu toate solicitările noastre către 
I.C.V.L., aceasta se sustrage sis
tematic de la respectarea obli
gațiilor contractuale, refuză să-șî 
onoreze promisiunile.

9 Coman Ion din Brașov, str. 
13. Decembrie nr. 18, ne scrie că, 
împreună cu alți absolvenți de 
liceu a dat examen și a fost 
admis la un curs de calificare în 
meseria de depanator radio-tv. 
După ce au fost școlarizați la 
Timișoara, timp de un an ds 
zile, au primit calificarea de de
panatori radio și n-au mai fost 
trimiși să se califice și depana
tori tv., așa cum se stabilise ini
țial. Fapt pentru care în numele 
colegilor săi dorește să știe de 
ce nu au fost lăsațl să-și termi
ne cursul și s-au oprit cu cali
ficarea Ia jumătatea drumului 7 
întrebarea este adresată Uniunii 
județene a cooperativelor mește
șugărești Brașov. '

9 Consiliul popular al secto
rului 3, La scrisoarea adresată 
redacției de către tov. Vlaicu Si- 
mion vă comunicăm că în zi’ 
de 3 noiembrie a.c. noua re, 
de apă din cvartalul Vitan—Dr^^^ 
tor a fost interconectată la iâț; 
țeaua existentă, astfel incit pre
siunea apei a crescut și în blo
cul în care petentul locuiește.

Pagină realizată de
S. MIHAI

Poșta redacției
■ Nicodim Momeu — com. 

Bucium (Alba) : V-a fost făcută 
actualizarea retribuției la data 
recalculării pensiei 9 Elena Ște- 
fănescu ș.a. — Urlați : Este 
corect. Costul încălzirii și al apei 
calde menajere se calculează în 
funcție de cantitatea de energie 
termică livrată și de costul com
bustibilului 9 Valentin Goicu — 
Dorohoi : Vă puteți înscrie la o 
altă facultate (specializare) nu
mai prin concurs de admitere, 
la învățămîntul seral sau fără 
frecvență și numai după efectu
area stagiului legal în producție 
9 Valeria las — București.rigs 
poate stabili de către adunr*^ 
generală a asociației un fond de 
reparații ale imobilului la păr
țile comune, care să fie încasat 
de la membrii asociației lunar, 
trimestrial etc., fond care nu se 
confundă cu cel de rulment 
9 Aha Georgescu — Pitești ; 
Dacă fostul soț se sustrage de la 
obligația stabilită, vă puteți a- 
dresa organului de urmărire 
penală pentru infracțiunea de a- 
bandon de familie 9 Ileana Par- 
tenie — București : Pentru re
zultatele concursului de ce nu vă 
adresați Scînteii tineretului 7 j 
■ Bogdan — Timișoara : Nu 
avem acum. Ne-ați scris numai 
prenumele 9 Mircea Dobroghiu 
—■ Suceava : Cifra dată a fost e- 
xactă. Există asemenea exem
plare, dacă sînt îngrijite cores
punzător, după toata cerințele 
zootehniei 9 Visarion Rek — 
Cluj-Napoca : Se poate rezolva 
numai in situația în care veți 
cere transcrierea contractului de 
închiriere pe numele soției sau 
al dv. și dacă socrii își dau con- 
simțămîntul 9 Ion Stâncii» — 
com. Grăaiștea (Brăila) : Cele 
două dovezi — cărtoteca de evi
dență a membrilor ,de sindicat și 
decizia dp încadrare — nu sînt 
suficiente 9 Daniel Widman — 
Făgăraș : Dacă îndepliniți con
dițiile legale. Solicitați lămuriri 
prin inspectoratul școlar 9 Filiea 
Radu — Făurei : Cu înțelegere 
se poate, dacă nu, apelați la 
organele de justiție 9 Ion Necu- 
la — București : După promova
rea clasei a VIII-a, minorii de- 
ficienți își continuă școlarizarea 
în învățămîntul profesional spe
cial, în care se asigură atît pre
gătirea prin disciplinele funda
mentale de cultură generală, 
tehnologice și social-politice, cit 
și pregătirea practică.

MARGA NEDELEA ■



Ion Lă n eran ja n:

Să facem totul pentru epoca în care ne-am format •
și ne-am afirmat!

— V-au interesat, de Ia „Cordovanii" 
încoace, aspectele cele mai tumultuoase 
ale istoriei apropiate, contemporană nouă. 
Ca prozator, nu vă interesează și alte mo
mente din istoria poporului român ? Ce ne 
puteți spune despre ele ? Nu aveți senti
mentul că aceste probleme complicate, 
care vă pasionează, însoțesc întreaga is
torie a neamului nostru ?

— Am nutrit demult, încă din vremea 
debutului, convingerea că actualitatea a 
fost și este un izvor nesecat pentru proză 
— și nu numai pentru proză. Convingerea 
aceasta m-a ajutat să scriu mai toate 
cărțile pe care le-am scris, fiind de multe 
ori în contratimp cu atît de vijelioasele și 
atît de schimbătoarele conjuncturi litera
re, scriind „roman monumental", cînd 
era Ia modă „romanul pilulă", sfidînd 
„abisalul", cînd pledau unii, cu frenezie, 
’ ntru „abisal" și pentru „abisalul abisa-

’■ti“. urmărindu-mi, cum se zice, 'un 
al meu, fiind contestat nu odată, 

fiind judecat în două ședințe lite
rare memorabile, în 1973, pentru că 

după aceea să văd, șă văd și să nu cred, 
că vechii „abisaliști" devin adepți ai lite
raturii politice, iar organizatorii „discu
țiilor" din 1973 scriu și „apără" literatura 
pentru care erau gata să mă nimicească 
pe mine, în 1973. Să lăsăm însă acest făgaș, 
care ține mai mult de „viața literaturii", 
decît de literatură, și să ne întoarcem lă 
actualitatea care m-a absorbit atît de 
mult îneît m-a determinat să amin pro
iecte certe, legate^cum ziceți dv., de is
toria poporului român — un roman consa
crat lui Avram laneu, un roman al . Răs
coalei de Ia 1784, o altă carte — Soldatul 
lui Decebal — consacrată „nașterii po
porului român", consacrată, de fapt, naș
terii și renașterii unui sat din Transilva
nia — Buzda, satul lui Ghețea — care a 
fost ras de cîteva ori de pe fața pămîntu- 
îui, reînviind tot de atîtea ori, crescînd și 
înflorind, ca într-o predestinare, în ace
lași loc,

— De ce e necesară o astfel de întoar
cere în trecut ?

. —: E necesară, cred, această scoborîre în 
trecut nu pentru a concura sau a „com
pleta" istoria, ci pentru a releva fațetele 
mai puțin cunoscute ale felului nostru de 
a fi, pentru a îmbogăți, dacă nu-i prea 
limit spus, mitologia noastră națională, 
există în direcția aceasta începuturi și 
izbînzi certe, există însă tot atît de multe 
filoane neexplorate, ținînd toate de ceea 
ce a fost și este esențial și definitoriu 
pentru poporul român — de vechimea ci
vilizației noastre, de vechimea și origi
nalitatea deosebită a culturii române, de 
vigoarea fără, seamăn de mare a omului 
care s-a înfrățit .pentru totdeauna, prin 
muncă și prin luptă, și prin iubire, cu 
„meleagurile acestea dumnezeiești". Tre
buie precizat, pentru cei ce confundă vi
goarea cu primitivismul, complexitatea 
sufletească fiind sinonimă, după opiniile 
unor asemenea „teoreticieni", cu zbaterea 
njlăruntă și mărunțitoare a micului-bur- 
ghez — că omul acesta, străbunul și pă
rintele nostru, și fratele hpstYu de azi, a 
avut și are o viață sufletească extrem de

Vorbifi și scriefi românește!

:. îmi vine de-a dreptul să mă-ntreb dacă, 
în unele cazuri, nu trebuie repuse în dis
cuție unele norme ale limbii române li
terare. Se spune că limba română se serie 
cum se vorbește, ceea ce este mai mult 
sau mai puțin adevărat. Uneori, se'si vor
bește, cum se scrie.

Să ne explicăm. Normele ortografice nu 
coincid. întotdeauna, cu cele ortoepice (de 
pronunțare), iar apropierea scrierii de 
pronunțare nu înlătură inconsecventele. 
Una din reguli stabilește că în rădăcina 
cuvîntului are loc alternanta vocalică 
e — a după Ș. Norma este bună pentru 
formele flexionare ale verbului a ședea. 
Se pronunță si se scrie eu sed. el sade (nu 
șeade, cum zic muntenii), el să șadă (nu 
să șază) etc. Dar. un verb, înrudit cu a- 
cesta, a așeza, sa abate în pronunție și, 
ce e mai grav. în scriere, fiindcă frecven
ta cea mai mare o are forma așează (con
siderată incorectă) și nu așază (cea reco
mandată. dar prezentă doar în graiul mol
dovenesc). Așadar, în opoziție cu norma, 
vorbitorii consideră corectă forma așează 
(mai apropiată de graiul muntenesc), de
cît așază (mai veche, etimologică am zice, 
frecventă în Moldova) considerată formă 
regională. Orientarea ne duce spre forma

bogată, a avut o filozofic a lui. cum o 
atestă întregul său trecut, despre care s-a 
scris destul de mult, despre care trebuie 
scris în continuare, din punctul de vedere 
al prezentului, firește, prezentul însuși 
neputînd să fie înțeles cum se cuvine fără 
o înțelegere reală a trecutului.

— S-a făcut mult caz despre chestiunea 
curajului în proza ultimei perioade. Și 
despre dv.. Ion Lăncrănjan, s-a spus că 
sinteți un scriitor curajos, ba chiar vi s-a 
recunoscut calitatea de deschizător de 
drumuri in proza ..obsedantului deceniu". 
„Eclipsa de soare" este piesa-cheie a unui 
început de drum. In perspectiva celorlalte 
cărți („Drumul cîihelui". „Caloianul", 
„Suferința urmașilor", „Fiul secetei"), cum 
vedeți chestiunea curajului în literatură ?

— N-am fost și nu sînt. să știți, un 
scriitor curajos. Nici primul meu roman, 
Cordovanii, și nici ultimul, Fiul secetei, 
nu aii fost rodul unei dorințe speciale de 
a fi curajos. Vreau să spun prin asta că 
nu am scris literatura pe care am scris-o 
pentru a impresiona pe cineva ori pentru 
a captă „bunăvoința cititorului" (cum au 
insinuat și insinuează mereu „mărunțito- 
rii de idei și de gînduri"). ci pentru că 
am avut ceva de spus ; pentru că am fost 
și sînt obsedat de soarta țăranului, în is
torie și în actualitate ; pentru că m-am 
considerat și mă consider mesagerul unei 
lumi ; pentru că m-am format și m-am 
afirmat ca scriitor într-o vreme care s-a 
cerut și se cere explicată și cercetată, din 
cît mai multe unghiuri, care a pus și pune 
în fața omului extrem de multe probleme, 
înălțîndu-1 de nenumărate ori pe scara 
verticalității, contorsionîndu-1 și umilin- 
du-1 tot de atîtea ori. Acestea ar fi date
le esențiale ale literaturii pe care am 
scris-o și o scriu, curajul acestei iitera- 

de conjunctiv să așeze. în treacăt fie zis, 
pentru acest verb se pornește de la lati
nescul assediare, același oare, prin inter
mediul limbii italiene, ne-a dat dubletul 
a asedia, firește, cu alt sens. Oricum, nor
ma oficială este contrazisă de scrierea și 
de pronunțarea actuală si va trebui avută 
în vedere la apariția unui nou îndreptar 
ortografie.

în opoziție cu situația de mai sus, orto
grafia recomandă să scriem greșeală, fiind 
vorba de un derivat, de la greși + sufixul 
—eală. Vorbitorii au sentimentul că avem 
de-a face cu o pronunțare regională (mun
tenească) și. de aici, pronunțarea si scrie
rea greșală (dar. pluralul, totdeauna 
corect greșeli). Pentru lingviști, principiul 
morfologic este motivat. Ce ne facem insă 
cu frecventa din ce în ce mai mare a pro
nunțării șj a scrierii ? Nu va trebui să 
apropiem, repet, scrierea de pronunțare ?

Singurul care pare mai corect este a în
șela, cu forma de indicativ prezent. 3 sin
gular și plural însală (forma înșeală este 
regională, frecventă însă si în graiul 
bucureștenilor). Dacă „ruda" acestuia este 
mai puțin utilizată (e vorba de verbul a 
înșeua), în schimb baza de la care s-a for
mat (latinescul sella) e reflectat. în româ
nă, prin șa articulat șaua). Și acesta se 
abate de la normă, fiindcă circulă mai 
mult forma șea (și șeaua) pe care multi o 
consideră mai „literară", adică „mai 
corectă".

Comentînd aceste aspecte, ne vin în 
minte si alte abateri de la pormele ofi
ciale. Spre exemplu, se scrie premisă, dar 
se dă si varianta premiză, deși noi pro

turi. dacă el există, nefiind scop, ci re
zultat.

— finind, cu alte cuvinte, de observa
rea cu luciditate a realității !

— Ținînd. în ultima analiză, de ocolirea 
oricăror „potriveli artistice", fie ele idiliste, 
fie negativiste. Nici nu cred, dealtfel în 
ctîrajur care a devenit scop, fiind folosit 
pentru a impresiona ori pentru a epata, 
pur și simplu. Forma aceasta de curaj 
aparține, e adevărat, imitatorilor de tot 
felul, atrăgînd însă în mrejele ei și scri
itori cu vocație certă, ceea ce nu e bine.

Este Ia ordinea zilei discuția despre 
diversitatea stilurilor în literatura noastră 
contemporană. S-a emis opinia după care 
ar fi unele stiluri privilegiate, deci supe
rioare, și altele inferioare. Cum stau, 
după părerea dv„ lucrurile ?

— Diversitatea de stiluri a literaturii 
contemporane este o realitate certă, un 
cîștig important al ultimilor ani. Nimeni 
nu-i mai bere scriitorului astăzi să scrie 
intr-un anumit și singur fel, indiferent de 
înclinațiile și dorințele lui. Șablonul șl 
rețetarele au fost abolite, ajustarea reali
tăților în funcție de dorințele unuia sau 
altuia a fost lăsată în urmă pentru tot
deauna. comanda socială căpătui^ înțele
surile ei adevărate, de fond, fiind sau tin- 
zînd să devină problema cardinală a con
științei literare contemporane. Asta nu în
seamnă însă că nu au răbufnit și nu mai 
răbufnesc pe ici, pe colo (chiar si nrin păr
țile esențiale) unele tendințe de „tutelare 
stilistică".

— Adică ?
— Exclusivismul, în măsura în care se 

mai manifestă, cam de pe-aici începe, din 
„planul teoretic" al, problemei, literaturii 
de un anumit fel acordindu-i-se, în func
ție de preferințe (în funcție și de relații 
intraliterare), mult mai multe șanse, con- 
ferindu-i-se valoare chiar și atunci cînd 
nu o are.

— Aș aJuce o precizare. Se suprasoli
cită, spre exemplu, de către unii, stilul 
așa-numit livresc, elaborat, fată de stilul 
frust, direct, neîmpodobit, care este supus 
— de către aceiași ■— discreditului.

— Da, literaturii de tip livresc, literatu
rii care „exclude istoria" din preocupările 
ei, i se atribuie o anumită superioritate 
față de literatura care se nutrește „de-a 
dreptul" din actualitate (sau, din istorie), 
care s-ar asemăna, chipurile, cu produsele 
inferioare ale rafinării țițeiului, livrescul 
fiind „echivalat" cu produsele cele mai 
fine (și mai subtile) ale rafinării. Așa 
cum literaturii pretins cotidiene i sd atri
buie merite și calități pe care ea, în mă
sura în care există, nu le-a avut și nu le 
are.

— De unde credeți că provin aceste 
suprasolicitări ?

— Suprasolicitările de acest fel sînt le
gate, cum spuneam, de preferințele unora 
sau ale altora (nemaivorbind de interese), 
relevînd totodată o carență mai gravă : 
incapacitatea de a cuprinde prin cunoaș
tere și cercetare întregul fenomen literar, 
în cadrul căruia tendințele și stilurile se 
completează și se armonizează reciproc. 
Ne vom da și mai bine seama că lucruri
le stau așa, întocmai, dacă vom arunca o 
privire asupra perioadei dintre „cele două 
războaie", în cadrul căreia nu se pot 
„opera" superiorități false. în favoarea lui 
Sadoveanu, să zicem, și în defavoarea lui 
Rebreanu ; în favoarea lui Camil Petrescu 
și în defavoarea lui Călinescu etc. Ase
menea operații însă, evident absurde în

(Continuare în pag. 19)

IUE PURCARU a

nunțăm cu z. Se zice că s-a avut în ve
dere originea. în francezul premisse. la 
origine tot latinesc. Forma admisă este 
premisă. în schimb, pentru filozofie (și 
toată familia cuvîntului) se statuează ca 
forme corecte numai cele cu z. Ce ne fa
cem însă că toată lumea scrie (și institu
țiile 1) filosofic (deși se pronunță cu z), 
adueîndu-ne aminte de forma grecească 
(philosophia) sau de cea franceză (philo- 
sophie). Și-atunci. care-i norma ? Cine o 
respectă ? Ce facem cînd „sîntem confrun
tați" (ciudat mai sună expresia aceasta !) 
cu o „expunere orală sau scrisă" (cum 
mai zic unii) în care abundă „greșelile" 
de acest tip ? (De ce să ne mai mire că 
se zice expunere scrisă ; să nu uităm că 
a spune si a expune — ca dublet — au 
la bază latinescul exponere. Nu ne-ar 
mira și o spunere scrisă, dar ar fi prea...)

Dar asta nu-i nimic. Ce ne facem că a 
început (sau continuă) să se generalizeze 
formele sunt — suntem — sunteți, și in 
vorbire și în scriere ? Indicatorul etimolo
gic domină și. pentru o mai bună înțe- . 
legere a ortografiei ar trebui să se revi
zuiască normele. Metodele statistice mo
derne ar putea da răspuns acestor între
bări. fiindcă mass-media propagă aceste 
forme (recrudescente ?) în oobzitie cu 

. ceea ce dau îndreptarele, gramaticile și 
manualele școlare. E un product (sic !) al , 
cui ? Vorba unui critic de la Săptămîna, | 
parafrazînd, și pe mine mi frapează de
vierile (ecarts) de la sistemul... de-norme 
(nu „de așteptări") al ortografiei actuale. 
Curat ecarturi !

GHEORGHE POALELUNGI O

Daca David ar fi fost 
dirijor...

M-a preocupat, încă de pe cînd eu 
însumi mă aflam în această ipostază, 
debuturile, nu puține dintre cele literare, 
alături de alți confrați împreună cu care 
am lucrat într-o redacție sau alta, girîn- 
du-le, gir în cele mai multe cazuri con
firmat de evoluția ulterioară a talentelor 
respective. Nu o dată însă, această por
nire m-a adus în situația de a mă pro
nunța și despre primele afirmări ale unor 
tineri și în alte domenii decît cel al ver
bului literar și publicistic.

Fapt este că debutul ca dirijor al 
studentului ION MARIN de la Conserva
torul din București, chiar dacă nu l-am 
putut urmări în mod nemijlocit în luna 
mai a acestui an la pupitrul aceleiași 
merituoase instituții muzicale care este 
Filarmonica din Arad (director — Gh. 
Fluieraș), mi s-a impus o dată mai mult 
recent, cînd acest băiat, de o alură ado
lescentină, a avut curajul să ridice bagheta 
pentru a releva publicului cîteva veri
tabile capodopere ale acestui zeu al sim
fonismului care este Beethoven. Optînd 
în deschiderea acestui mic festival 
beethovenian pentru o luca'e complexă 
și dificilă, mai- puțin abordată chiar de 
baghetele experimentate, cum e te Uver
tura Coriolan, Ion Marin s-a arătat de la 
început apt să domine confruntările între 
un dramatism vibrant și gama sa opusă — 
seninătatea liniștitoare. Concertul nr. 5 
pentru pian șl orchestră, supranumit 
datorită caracterului său m •■••■mental 
Imperialul, prin participarea magistrală a 
pianistului de rezonantă internațională 
Valentin Gheorghiu, .l-a bus pe tînărul 
dirijor în postura și fericită dar și deli
cată de a conduce cit mai armonic un 
dialog între un solist de o asemenea forță, 
pe deasupra extrem de inspirat și generos 
în prestația pianistică de la Arad, și un 
tumult de instrumente și sunete care nu 
apucaseră, din lipsă de timp, să-și fixeze 
prea bine acordul prin repetiții anterioare. 
Repetata chemare la rampă după final a 
celor doi protagoniști ai concertului. îm
brățișarea lor plină de afecțiune, simbo
lică parcă, a conferit momentului un 
accent imperial, iertă-nî-se anela-ea la 
însuși supcrtitluî celebrului concert.

Fără îndoială însă că lucrarea de care 
își leagă cel mai mult originalitatea 
talentului său dirijoral Ion Marin rămîne 
Simfonia a V-a, Destinul, chiar dacă spe
cialiștii fac unele trimiteri și la nuanțat 
prelucrata Simfonie a Il-a de Brahms, 
pe care a dirijat-o la concertul din mai. 
De Ia primul gest dirijoral. cu o barbetă i 
parcă de diamant menită să traseze sigur 
liniile ofensive ale sunetelor pe o boltă 
de marmură, de la prima îavo'b-j-are 
energică a figurii (o, ce bine a- fi da-ă 
aceste măști succedîndu-se aoroaoe neob
servat, ca la film, s-ar putea releva și 
auditorilor din sală !). ne-am dat seama 
că foarte tînărul aspirant la ..bucuriile 
muzicii" ambiționează la viziuni și accente 
noi în interpretarea acestor onere des
chise înțelegerii specifice a generațiilor 
prin însăși problematica e'-i^c--h'; 
damentală pe care o abordează. Ne-a plă
cut de aceea enunțarea manifestă a moti
vului destinului pentru ca imediat să 
estompeze orice disponibilitate spre 
discursiv. Destinul ca o luptă permanentă.
deschisă, fără triumfalisme dar si fără 
căderi melodramatice, a condus ca linie 
dirijorală și mai calma parte a Il-a ca si 
febrila, bătăioasa parte a III-a. astfel că 
unitatea din final a apărut organică, 
deliberat urmărită, întreaga simfonie, prin 
impulsul dirijoral primit, invitîndu-ne la 
o reflecție matură asupra modului de a 
înțelege viața și a o trăi. Beethoven, prin 
esențialitatea filosofici sale umaniste, gă
sește. astfel. în reprezentantii muzicali al 
tinerei generații interpreti tot mai apro- 
piați de nepieritorul său mesaj artistic. 
Un debut sub asemenea auspicii nu poate 
fi decît o mare și generoasă făgăduință. 
Mie, Ion Marin, la pupitrul dirijoral, cu 
dezinvoltura sa temperamentală, dar tem
perată. neteatralizată, mî-a apărut ca un 
David în scenă purtînd in loc de praștia 
de pe umăr bagheta. Dacă David ar fi 
fost dirijor el devenea precis modelul lui 
Ion Marin....

NICULAE STO1AN S

P.S. Comparația cu David a venit de 
la sine poate și pentru ca u a di marii 
noștri dirijori primea cu ani in urmă prin
tre primii la Roma, 'premiul „Una vita per 
l’arte", trofeu simbolizat de „David" al; 
lui Michelangelo. Dar dirijorul respectiv 
nu este altul decit tatăl lui Ion Marin, 
maestrul „Madrigalului" MAmiJ C jNij-' 
TANTIN, Așchia nu sare departe, și 
totuși...
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Cartea

Devenirea întru ființă
Cartea lui C. Noica, „Devenirea întru 

ființa- (vol. I, „încercare asupra filoso
fici tradiționale" ; vol II, „Tratat de on
tologie"), apărută recent în Editura știin
țifică și enciclopedică, iese din referințe
le strict specializate, devenind, prin am
ploare și semnificație, un eveniment cul
tural de importanță ■ națională. C. Noica 
pășește — am zice — direct în univer
salitate, întrucît metoda sa de cunoaștere 
rămiae logica, ca limbaj fără granițe ; 
logica definită drept „una din discipline
le cele mai sugestive pentru gîndirea fi
losofică" , logica contradicției unilaterale 
(sugerată și de istoria matematicii, unde 

ncul nu contrazice vechiul, ci îl integrea
ză), după care naționalul poate să contra- 
vină universalului, însă acesta din urmă 
nu-1 contrazice pentru simplul motiv că 
îl absoarbe. Ideea aceasta a contradicției 
unilaterale a fost dealtfel fructificată la 
nivelul limbii de lingvistica structuralistă, 
care supune atenției faptul că suma sen
surilor unor segmente sintagmatice nu 
este egală cu sensul global al expresiei 
Dar structuralismul nu a preluat această 
idee din matematică, ci din lingvistica 
formalistă a lui Bahtin și este implicată 
(nu explicată) în conceptul de alteritate 
al acestuia.

Din început, C. Noica mărturisește : 
„Ceea ce au în comun lucrările este în- 
tr-adevăr gîndul devenirii intru ființă, 
prima dată ca desprinzîndu-se din istoria 
filosofici, a doua oară ca încercînd să re
facă știința ființei, ontologia". In spațiul 
celor trei decenii dintre volume, autorul 
a pus în joc, pe mai multe planuri, același 
gind : și in cercetarea dedicată lui Goethe, 
în cazul căruia i s-a părut că descifrează 
o devenire întru ființa trăită ; și în in
terpretarea „Fenomenologiei spiritului" a 
lui Hegel ; și în analiza cîtorva cuvinte și 
expresii românești, ca și în analiza senti
mentului românesc al ființei. Logica con
tradicției parțiale il duce în mod necesar 
la concluzia că nimic nu poate fi asimilat 
decît în ipostaza de caz particular 

„Curbul, de pildă — serie C. Noica —, nu 
contrazice linia dreaptă, singură aceasta 
poate contrazice curbul, atunci cînd nu e 
înțeleasă drept un caz particular al lui. 
Lărgind, se poate spune că planul este 
Un caz particular al sfericului (în limite
le acestea o suprafață este plană) și doar 
planul poate contrazice sfericul, acesta 
nu pe cel dinții". Numai în particular 
ființind în mod simultan două ordini deo
sebite, cea a diversității și cea. a genera
lului deopotrivă.

După C. Noica, modelul ontologic este 
„un individual ale cărui, determinații se 
convertesc în1 cele ale generalului", iac 
convertirea nu este decît o formă a ,,a- 
tingerii". Tezele expuse surprind onticul, 
dar țintesc altceva, și acel altceva este 
epistemologicul, sugerat indirect ca _ me
todă de cercetare a ontologiei. Iar ideea 
este puntea de legătură dintre cele două 
ordini, cea a diversității individuale si 
cea a generalului, realizate simultan în 
particular. Ideea este deci relația dintre 
cimpurile deducției, premisa desprinderii 
de individual și a intrării în universal

Cu alte cuvinte, nucleul epistemologic ce 
ni. se propune este postulatul că generalul 
nu poate fi cunoscut decît în forma rea
lizată a particularului, iar acest particular 
este tocmai ființa. Cunoașterea ei înseam
nă cunoașterea totului.

Dacă cultura europeană începe cu for
malismul introdus de antropomorfism, 
europeismul în gîndire debutează prin 
sofismul platonic, cînd Platon rostește 
aserțiunea că tinerii frumoși la chip tre
buie să aibă și un suflet' frumos, făcinJ 
din estetic un semn pentru etic, iar din 
aparență un simptom al esenței. Sensul 
ideii lui Noica aici își află, originea, dai 
pe cei doi gînditori nu-i despart numai 25 
de veacuri. Distincția dintre ideea platou 
niciană și ideea lui Noica este dată de 
drumul de la sofia empirică la. epistemo
logie. La nivelul reprezentării, îi desparte 
distanța dintre stilizare și abstracție, dm 
care a dispărut orice urmă a particularu
lui generator al imaginii. Noica transcen-, 
de nivelul vizualizării și împacă în idee 
individualul și generalul, suspendînd pseu- 
docontradicția aparență-esență și, impli
cit, întreg formalismul gindirii europene

Aparent, aducerea hegeliană a totului 
in unu suspendă distincția platonică etic- 
estețic, dar, în fapt, cum observă C. Noi
ca, ideea hegeliană este tot de esență for
mală, fiindcă sinteza operată de ea nu 
depășește nivelul cuvîntului. Hegel strîn- 
ge totul și-l înglobează în semnificația 
universală a ideii, uitînd că însuși cu- 
vintul este un semn pentru altceva. „Fi- 
losofia spiritului" nu este nici ontologie, 
nici epistemologie, ci sistemul categorial 
al structurilor mentale cognitive. Și abia 
ajunși în acest stadiu putem suporta re
velarea statutului acordat, de C. Noica 
ideii : relația (atingerea) dintre principiul 
individualului și cel al generalului, con
cept care se identifică cu ființa înțeleasă 
ca ne-limitare a limitatului ; din acest 
punct, ontologia lui Noica este în același 
timp epistemologie. A spune ce este ființa 
presupune înainte de toate să demonstrezi 
cum ai ajuns la ea. Insă, evident, nu ni 
se oferă o teorie a cunoașterii în mod ex
plicit, în virtutea euristicii socratice, care 
vrea să ne dea iluzia că tot ceea ce știm 
am gîndit singuri...'

VLAD PAPU El

SĂ FII ÎN RINDUL LUMII
Îmi scrie rar,

> în cei treizeci de ani de cînd e mamă 
plicurile ei pot fi numărate pe degete 
întreabă cum o duc, cit sînt de sănătoasă, 
dacă e frig, dacă mi-am cumpărat 

deșteptător, 
și-n ultimul rînd, pe ocolite 
nu cumva să jignească, 
menajindu-nii nervii bombardați 
de zvonuri care de care mai adevărate 
îmi spune că trebuie să fiu in rindul 

lumii.

Dar lumea își vede de treburi, 
nu-mi simte lipsa, 
ajută vulcanii să erupă, 
traforează sentimente și scoate din țîțînl 
pînă și păianjenii 
semnează condamnări postume, 
conferențiază în săli de așteptare 
și ascunde conștiințe în adăposturile 
fragile din subcoaja cuvintelor.

Mama, iscălită pe-o brazdă de pămînt 
șterge rugina fîntînii cu șorțul îmbibat 

in rouă 
lasă copilăria să hoinărească prin țărîna 
Icgunită de păsări, copii și cai nepotcoviți 
fiindcă doar, și potcovarii au imbătrinit 
ascultă zăngănitul drugului de lemn 
așezat peste poartă 
și întreabă la post-scriptum : 
„se mai moare azi de moarte bună 
Ia Cornul Caprii cerul sîngerează, 
asta nu-i a bine, fată, 
se-aude ceva rău, pe-acolo î 
pînă atunci, fie ce-o fi, 
așează-te și tu în rindul lumii".
Dar lumea e în rindul meu ?

IOANA PROCA 9

In dezbatere: Ulmul A FI COMPETITIV

Stop cadru 3a masă Ștefan Luchian Dumbrava minunată

„Pmeitți î® S5 de țări"
Tovarășe Vasile Răchită, în calita

tea dumneavoastră de director al Rețelei 
cinematografice și difuzării filmelor, v-aș 
ruga să-mi vorbiti despre audienta de 
cate se bucură filmul românesc peste 
hotare.

— Anual se produc în lume aproxima
tiv 3 000 de filme. Multe dintre acestea de 
aventuri, cu un succes sigur de casă și deci 
cu o desfacere fabuloasă pe piața mondia
lă. Vă dați seama cu ce concurență tre
buie să se confrunte cinematografia noas
tră. care produce în jur de 30 de filme anu
al. Și totuși, chiar și în aceste condiții de 
concurență acerbă, filmul românesc, fără 
a face reverențe gustului îndoielnic, reu
șește să intereseze publicul de pe alte 
meridiane și să fie aprbeiat. Astfel, în 
1981 am vindut 178 de filme artistice de 
lung metraj, 164 de filme documentare și 
1516 filme de desene animate (se cal
culează de cîte ori un film a fost vîndut). 
Anul acesta, filmele noastre au fost ceru
te in 65 de țări.

— Care au fost cele mai vîndute filme ?
— Revanșa, Luchian și Vlad Țepeș — 

dintre lung metraje ; Bălanei, Pătrățel și 
Aventuri submarine — dintre desenele a- 
nimate.

— Cum explicați acest lucru ?
— Filmele respective au fost realizate 

într-o manieră care poate fi receptată de 
ce’e mai diverse categorii de oameni. Ba- 
rierele lingvistice și cele create de diferen
tele de mediu social si cultural au fost și 
ele depășite. Ancorarea într-o problematică 
elenă a omului — iată secretul reușitei 
lor. E1e vorbesc despre relațiile româ
nești în așa fel îneît să intereseze și pe-lo
cuitorii altor meleaguri, mai mult sau mai 
puțin apropiate.

— Am înțeles că filmul românesc este 
uneori mult apreciat peste hotare de că
tre spectatori, care se adaugă la cei peste 
70 de milioane de spectatori din țară care 
au vizionat filmele noastre. Dar în ce 
măsură ele întrunesc adeziunea juriilor u- 
nor festivaluri ?

— Anual participăm cam la 50—60 de 
festivaluri, dintre care unele necompetiti
ve. în 1981 am înscris 49 filme de lung 
metraj. 53 documentare si 52 desene ani
mate.

— Ce premii au fost obținute la aceste 
festivaluri?

— Stop cadru la masă (regia : Ada Pis- 
tiner) a fost încununat cu premiul de ar
gint „L’uno d’oro" la festivalul filmului 
neorealist organizat la Avellino — Italia. 
Un alt film, Dumbrava minunată (regia : 
Gheorghe Naghi). a obținut Diploma de 
onoare la Festivalul filmelor pentru copii 
de la Gijon-Spania. Aceleiași pelicule i-a 
fost decernat premiul „Pentru cel mai bun 
basm cinematografic" la Festivalul filme
lor de la Moscova. De o bună apreciere s-a 
bucurat și filmul lui Iulian Mihu. Lumina 
palidă a durerii care a primit, tot la Fes
tivalul filmelor de la Moscova. Diolomn 
specială a juriului. La Festjvalul filmului 
științifico-fantastic de la Sitges-Spania ac
torul Mircea Bogdan a fost distins cu 
premiul pentru interpretare masculină. 
Metafora lui Mihai Bădica a primit o men
țiune specială a juriului la Festivalul fil
mului balcanic de la Atena.

— Ce importanță au aceste premii pen
tru filmul românesc ?

— Sigur că astfel de premii, obținute în
tr-o competiție la care particină de multe 
cri valori deosebite, reprezintă un certifi
cat de calitate pentru filmul românesc. 
Este știut că filmele care obțin distincții 
au o căutare at:t la rețeaua cinematogra
fică mondială cît și la televiziune. Distri
buitorii, asa cum e și- firesc,caută să cu
noască mai întîi tocmai filmele premiate, 
care au fost selectate- de jurii în prealabil 
dintr-o mare masă de pelicule. Desigur 
însă că nu trebuie să absolutizăm aceste 
premii. Filmul românesc nu trebuie să se 
preocupe să placă în primul rînd unui 
grup restrîns de specialiști ci trebuie șă 
aibă ■ întotdeauna în vedere marea masă a 
publicului.

GEORGE ARION R

„Arta na se învață. 
Publicitatea, da"

Cu niște ani în urmă, cinematografia 
română, deși nu producea mai mult de 
10—15 filme pe an, era nelipsită de la ma
rile festivaluri — Cannes. Veneția, San 
Sebastian, Mar del Plata, Locarno, — și 
doar rareori ambasadorii noștri cinemato
grafici se întorceau de acolo cu traista 
goală, fără măcar vreun Premiu special 
al juriului. Anii au trecut, la Buftea se 
fac azi de două ori mai multe filme, și 
totuși, iată, se împlinește aproape un de
ceniu de cînd nici una din realizările ei 
n-a mai fost admisă în selecția oficială a 
Cannes-ului. Recolta de premii s-a ane
miat și ea trentat, pînă la dispariție, și 
de-abia de anul trecut încoace asistăm la 
un început de reviriment. Ce s-a pu
tut întîmpla ? Sînt filmele noastre mai 
neîmplinite astăzi ? Nu. Sînt ele sub ni
velul tuturor filmelor acceptate si chiar 
premiate in competițiile de la Cannes, 
Berlin sau Veneția ? Nici pomeneală. 
Atunci, care să fie explicația ? Una — 

■după părerea noastră — extrem de sim
plă : de multă vreme, în lumea filmului 
mondial a fi competitiv nu ține numai de 
valoarea intrinsecă a operei ci și de cali
tatea marketing-ului, de diplomația cu 
care știi sau nu să te descurci în puzde
ria de dedesubturi extra-einematografice. 
Produs industrial, filmul nu se poate lip
si astăzi de publicitate. Cariera internați
onală a unei pelicule, fie ea semnată de 
Fellini, nu se face de la sine, ci se con
struiește cu răbdare, printr-o campanie 
publicitară minuțios pregătită și Or
chestrată.

A fi competitiv astăzi înseamnă a sus
ține valoarea filmelor printr-un complex 
sistem de relații internaționale. Cu atît 
mai mult cu cît însăși noțiunea de valoare 
s-a relativizat, dacă ne gîndim că piața 
cinematografică mondială este reglemen
tată — ca și aceea literară sau aceea mu
zicală — de două mari burse : una a 
prpduselor-marfă și o alta a operelor de 

artă. Prima își tentează acționarii cu pro
zaica dar necesara rentabilitate financi
ară imediată, cealaltă le oferă olimpianul 
prestigiu cultural. La una se fac tran
zacții cu filme sortite unui efemer hic et 
nune, cealaltă propune șansa unui loc în 
antologiile viitorului. A opta pentru una 
sau alta nu înseamnă cîtuși de puțin a 
încuraja ideea unei nete distincții între 
cinematograful destinat marelui public 
și așa-zisul cinematograf al elitelor — 
la urma urmei, fiecare spectator este li
ber să prefere fie divertismentul, fie ex
perimentul, sau, situația ideală, să le gus
te în egală măsură pe amîndouă — ci în
seamnă pur și simplu a urmări țeluri di
ferite? Și dacă cinematografiile mari își 
pot permite luxul să-și speculeze simul
tan acțiunile la ambele burse, cinemato
grafiile mici și chiar cele mijlocii prefe
ră, de regulă, să fie cotate la bursa artei. 
Duoă principiul elementar a! omului prea 
sărac ca să-și risipească banii pe achiziții 
ieftine. După acest principiu sănătos se 
ghida, cu ani în urmă, si cinematografia 
română. Neputînd concura cu arme egale 
pe terenul genurilor tradiționale și în 
absența unui nou val autohton sau a u- 
nei școli, singura ei sansă de afirmare 
internațională, singurul mod de a-și face 
auzit timbrul în concertul cinematografi
ilor lumii, stătea în afirmarea, prin filme 
de autor, a unor individualități demarcă, 
Strategia s-a dovedit înțeleaptă și cu lun
gă bătaie în timp, pentru că s-a soldat 
nu doar cu lauri pentru cineaștii noștri 
în marile comnetiții, ci și cu inserarea,; 
alături de Ion Popescu Gopo deja, univer
sal cunoscut pentru omulețul lui prompt 
să cucerească galaxiile cu o floare în mi
nă, a numelor Iui Ciulei, Pintilie, Mure-' 
san. Ilieșiu, Mesaroș în enciclopediile, is
toriile și cărțile de cinema de largă clr-i 
culație internațională ale epocii.

Cum arată lucrurile astăzi ? Mai zilele; 
trecute, răsfoind o recentă ..Istorie a ci
nematografului mondial" apărută la Lon
dra și New York, constatam cu tristețe și
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Găzduim în acest spațiu al paginii noastre de poezie doi tineri, Ion Coamei și Nico
lae Sava, câștigători ai premiului revistei Flacăra în cadrul a două mari concursuri de 
creație literară, cel desfășurat la Galați, sub genericul Festivalului Baladele Dunării, și 
cel desfășurat, în prima sa ediție, la Piatra Neamț, și purtînd numele lui Mihail Satlo- 
veanu, acest veritabil Ceahlău al literaturii noastre.

La Galați, Ion Coamei s-a impus printr-un vers de factură clasică și printr-o me
taforă surprinzător de proaspătă și bine montată în construcția generală a poemelor.

La Piatra Neamț, Nicolae Sava, adept al unui stil numit de obicei dicteu automat, 
culțivînd o tehnică modernistă, împrumutată din artele plastice, cea a colajului, a im
presionat prin sinceritatea și tensiunea discursului liric.

Amîndurora, bun venit ! V. N. Q|

Secunda
Și cînd nu mai poți de dor 
singurătatea 
se strecoară in odaie 
pe sub ușă 
ca o nevăstuică pindindu-ți gîtlejul

încerci atunci să faci 
un rezumat
al situației internaționale 
și te apucă subit 
plînsul.

Soarelui
Supără-te pe noi ignoră-ne măcar 

un mileniu 
promite că-ntr-o dimineață n-o să mai vii 
tu care mingii egal 
care ne iubești egal 
și preamărești umbrele noastre meschine 
ți-am catalogat toate defectele reale 

sau posibile 
petele tale ne deranjează creează panică 
printre muritorii de rînd ne măresc 

tensiunea 
ne reduc potențialul de sensibilitate 

în fața unui

bloc de beton calculatoarele ultra
și supermoderne 

au divulgat ce mică distanță poate fi
între noi Șî 

al tău univefs molecular

ți-am descoperit
atîția omonim! unii se întreabă cum de nu

te-ai pierdut 
pînă acum prin univers de mai vii totuși 

în fiecare 
dimineață
mingîindu-ne atît de egal
și iubindu-ne atît de egal.

NICOLAE SAVA B

Cîntec de dragoste pentru 
sănătatea ierbii
Foaie verde pajiște uscată
Umblă zvon nătîng în lumea toată

Pe pămînt de pace și răcoare
Se întinde veste-ngrozitoare

De cu seară pînă dimineață
Urcă prețul ierbii-n orice piață

Se usucă-n lacrimi și suspine
Plaiuri de legendă și coline 

Caii-nfometați în vînt nechează 
Noaptea se transformă în amiază

Cavaleri ai ierbii ancestrale
Triști îngînă cîntec de vocale

„Foaie verde fir de iarbă verde
Vezi-ne și încă nu te pierde

Pe pămînt de foc și de suspine 
Mai avem nevoie și de tine

Peste ochiul nostru dacă plouă 
Mai dorim să ne spălăm cu rouă

Foaie verde fir de iarbă caldă 
Vezi-ne și încă ne mai scaldă

Mai păstrează fragedă minunea 
Și înmiresmează-ne pășunea.

îndulcește criza de pe piață.
Căci mai Sînt pe lume cei în viață

Foaie verde lacrimă subțire
Pe islaz prin șanț prin cimitire

Pe pămînt de foc și sete oarbă
Mai avem nevoie și de iarbă".

Creanga de aur
Pe malul Șiretului mai apar fantome 

de zimbri. 
Timpul în valuri cioplește statui cit istoria 
Toamna se tînguie blind ca un corn,

ca un clopot 
Cînd de la Dorna în jos mioritic coboară

Vitoria

In Țara de dincolo de negură cresc păduri 
de legende. 

La Hanul-Ancuței spun oamenii
c-ar fi văzut un balaur, 

Bătrînul Lconte-nțeleptul citește în zodii 
și stele, 

Istoria urcă prin creangă și ereanga-i
de aur.

Atîta lumină în calmul nostru drum 
către mîine

Se naște prin arbori petreeîndu-se-n ram, 
Ca-ntr-un Olimp moldav rapsodia pădurii 

pătrunde, 
Neamul acesta iși mîngiie blind 

voievozii de neam.

Eternitatca-și întinde legi peste ochi, 
peste suflet,

Calcă Rapsodul prin vreme uriaș ca un zeu, 
Trebuie această-nțelepciune în fața vieții, 
Cum preamărirea se cuvine în fața

unui Ceahiân.

Vînătoare de iarbă cu cai
Pregătiți caii zice domnul profesor
La noapte vom da extemporal 
A invadat iarba pășunile noastre 
Pregătiți caii vom pleca peste deal

Se încrucișează privirile pe neașteptate 
Prin clasă se strecoară miros de pășuni 
Rînd pe rind dispar seraliștii
Să-nvețe pe de rost caii lor înalți și buni

La ora unusprezece fix adunarea 
Profesorul anunță subiectul călare 
„Vînătoare de iarbă cu cai" 
Un fior trece prin mădulare

Timpul se -oprește o clipă în toc
Luna tremură chipul în apă
Seraliștii triști cu iarbă în ochi
Caii lor buni și înalți ii adapă

Ora se-apropie de sfirșit
cine va termina primul extemporalul
Caii nechează cu nările-n vînt 
Ca o baladă se tînguie dealul

E miezul nopții în clasă e liniște
La geam se oprește un cal pintenog 
Profesorul eu ochelarii pe nas 
Trece pasiv notele în catalog.

ION COZMEI S|

Să faeem totul pentru epoca în care ne-am format 
și ne-am afirmat!

(Urmare din pagina 15)

raport cu o perioadă literară pe deplin 
„clarificată", sînt aproape curente în cri
tica literară de astăzi, a cărei desființare 
nu am cerut-o niciodată, în. treacăt fie 
spus, cum afirma mai ieri-alaltăieri un 
Nimenlume.

— Apropo de numele ilustre pe care 
le-ați pomenit, o chestiune pe care am 
mai pus-o în cadrul rubricii noastre : 
cineva spunea, nu prea demult, că trăieș
te sentimentul unui pustiu în literele ro
mâne. Că toți cei mari s-au dus, că după 
ei a rămas nisipul... Oare să fie chiar așa ?

— Sînt mindru, în ce mă privește, de 
faptul că sînt contemporan cu Ioan Ale
xandru și Ion Gheorghe, cu Nichita Stă- 
nescu și Gheorghe Pituț, cu Adrian 
Păunescu și Cezar Baltag, cu Edgar Papu 
și Constantin Noica. cu Paul Anghel și 
Eugen Barbu, cu Dumitru Radu Popescu 
și Aurel Dragoș Munteanu. cu Vasile Re- 
breanu și Augustin Buzura. cu Paul Eve- 
rr și Horia Lovinescu (lista rămînînd 
deschisă, cum se spune), neavînd așadar 
sentimentul, nici măcar în treacăt, nici 
măcar atunci cînd am necazuri și „pro
bleme", că trăiesc într-un pustiu și că sînt 
un biet firicel de nisip ; dimpotrivă, am 
avut și am sentimentul că sînt parte din- 
tr-un întreg, sînt ca un copac într-o pă
dure mare și viguroasă, pe la marginea 
căreia e posibil să existe și tufișuri, ba 
chiar și goliști pustiite, dar asta, cum se 
zice cîteodată. e altă problemă.

— Nicolae Manolescu, în interviul pe 
care ni l-a acordat într-un număr recent 
al revistei, spune că tăcerea criticilor con
damnă fără drept de apel o carte. N-aș fi 
reamintit acest fa.pt, dacă N. Manolescu nu 
v-ar fi vizat în chip expres. Astfel, în le
gătură cu romanul dv„ „Fiul secetei", cei 
care n-ar fi răspuns invitației revistei 
„Flacăra" de a serie despre carte ar fi 
condamnat-o iremediabil, ar fi scos-o de 
fapt din istoria literaturii române contem
porane ; cum s-ar spune, „definitiv și pen
tru totdeauna". Ce se întîmplă cu această 
carte ? Mai există ca, strivită de atîta 
tăcere ?

— N-a fost arătat nimeni eu degetul, 
n-a fost pus nimeni la zid, în împrejura
rea amintită de N. Manolescu, lui însă îi 
place să dramatizeze, să îngroașe lucruri
le la maximum, ca să-i iasă „socotelile", 
fiindcă n-o face chiar degeaba, ci pentru 
că vrea cu orice preț să rostească niște sen
tințe. vrea, de fapt, să-și argumenteze pre
ferințele. Dar pentru asta nici nu era ne
voie de atîta zbatere. N. Manolescu e li
ber să nu „guste" deloc literatura pe care 
o scriu eu, sau Paul Angliei, sau alți scri
itori contemporani, el e liber, de aseme
nea, să se entuziasmeze la culme în fața 
unei prozatoare obscure, cum e (sau cum 
era) Rodica Iulian, a cărei carte. Cronica 
nisipurilor, a fost împodobită cu elogii (și 
eu un mare premiu) de către intransigen
tul nostru critic (și de către unii dintre 
cei ce au tăcut în alte cazuri, chipurile, 
fără drept de apel !?). în fața unor si
tuații de acest fel nu e de spus decît 
atîta (fiindcă și alții sînt liberi să aibă 
opinii) : preferințele și alinierile de un 
anumit tip, mai ales alinierile, definesc o 
activitate anume mai bine decît orice de
clarație de principiu, transformînd în sim
plă pecingine demagogică patetismul cel 
mai „puternic".

— Unii zic — ba chiar fac mare caz de 
asta ! — că viața literară e divizată
în grupuri, alții că în viața literară dom
nește o perfectă unitate. Ce credeți de 
asta T

— Aș zice, mai degrabă, grupulețe. în 
ee mă privește, dacă vă interesează op
țiunile proprii, am făcut și fac par
te din „grupul" scriitorilor care au „fă
cut" și „fac“ literatura română contem
porană, scriind-o cu sîngele propriu 
nu o dată. De fapt, grupul acesta este cel 
mai numeros și mai puternic, unitatea lui 
fiind indestructibilă, pentru că e de fond 
așa cum este indestructibilă unitatea lite
raturii române contemporane pentru că. a 
fost și este legată organic de interesele și 
năzuințele poporului ; pentru că a făcut din 
umanism o coordonată esențială ; pentru 
că a dat patosului întruchipări și concre
tizări dintre cele mai convingătoare ; pen
tru că a fost și este diversă și vie. Cele
lalte așa-zise „grupulețe", elitiste și neo- 
elitiste, dogmatice și neodogmatice, sînt 
minore și periferice și numai structurile 
organizatorice (vechi) le ajută să pluteas
că la suprafața apei, pe care de aceea o 
și tulbură uneori, ca să poată pluti mai 
departe, să nu se vadă cumva că sînt ceea 

ce sînt : niște reziduuri sociale, niște 
nuclee ale dezagregării.

— Multă lume spune eă sîntefi un om 
singur, incomunicabil, rău, dur, agresiv. 
In aceste condiții puteți avea și prieteni ? 
Fiindcă do adversități — ca să nu zicem 
adversari — nu duceți lipsă.

— Nici dracu nu-i așa de negru, precum 
se spune, darmite un scriitor. Se întîmplă 
însă nu o dată ca despre un scriitor (de
spre unii scriitori, de fapt) să se spună mai 
multe lucruri „negre" decît s-au spus și 
se spun despre dracu, portretul care i se 
face (sau li se face) fiind mai întunecat 
decît întunericul gheenei. Atelierele în 
care sînt plămădite asemenea „portrete 
robot" nu sint însă așa de întunecate, din 
contră, sînt luminoase și spațioase, sînt 
chiar somptuoase. Și e de mirare-că în 
asemenea spații se produc opere atît de 
sumbre, atît ds deformatoare. Așa cum 
e de mirare că „pictorii" sînt sau pretind 
a fi intelectuali distinși sau spirite eleva
te, dregători pe viață sau stîlpi ai cultu
rii naționale. E de mirare și nu prea, 
fiindcă „portretele" de acest fel au scopuri 
foarte precise. Ele sînt puse în circulație 
pentru a se lovi în anumiți oameni (n-am 
fost și nu sînt singurul „beneficiar"), a că
ror existență îi incomodează pe unii, a căror 
literatură nu le este unora pe plac (ace
lorași), a căror nimicire e mai mult decît 
necesară, după opinia acelorași „comba
tanți". Bineînțeles că nici „portretizații" 
nu sînt îngeri, sint și ei oameni ca toți 
oamenii, avînd calitățile și defectele lor, 
avînd, ea scriitori, dezavantajul că nu se 
pretează la combinații și la tranzacții, că 
n-au făcut temenele într-o anumită parte 
a lucrurilor, că n-au aderat la un anumit 
„grupuleț" sau cum vreți să-i ziceți. Era, 
e adevărat, dreptul lor să n-o facă. Dar și 
cei care i-au sancționat și îi sancționează 
(fără milă) aceau și au dreptul (cîștigat nu 
se știe cum, prin presiune și prin fraudă, 
moștenit în. orice caz, de pe vremea de aur 
a dogmatismului) să-i sancționeze pe res
pectivii scriitori, retrăgîndu-le orice încre
dere (în cazul în care li s-a recunoscut 
cîndva talentul, cînd erau „disciplinați", 
cînd nu mișcau „în front"), spunîndu-le 
celor care nu au fost „recunoscuți" nicio
dată că nu sînt vrednici să facă umbră 
pămîntului : deoarece sînt răi ; sînt duri ; 
sînt agresivi ; sînt „dușmanii obștii scri
itoricești", ba chiar și ai „poporului nos
tru muncitor" ; sînt proletcultiști etc., etc., 
aruncarea lor în mare fiind mai mult de
cît necesară, „spre binele culturii noastre", 
care cultură și care literatură...

— Se merge chiar așa de departe t

— Se merge de multe ori mult prea de
parte. pornindu-se de obicei din același 
punct (nevralgic), de la aceleași cauze, 
care nu au nimic comun cu literatura, 
vopseaua cu care se lucrează la alcătuirea 
„portretelor" de care vorbeam fiind de 
proveniență dubioasă — vopseaua și sim
țămintele care îi animă „in muncă" pe 
domnii pictori (domni sau tovarăși, iată 
că nu știu nici eu cum să le zic), ținînd 
toate de „subteranele culturii", nu de 
cultură.

— Aș vrea acum, cu voia dv., să reve
nim la literatură. La cărțile dv., în primul 
rînd. Există, pe iei, pe eolo, opinia, orală 
sau scrisă, cum că literatura pe care 
o practicați ar avea doar o „valoare do
cumentară", ar fi doar — cum ziceam mai 
înainte — „curajoasă", fără a se ridica Ia 
nivelul „literaturii adevărate". Dv.» ce 
ziceți ?

— Valoarea a devenit adesea, la noi, mai 
relativă decît relativitatea. Un scriitor. în 
asemenea condiții, de escamotare a unor 
criterii, de sfidare a conceptului însuși, nu 
poate greși mai rău și mai adine decît lă- 
sîndu-se legat de „catargul" unei perioa
de cu funia de mătase a laudelor, sau 
„aruncîndu-se“ în mare din pricina diver
selor „comploturi ale tăcerii". Vă veți con
vinge de asta dacă veți cerceta „facerea" 
și „desfacerea gloriilor" în literatura de 
azi, în cuprinsul căreia s-au ivit și s-au 
afirmat mulți scriitori de mare vocație, ei 
nefiind însă, cel mai adesea, unii și aceiași 
cu scriitorii pe care „s-a mizat". Vă veți 
convinge, de asemenea, cum a funcționat 
și funcționează sistemul preferințelor, (es
tetice dar și ideologice) dacă veți cerceta 
cine și cum „a intrat" în manualele șco
lare. cîți și ce scriitori au fost incluși și 
excluși din aceste manuale, problemă ce 
își capătă imediat răspunsul, dacă veți 
descifra numele alcătuitorilor de manuale 
sau ale „referenților de specialitate". Veți 
găsi, în unele cazuri, aceleași nume, „mi
cii" sau „marii dictatori" din lumea cri
ticii. dictînd, din nefericire, și în acest 
domeniu.

— N-ați vrea să ne întoarcem Ia cărți
le dv. ?

— N-are rost, tocmai de aceea, să-mî 
apăr sau să-mi explic cărțile. Cărțile, dacă 
există, dacă nu sînt simple făcături de 
conjunctură, se apără și se explică sin
gure. Iar dacă nu sînt lăsate să se apere și 
să se explice, nici nu c spre răul lor. Răul, 

în măsura în care există, cade peste cei 
ce se pretează la asemenea manevre, cade 
peste întreaga literatură, tulburînd san 
falsificînd o imagine de ansamblu. Dar 
nici asta nu durează. Evoluția fenome
nului creează situații noi, fără întoarcere. 
Drept pentru care cred că e bine, cel mai 
bine și cel mai cuminte, să te încredin
țezi timpului, cu toate ale tale. E bine și 
cuminte să te „grăbești încet", cum zicea 
poetul, să-ți faci din îndoială un sprijin 
și din încredere un îndemn la lucru. E 
bine și cuminte să fii tu însuti, cu orice 
preț și pînă la capăt, luînd ceea ce ți se 
potrivește din tot ce se spune.

— La ce lucrați în prezent ?
— La un roman : Toamnă fierbinte.
— Trăim un moment in care literatura 

română e vedetă pe plan național și inter
național. Niște posturi de radio se ocupă 
destul de des de această literatură a 
noastră. Niște publicații străine, la fel. Ce 
vă spune acest lucru ?

— Nu știu dacă literatura română a de
venit s'au nu „vedetă internațională". Pe 
plan național însă ea a devenit cu ade
vărat „vedetă", în sensul cel mai bun și 
mai exact al cuvîntului, fiind receptată ca 
atare, fiind căutată și înțeleasă de un pu
blic din ce in ce mai larg și mai avizat. 
Interesul acesta nu e deloc contrafăcut, 
comunicarea literaturii românș contempo
rane cu cititorii de azi din România a fost 
și este o dovadă certă a creșterii calitative 
a acestei literaturi. A fost și este, aș mai 
spune eu, fără a supralicita, o importantă 
izbîndă a politicii dusă de partidul nostru 
comunist, a întregii noastre societăți. 
Fiindcă numai o societate complexă și di
namică îngăduie (ba chiar cere) dezba
terea etică și filosofică, oricît ar fi ea de 
acută. Numai o orînduire socială cu trecut 
și cu istorie în urma ei poate să-și intim - 
pine cu încredere viitorul, oricîte dificul
tăți s-ar ivi în drumul ei către acest vi
itor. Numai un popor care și-a găsit cu 
adevărat independența și vigoarea poate 
să înconjoare cu atîta interes, și cu atît de 
multă iubire, scriitorii și artiștii pe care 
i-a vădit. Dacă ar fi numai acest aspect 
la mijloc, și încă ar merita să facem totul 
pentru epoca în care ne-am format și 
ne-am afirmat, pentru Țara care a avut 
și are încredere în noi.
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Trimisul nostru la Moscova comentează:

0 experiență utilă
Ău trecut exact zece zile de la închi

derea celei de-a-XXI-a ediții a campio
natelor mondiale de gimnastică de la Mos
cova, întreceri soldate cu cel puțin două 
surprize: o nescontată campioană mon
dială la fete, Giga Bicerova, și clasarea 
echipei noastre feminine pe locul IV. La 
băieți, o dispută cu accente adeseori dra
matice. dacă ne gîndim la desele răstur
nări de situație în lupta dintre gimnaștii 
chinezi și cei din R.D.G., a scos în evi
dentă omogenitatea si buna pregătire a 
echipei Uniunii Sovietice, precum si spec
taculozitatea japonezilor si chinezilor. Noi. 
cu trei debutanti în echipă, am reușit să 
ne îndeplinim cele propuse- adică obține
rea unui loc între primii 10, pentru a 
putea evolua, la viitoarele „mondiale11 de 
Ia Budapesta. in 1983, în prima grupă 
valorică.

Ce s-a întîmplat insă cu fetele noas
tre? Acum, după .mai bine de o săptă- 
mînă de la încheierea concursului, cre
dem că este mai ușor de dat un răs
puns, care, chiar dacă nu este complet, 
explică în bună măsură iubitorilor gim
nasticii noastre de ce echipa feminină 
a României a ratat de puțin podiumul. 
Pentru a înțe’ege mai bine care a fost 
atmosfera înaintea și în timpul concursu
rilor, cum au concurat gimnastele și gim- 
naștii noștri, vom face ane! la cîteya 
din impresiile culese zi de zi de la marea 
arenă Olimpiiski.

Simbătă, 21 noiembrie. Casele de bilete 
de da Olimniiski sînt luate cu asalt, mos- 
covițil arătîndu-se interesați mai mult de 
zilele cînd se vor desfășura liberele alese 
și finalele pe aparate. în sălile de antre
nament se încearcă formule, se caută 
echipa ideală. Facem o vizită la hotelul 
„Sport", unde sint cazate loturile. Se spu
ne . că gazdele au probleme cu alcă
tuirea echipei si că mizează mai mult pe 
două debutante, Bicerova si Ilienko, și 
mai puțin pe consacratele Fila+ova, Zaha
rova (care au fost și la Universiadă, la 
Bucureștii și Davidova. Probleme avem și 
noi. Grigoraș, Dunca, Eberle, Stănuleț 
(care s-a refăcut dună accidentarea din 
Belgia), dar mai departe lucrurile se în
curcă, Agache? Turner? Antrenorul Oc
tavian Belu crede că nu scăpăm bronzul. 
Tensiunea este evidentă. Nadia ne expli
că de ce nu participă. Pentru 1981 și-a 
propus două obiective — Universiada și 
sesiunea de examen — ambele îndeplinite. 
Este convinsă că n-are o formă pe mă
sură așteptărilor. N-o face din orgoliu, 
nu întreține un mit deși ar avea dreptul 
la așa ceva, ci din respect pentru muncă, 
pentru echipă și pentru spectatori. De 
fapt, va începe o pregătire, temeinică pe
tru Universiada de la Edmonton.

Duminică, 22 noiembrie. Ultimele antre
namente „cu cărțile pe față". Fetele noas
tre termină ia prînz și nimeni nu este 
entuziasmat. Secretarul responsabil al fe
derației. Nicolae Vieru, este chiar sceptic 
In discuția cu ziariștii din. țară, chiar și 
locul trei părindu-i-se greu de prins. Ne
siguranța fetelor la execuția „impuse
lor11 îi pune pe toți pe gînduri. .

Seara, după, spertaco’ul deschiderii ofi
ciale de la hotelul „Rossia", gimnaștii 
noștri sini mai optimiști. în ceea ce le 
privește' pe fete, atmosfera este aceeași 

din ajun. în plus, Dumitrița Turner co
boară Scările șchiopătînd. Numai la asta 
nu ne așteptam.

Luni, 23 noiembrie. „Impusele". La 
orele- 17 intră în concurs și băieții noștri, 
încep destul de bine, după sărituri și pa
ralele, Szilier aflîndu-se pe locul 5, iar 
România pe 3. încenînd cu bara fixă, 
bucuria noastră se stinge treptat și pri
cepem că impusele sînt o corvoadă. Seara, 
ne aflăm pe locurile 9—10, la egalitate 
cu francezii, care fac bine ceea ce știu.

Marți, 24 noiembrie. „Impuse" fete. 
Dumitrița Turner este titulară, deși merge 
la fel de greu ca duminică seara. Face 
eforturi vădite să se descurce, dar la 
bîrnă nu obține mai mult de 9. Seria 
slabă continuă. Cochetăm cu note ca 9,20 
și 9.25, pe care, nu mai departe decît în 
vară, la Universiadă, nu le luam . în cal
cul nici măcar ca o culme a ghinionului. 
Eberle cade și primește 9. iar Grigoraș 
și Dunca sînt depunctate de arbitre. Nu 
pricepem ce s-a putut întîmpla cu această 
echipă în care debutante în concursuri de 
asemenea anvergură sînt doar Agache și 
Stănuleț. O cauză este, desigur, bizara 
hotărâre a conducerii C.N.E.F.S. de a nu 
ne pregăti din vreme și la „impuse", 
înaintea exercițiilor liber alese, gimnas
tele române se află la 35 de sutimi de 
sportivele din R.D.G., care ocupă locul 3,

Miercuri, 25 noiembrie. O seară fan
tastică oferită de gimnaștii sovietici, ja
ponezi, chinezi și cei din R.D.G. Trei 
note de 10 la bară fixă, Korolev, Tong 
Fei și Tkacev. Gimnaștii români și-iau 
atins obiectivul. Ocupînd locul 9 pe na
țiuni. vor participa la viitoarele campio
nate în prima grupă valorică.

Joi, 26 noiembrie. Exercițiile liber alese, 
fete. Eberle primește la sol numai 9.65, 
Rodica Dunca 9,60 iar Cristina Grigoraș 
ratează, intrarea din cauză zgomotului din 
sală, depășind timpul afectat solului cu 
trei secunde. Contestația delegației noas
tre n-are nici un efect și nota rămîne 
9,10. Disputa pentru locul trei cu gim
nastele din R.D.G. devine din ce în ce mai 
pasionantă, dar la sărituri Eberle obține 
doar 9.25, iar Turner 9,40. între timp, la 
sol, lovitură de teatru: Maxi Gnauck în- 
t-erune exercițiul, lăsînd impresia că ar 
fi vorba de o accidentare, și cu nota 2,50 
nu mai contează ,1a individual compus. 
Egalăm punctajul gimnastelor din R.D.G. 
și, după o bună evoluție la paralele, tre
cem pe locul 3, urmând ca ultimul schimb, 
bîrnă și respectiv, paralelele, să decidă 
rezultatul final. Tensiunea de concurs își 
spune cuvîntul. Grigoraș, de la care aș
teptam totul, cade si este punctată cu 
noi a 9, in timp ce Gnauck, care părea 
accidentată, face un exercițiu foarte bun 
la paralele pentru care primește 9,95, Apa
rent. bîrnă a fost aparatul decisiv.

Vineri. 27 noiembrie. Noul campion 
mondial este Iuri Korolev, care la Univer
siadă. la București, împărțea „aurul" cu 
Hurt Szilier.

Simbătă, 28 noiembrie. în concursul 
primelor 36 de gimnaste, Rodica Grigoraș 
ocupă locul 5, Rodica Dunca 6 și Lavinia 
Agache 7. în condițiile în care Gnauck 
n-a mai contat în lupta pentru primele 
locuri, Olga Bicerova,. despre care, aici, 
se spune că pare a fi sora mai mică a 

Laviniei Agache, dată fiind asemănarea 
dintre ele, iese campioană mondială.

Duminică, 29 noiembrie. în finalele pe 
aparate nu reușim mai mult de trei 
locuri 5, Gnauk își ia „revanșa" și câștigă 
medalia de-Sur lă 3 aparate. • , - .■

Așadar, după campionatele Europei și 
Universiadă, echipa noastră feminină n-a 
mai reușit să prindă un al treilea yîrf 
de formă, ca și gimnastele din R.D.G., 
care n-au strălucit, cu excepția lui 
Gnauck. Dealtfel, nivelul actualului cam
pionat n-a fost prea ridicat. Multe im
perfecțiuni tehnice, destule bîlbîieli, o 
sumedenie de căderi de pe aparate. In 
acest context, insatisfacția pricinuită de 
evoluția echipei noastre feminine are și 
mai multe temeiuri. Era limpede, după 
„impuse", că s-a greșit, in privința ale
gerii Dumitriței Turner în locul Aurei 
Anghel. Faptul e ușor de demonstrat. Cele 
mai slabe note la aceste exerciții au fost 
obținute de Turner și, neașteptat, de 
Eberle. S-a contat, probabil, pe renumele 
celor două gimnaste și mai puțin pe forma 
și starea lor de sănătate. Din nefericire, 
socoteala antrenorilor Atanasia Albu și 
Octavian Belu nu s-a potrivit cu ceea 
ce s-a întîmplat în concurs, arbitrele 
gîndind cu totul altfel. Mai mult chiar, 
eforturile lui Turner de a masca ur
mele accidentării au fost atît de vizibile 
incit, așa cum afirma arbitra internațio
nală Elena Simionescu, ele s-au soldat cu 
prețioase zecimi pierdute de echină. Punc
tajele obținute de Dumitrița Turner și 
Emilia Eberle după impuse (37,30 și, res
pectiv, 37,05), credem că puteau fi între
cute de Aura Anghel, Evoluțiile Laviniei 
Agache și Mihaelei Stănuleț sînt un ar
gument în această privință. Faptul că, 
după liber alese, bîrnă a fost decisivă este 
un fel de a vorbi, deoarece pînă atunci, cu 
excepția paralelelor inegale, notele fetelor 
noastre au fost mediocre. S-au luat în 
calcul și note de 9,15 sau 9,40, note care 

în orice împrejurare ar fi fost considerate 
ca accidente pentru o echipă cu valorile 
noastre. Adăugind la toate acestea și 
subiectivitatea excesivă a unor arbitre 
privind evoluția gimnastelor, românce (ne 
gîndim, de pildă, numai la depunctările 
flagrante din ultima zi, în concursul pe 
aparate, ale căror „victime" au fost Lavi
nia Agache și Cristina Grigoraș), avem cî- 
teva din explicațiile ce se pot da acestui 
loc 4.

Iată părerea secretarului responsabil 
al federației :

— Tovarășe Nicolae Vieru, ce credeți, 
puteam urca pe podium la fete?

— Categoric da.
— Și de ce n-am făcut-o?
— Echipei i-a lipsit siguranța Ia exer

cițiile impuse, fapt care s-a datorat lipsei 
unui antrenament specific.

— Cînd au început pregătirile pentru 
„impuse"?

— Conducerea C.N.E.F.S. a trasat ca 
sarcină prioritară pregătirea pentru Uni
versiadă și în acest sens ni s-a recoman
dat expres să scoatem .fimpusele" din 
pregătire. Astfel că pregătirea pentru 
exercițiile impuse a început foarte tîrziu, 
adică în 10 august. Dealtfel, și la Dacia dă 
s-a întîmplat Ia fel, Dunca și Agache ne- 
concurînd la „impuse". Universiada era 
prioritară și poate acest lucru impunea 
o asemenea măsură, dar conducerea 
C.N.E.F.S. a uitat de propriile indicații șl 
ne-a cerut rezultate înalte și la mondiale 
în condițiile în care pregătirea la „im
puse" era precară. în paranteză fie spus, 
era nbrmal, așa ciim se întîmplă înain

tea unor campionate mondiale, ca Biroul 
executiv al C.N.E.F.S. să organizeze o 
dezbatere cu noi, cei de la federație,- cu 
antrenorii, cu toți cei ce răspund de pre
gătirea echipei. Nimeni nu ne-a. întrebat 
nimic, nu s-a analizat nimic. La campio
natele naționale, de asemenea, n-a partici
pat nici un membru al conducerii 
C.N.E.F.S. ?!

— Cum apreciați că a fost alcătuită 
echipa?

— S-a greșit cu introducerea Dumitriței 
Turner. Este vina antrenorilor și a medi
cului. Eu n-am știut că intră în echipă. 
Am fost tot timpul asigurat de medic și 
antrenori că nu este nici o problemă, 
că Turner, care făcuse o entorsă lâ an
trenament, va deveni aptă de concurs. In 
ceea ce o privește pe Emilia Eberle, ea 
este obosită fizic și psihic și are nevoie 
de odihnă. De fant, aproape întreaga echi
pă era obosită, efect al eforturilor intense 
din anii trecuți.

— Ce reproșați antrenorilor?
— Că nu aii înlocuit-o pe Turner cu 

Anghel. Că n-au avut ochi, cum se spune. 
Apoi, n-au reușit să dea echipei acel 
tonus de concurs. Dacă adăugăm la toate 
acestea greșelile de arbitraj, tragem linie, 
socotim, vom .vedea că obțineam cu si
guranță mai mult.

— Și la băieți?
— Socotesc că am obținut un rezultat 

bun. dacă ne gîndim la debutanții din 
echipă și la faptul că și ei. potrivit ace
lorași indicatii ale conducerii C.N.E.F.S., 
s-au antrenat foarte tîrziu la „impuse". 
Aș spune că au făcut-o aproape în mod 
clandestin.

O invităm la discuție și pe antrenoarea 
Atanasia Albu.

— De ce n-ați sehimbat-o pe Dumitrița 
Turner după accidentare?

— Am căzut de acord cu medicul echi
pei că singura care era în stare să ne 
spună exact dacă poate concura sau nu, 
era chiar Dumitrița. Și așa ,.s-a înt^1"- 
plat, Turner a spus că poate concv

— Cum se prezenta Aura Anghel?
— Era într-o formă bună. Am lucrat 

cu ea pînă în ultimul moment, adică pînă 
cînd Dumitrița ne-a spus că se simte 
bine. N-am înțeles nimic, vlheri, pe 27 
noiembrie, Dumitrița mergea normal pe 
stradă.

— Greu de priceput. Care a fost atmo-> 
sfera în echipă?

— După impuse, Eberle era tare abă
tută. încolo-, pot aprecia că atmosfera era 
bună, dacă excludem o oarecare teamă 
generată de responsabilitatea pe care o 
simțea fiecare.

Desigur, nimeni nu face o dramă din 
comportarea mai slabă a echipei' femi
nine în arena de la Olimpiiski. mai ales în 
condițiile în care, cu debutante la start, 
aceasta a ocupat un loc onorabil. Dar 
recunoașterea cinstită a unor greșeli, a- 
doptarea unei poziții corecte vizavi de 
această comportare se întemeiază pe ade
vărul că școala românească de gimnas
tică, școală care se bucură de un pres
tigiu deosebit în lume, este puternică, 
numărul mate de centre bine dotate ma
terial, numărul mare de antrenori și ele 
talente care bat la porțile afirmării ofe
rind suficiente garanții pentru viitoare 
succese. Putem socoti acest an 198’ cu 
succesele și insuccesele sale, o expe' %ță 
pentru 1983, an la fel de încărcat cu coș- 
cursuri de anvergură.

RÂZVAN BÂRBULESCU ■

Boxul nostru 
la răspîntie ?

S-o spunem din capul locului, disputate 
sîmbăta trecută, finalele naționalelor de 
box au dezamăgit. Nici cei 5 cam
pioni en titre, Cipere, Cercel, Dra
gomir, Ouatu și Silaghi, din care 
3 își vor păstra centurile, Cipere, 
Cercel și Silaghi, nici mult lăuda
tul „nou val". Țîrcomnicu, Ion Stan. Pam- 
fil ș.a., n-au convins, gala fiind mediocră. 
Spre deosebire de alte ediții, unde e me
ciul Dobrescu — Cuțov ? !, n-am văzut, 
nici stiliști, nici punched, nici nimic, fiind 
siliti să-i dăm dreptate acelui hîtru care 
aprecia, în glumă, că cel mai tehnic om 
al serii a fost antrenorul dinamovist Titi 
Dumitrescu, autor a 6 campioni și. con
cret, al unor superbe eschive executate în 
coltul ringului ? ! în rest, publicul a avut 
parcă mai rnulte motive să fluiere decît să 
aplaude. Mai întîi, juriile au răstălmăcit 
unele decizii și l-au dat, de pildă. învin
gător pe Cipere în fața unui mai tenace și 
mai eficient Niță Robu. Sigur că Cipere 
n-a boxat în deplinătatea tortelor, acu- 
zînd o indispoziție stomacală, sigur că.ai’- 
bitrul de ring Marin Zamfirescu i-a ținut 
parte, arătîndu-se impasibil față de repe
tatele obstrucții ale ș^^rineanului. dar 
asta e una si faptul caiuriile n-au cu
prins, în general, cîțiva arbitri reputați 
(Cliiriac,. Cazacii, Popescu ș.a.), e altceva, 

federația trebuind să dea lămuririle de 
rigoare. în al doilea rînd, meciul colegilor 
de sală Florin Stan și Ilie Dragomir, am
bii de la Dinamo, a fost parcă picătura 
care a umplut paharul. Deși avertizati de 
arbitrul de ring Petre Epureanu, deși ad
monestați de Titi Dumitrescu, ei s-au com
plăcut într-o atitudine de non-combat. jig
nitoare în raport cu publicul. Pe care niei 
prosopul aruncat pentru Dragomir de Va- 
sile Mariutan n-a salvat-o.

în aceste condiții. în care Ungureanu 
nu i-a rezistat lui Silaghi decît cîteva mi
nute, iar „speranța" Pamfil lui Donici de
cît cîteva secunde, gala a fost cenușie, 
ștearsă. Poate că întîlnirea inaugurală, cea 
dintre stelistul Schiopu și metalurgistul 
Crăciun, ar putea revendica premiul de 
frumusețe, dar nici ea n-a strălucit. A cîș- 
tigat. nu fără emoții chiar, dacă cu decizie. 
5—9, Șchiopu. care a adus singurul titlu 
Stelei ? ! Nepermis de puțin pent^p o sec
ție în care activează și, firește, sînt re
tribuiti 7 (șapte) tehnicieni? !

Ce-âu demonstrat finalele de simbătă î 
Că la mai multe categorii, semimuscă, 
muscă, ușoară si mijlocie mică în primul 
rînd. boxul nostru a slăbit considerabil și 
e greu de crezut că. avînd ce are. el poa
te emite pretenții pe plan international. 
Am îndrăzni chiar mai mult, afirmînd că 
„nobila artă" se află, la noi. în regres. în 
impas. Sigur, se petrece un schimb de ge
nerații,. nu putem omite acest adevăr. Nu
mai că, nu-i o constatare cu totul nouă, 
aria de recrutare a pugiliștilor se îngus
tează cu fiecare an. Fată de alte țări cu 
box de anvergură. U.R.S.S.. Cuba. R.D.G., 
al nostru a cam pierdut legătura cu școa
la. Altfel zis, în condițiile în care părin
ții, ei înșiși tot mai instruiti. îsi lasă din 
ce în ce mai greu fiii să se apuce de box, 
baza de masă a acestei discipline s-a sub
țiat. Cînd există talente, și încă mai exis
tă, iată Țîrcomnicu. în același.an campion 
și de juniori și de seniori, iată Pamfil. a- 
cestea nu pot fi totdeauna concentrate în 
secții puternice. Steaua si Dinamo fac., de
sigur, excepției mimai că. de regulă, ele 
cooptează Valori ebn.firrhate, or, problema, 
se pune cu aceste valori pînă să se im
pună. Se simte. în această direcție, nevoia 
a î—5 centre puternice. în provincie, oaie 

să concentreze, pe lîngă sportivi, tehni
cieni capabili, o bază materială corespun
zătoare (cabinet medical, saună etc.) și, nu 
în ultimul rînd, un calendar competitibnaî 
adecvat.

Poate că ri-ar strica. Pe baza experienței 
din acest an. ca F.R.B., în fruntea căreia 
se găsește un orn energic și doritor de 
bine, colonelul Dumitru Ciobotaru. să în
tocmească. cit mai urgent, un lot inter
mediar între cel reprezentativ de seniori 
și cel de juniori. „Pățania" Iui Fedea 
Pamfil. nu singura, ar trebui să-i pună pe 
gînduri pe specialiști. Prea multi juniori 
sînt aruncati devreme în bătălii aprige, 
uitîndu-se că procesul de călire al acesto
ra se petrece, dacă se petrece, cu prețul 
multor lovituri recepționate. între lotul 
„mîniilor" și cel al „vulpoilor" ringului,' 
nici Silaghi, nici' Donici nu și-au iertat' 
adversarii, s-ar cădea să mai existe' o 
treaptă. Saltul e. uneori, prea brusc și, 
dată fiind duritatea sportului în discuție, 
riscul prea mare. Ființează, daca am în
țeles bine. un. lot de tineret, dar el e mai 
degrabă fantomatic, iar calendarul lui, 
condiție absolut obligatorie, ca si inexis
tent ? !

Ar mai fi ceva. Federația are, ca orice 
organism de acest fel. unele fonduri, nu
mai că ele sînt, după opinia noastră, gre
șit folosite. Ele încurajează, adesea fără 
noimă, așa-zisele speranțe, din care multe 
dispar înainte de a apărea, în timp ce vîr- 
furile disciplinei, adică boxerii de la care 
se cere performantă si se cer titluri, ră-, 
mîn să facă totul din entuziasm si pasiu
ne. E, firește, un mod de a judeca, dar ne 
îndoim'Că e cel mai corect, cel mai sti
mulativ. Căci nu-i normal, credem, ca un 
campion de box să fie recompensat. în li
mitele legale, nici cît un fotbalist care cîș- 
tigă, într-o duminică oarecare, un meci pa 
teren propriu ? !

Finalele de sîmbăta. cenușii.’ derizorii, 
au demonstrat că ougilismul românesc e 
la răspîntie. Ca el s-o apuce pe drumul 
dorit, e nevoie ca-federația. C.N.E.F.S. să 
pună piciorul în prag și să privească si
tuația cu realism, cu chibzuință. Altfel,- 
cit de curînd, vom pierde contactul cu eli
ta mondială, iar boxul nostru va trăi nu
mai din amintiri.

OVIDIU iOANIȚOAÎA ■

Scurt, foarte scurt
Ocupînd un meritoriu loc 2 isi întrecerile ; 

de Ia Randers, handbalistele noastre . 
și-au cîștigat dreptul de a juca, în 1982, - 
în prima grupă valorică a campionatelor 
mondiale. • Schimb de jucători între di
vizionarele A de fotbal din Cluj-Napoca 
și Brașov. Bucur trecînd la „U“ în locul 
lui Batacliu. • Dintre aparițiile mai noi 
ale Editurii „Sport Turism", care are, iată, 
un final de an fructuos, vă recomandăm 
cu căldură „Întîlniri care nu se uită" de 
Mircea M. Ionescu și „Cei-15 din Carpati" 
de Dimitrie Callimachi și Geo Raețchi. în 
ultima e vorba, firește, despre rugby. • 
Se dă ca sigură știrea privind trecerea 
fostului internațional Ion Alexandrescu.de 
la federație la clubul Steaua. După ce a 
activat, aproape două decenii, în Vasile 
Conta, golgeterul de altădată al fotbalului 
nostru s-a hotărît să pună umărul la re
dresarea echipei care l-a consacrat. Cine-i 
va ocupa funcția la F.R.F. 1, aceasta-i în
trebarea. • întîlnirea de popice România 
— R.D.G.. disputată pe arena Voința, nu 
numai că a fost atractivă, după cam ne 
informează „Sportul" de luni, dar s-a și 
terminat cu victoria confortabilă a gaz
delor, 4—0. • Fără cîțiva titulari (Stingă, 
Drăgăniță etc. n-au făcut deplasarea), na
ționala noastră de handbal masculin a 
terminat la egalitate, 22—22, cu Elveția, 
în. primul meci, tricolorii obținuseră cîș- 
tig de cauză, 18—16. • După ce l-a „cu
rățat" pe antrenorul Oaidă, Rică Rădu- 
canu a fost pus pe liber și de la Auto
buzul. în prezent, el e antrenor și jucă
tor la Unirea Răcari, în campionatul ju
dețean. Proverbul „cum îți așterni, așa 
dormi" pare să fie valabil și pentru Rică ! 
• Fotbal mediocru, duminică, în parti
da Progresul •— Universitatea Craiova, 
dar nu atît din cauza jucătorilor, cît a 
arbitrului ieșean Teodor Bălanovici. care 
a închis ochii în fata jocului foarte dur al 
bucureștenilor. Geolgău, de pilda. n-a 
putut juca decît 12 minute, fiind lovit 
grosolan de MWS®. fază la care Bala- 
novici a lăsat un avantaj imaginar ? ! 
După pauză, cînd meciul era de-acum 

‘stricati arbitrul a căzut în cealaltă extrtf-

Alexandrescu.de
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Omul care joacă

învingătorii nu se 

formează cu principii 

învinse
Privite din afară, echipele de fotbal 

lasă foarte puțin să se-nțeleagă viața 
adevărată din sufletul lor. Și ele, ca și 
oamenii care le compun, sînt de multe 
ori enigme greu accesibile, ce ascund 
trăiri extrem de intense capabile să trea
că, cu viteza greu măsurabilă a schim
bării stării de spirit, de la dramaticul 
dezamăgirii pînă La descătușarea euforică 
a izbânzii.

De cite ori nereușita spectacolului jo
cului propriu-zis, de acolo, din teren, nu 
depinde de starea sufletească a echipei 
in zecile de ore care au pregătit disputa 
așteptată sau cit de mult poate fi expli
cată surpriza victoriilor celor mai mici 
asupra celor așa-ziși mai mari prin uni
tatea ființei sufletești transpusă în joc, 
prin dăruirea conștientă cu care luptă 
pentru a realiza marea lovitură. Știu, 
aceasta este tocmai una din atracțiile 
jocului. Atracție care certifică, dacă ar 
mai fi nevoie, că orice acțiune colectivă, 
fie ea și un aparent simplu joc, depinde 
de structura caracterelor care se înfruntă, 
de calitatea educației lor totale, de la 
cea profesională pînă la aceea din afara 
cadrului activității specifice și, foarte 
mult, de starea de spirit existentă sau 
care trebuie să fie impusă echipei pentru 
a se prezentă cu credința în victorie.

Marii antrenori au realizat perioadele 
de succese deosebite ale echipelor cu care 
se confundă tocmai prin talentul pe care 
l-au ut de a trimite în teren echipe 
educ.. ot timpul în credința că sînt, au 
și trebuie să se impună printr-o ținută 
de învingători. Am întîlnit în cariera mea 
de jucător astfel de momente, în care 
simțeai că ai de luptat și cu credința în 
victorie a adversarilor întîlniți, citită în 
încrederea ce le scapără în ochi ca și 
în tot ce făceau, după aceea, în minutele 
jocului, chiar dacă execuția tehnică nu le 
reușea mereu. Este normal ca fotbalul să 
fie atitudine, o stare ușor perceptibilă 
din tribună, dar care se compune din ade
vărurile sau minciunile momentelor cu 
care se confruntă echipa în totalitatea ei, 
ca o expresie a decepțiilor și bucuriilor 
oamenilor care o alcătuiesc. Ei vin din stra
dă în vestiarele de antrenament sau de 
joc și trebuie să întîlnească acolo o ordi
ne bine stabilită în care să intre pe 
nesimțite, să i se subordoneze conștient 
și nu formal, pentru ca apoi să încerce 
să creeze, deconectați, ca orice artist.

Simt că, de cîțiva ani, cluburile noastre 
de fotbal și-au pierdut destul de mult 
din canoanele de tradiție prin care erau 
cunoscute, fenomenul devenind chiar pe
riculos prin faptul că nou-veniții, nemai- 
găsind precepte clare de conduită cărora 
să li se supună, pot foarte ușor să-și eta
leze propriile obiceiuri, nu totdeauna 
bune. Tradiția este o condiție a ordinii 
și de aceea ea este păstrată, îmbogățită 
și pusă în pas cu realitățile timpului, 
asigurin^ ținuta de comportament general 
și apo : joc pe care o au echipele care 
știu ce vor și, astfel, se respectă. E drept 
că și oamenii de tradiție, despre care am 

mă și i-a eliminat pe Grigore și Donase 
pentru simple faulturi de joc ? 1 Chiar 
n-are nimeni ac pentru cojocul lui Bala- 
novici. căci el nu e, se știe, la prima is
pravă de acest gen ? ! • Deși cu 6 punc
te, cît formatiile.de pe pozițiile 2 și 3, 
baschetbaliștii noștri au trebuit să se mul
țumească, la Balcaniada de la Sofia, cu 
locul 4, adică cu puțin. • întrecînd Stea
ua cu 8—0, Dinamo a devenit campioană 
de toamnă la rugby. • „Rocadă" între 
ex-dinameviștii Pîrcălab și Sălchanu. Pri
mul a trecut la Sirena, celălalt la Tehno- 
metal, ■ firește ca antrenori. * Un vîrf de 
atac despre care se aud tot mai multe lu
cruri bune, Gîngu de la Chimia Rîmnicu 
Vîlcea. Cu 8 goluri, el e pe podiumul gol- 
geterilor, la egalitate cu Cămătaru. • 
Transferat de la Dinamo la Silvania, Tu- 
tovan are ambiția să aducă tînăra și ne
experimentata echipă din Șimleu Silva- 
niei în turneul pentru locurile 1—4. După 
izbînda de duminică, 3—2 cu Politehnica 
la Timișoara, voleibaliștii Silvaniei par Ia 
un pas de turneul final. • în clasamentul 
diviziei de rugby Farul n-are decît 32 de 
puncte (în loc de 33, 10 victorii, 3 înfrân
geri) datorită penalizării cu 1 punct. In- 
vocînd nesosirea arbitrilor oficiali, con- 
stănțenii au refuzat să joace la Bîrlad, 
uitînd că regulamentul prevede că me
ciurile trebuie susținute chiar și sub con
ducerea unor „persoane competente". Cine 
yită, plătește. • Cel mai bun jucător de 
pe teren în partida Jiul — S.C. Bacău a 
fost Giuchici, care a înscris și două go
luri. Poate că Mircea Lucescu nu-1 va. 
trece cu vederea pe acest atît de talentat 
și nedreptățit jucător !■ 9 Auzită de la 
un antrenor : pierdut meci la Mediaș, îl 
declar nul ? ! 9 Locurile 15, 16 și 17 din 
seria a IH-a a diviziei B sînt-ocupate de 
3 echipe numite Minerul. Cavnic, Lupeni 
și Uba Seini. Cine se aseamănă, se adună, 
chiar șl la retrogradare 7 I 

mai scris, au cam dispărut din cluburile 
etalon ale fotbalului nostru, locul lor fiind 
luat mai mult de funcționari profitori de- 
cît de personalități curate, capabile să 
investească ele mai iutii, fie numai și 
moral, asta așa e și trebuie să privim 
adevărul in față.

Am simțit de foarte multe ori în jocuri 
că putem cîștiga în final, chiar dacă eram 
conduși, la fel cum spectrul înfringerii 
m-a dominat și pe mine și pe colegii mei, 
ca o himeră, în multe momente ale unor 
eșecuri nedorite; în ambele cazuri, tăria 
sau labilitatea psihică, puternică ca orice 
sugestie în masă, era aceea care scria 
deznodămîntulî Este o realitate de care 
trebuie să ținem seama din ce in ce mai 
mult; aceea că echipele noastre apar rar 
pe parcursul unor perioade mai lungi cU 
chipuri, comportament și prestație de 
încrezători și deci mai apropiați de victo
rie. Sînt mulți factorii care creează o ast
fel de stare; Sint ordine primite din bi- 

. rouri in «are. sufletul jucătorului nu 
poate pătrunde în complexitatea lui. Sînt 
rațiuni care dictează deasupra nevoilor 
reale ale echipei. Sînt gusturi, slăbiciuni 
sau chiar chilipiruri ce răsfață personaje 
a .căror, minte și calitate. morală ■ nu-i 
ajută docît să treacă strada de • pe un 
trotuar pe altul. Sînt învinși cei născuți 
pentru a conduce ca învingători, blamați 
din zvonuri cei care știu să mai și zimț 
beașcă, mîngîiați și îngrijiți în culcușuri 
calde specialiștii în delațiune și vînzare.

în fine, firul Ariadnei fotbalistice fiind 
atît de încurcat, văd ■ din ce în ce mai 
puține chipuri de învingători adevărati în 
echipele noastre și perspectiva mă în
gheață chiar și pentru vara viitoare. Este 
un moment al adevărului în societatea 
noastră și trebuie folosit și în fotbal, 
pentru că nu se pot crea mentalități. în- 
vingătoare cu principii și măsuri învinse.

CORNEL DINU B

Primii 10 fotbaliști 
români ai anului

N-au mai rămas decît puține zile 
pînă la închiderea sondajului nostru 
privindu-i pe cei măi buni 10 fotbaliști 
ai anului 1981, ultimul termen pentru 
expedierea scrisorilor dv., pe adresa 
Revista „Flacăra", București, Piața 
Scîntcii 1, căsuța poștală 3 312, cod 
71341 („pentru anchetă"), fiind 15 de
cembrie, data poștei.

Am primit pînă acum 472 de scrisori, 
fiind însă siliți să anulăm cîteva întru- 
cît o serie de cititori ae-au trimis, fie
care, mai multe opțiuni 7 ! Fiind vorba 
de un punct de vedere, am reținut o 
listă a primilor 10, iar pe celelalte, fi
rește, le-am anulat, cazul lui Ciprian 
Ursu din Alba Iulia, care a expediat 4 
plicuri, fiecare conținînd altă ordine 7 ! 
Să mai notăm, scrisoarea cu numărul 1. 
Elena Moraru din Odobești, Dîmbovița 
(cine mai pretinde că fotbalul e un joc 
de bărbați 7), cu numărul 100, Daniel 
Bota din Vețel, Hunedoara, cu numărul 
200, Gabriela Mușat din București ș.a.

Așadar, grăbiți-vă și, după ce vă is
căliți, nu uitați să adăugați adresa cil 
mai exact.

Cronica șoselei

„Adulațîi publicului

motorizat"
„Așii din rmdul mecanicilor, elec

tricienilor și, de ce să nu spunem, 
al tinichigiilor auto sînt copiii adu
lati ai șoferilor amatori, așa cum era și 
Ghită, mecanic la ..Teleprecizia" din Plo
iești. La el veneau șoferii, precum albinele 
la miere. înalt, drăguț, cu o mustăcioară 
totdeauna perfect îngrijită, extrem de po
liticos cu publicul, era mereu căutat de 
clienti, dar mai cu seamă de cliente. Cînd 
suma era sub 200, surîzînd. Ghită făcea un 
semn care putea fi interpretat în fel și 
chip l „umblati cu fleacuri din astea", ori 
„lăsati. eu nu lucrez pentru bacșiș". FiuT 
de șofer profesionist, era nu numai as în 
mecanică auto, ci si în pilotarea mașini
lor. Cînd. în curtea atelierului. Ghită în
cepea să manevreze un autoturism. în cî
teva secunde clientii se strîngeau să pri
vească „numărul" executat cu virtuozita
tea unui pilot de înaltă acrobație. „Mă 
băieți, sub 120 km pe oră nu simți că pi
lotezi o mașină. Nu-ți dai seama de ce 
poate ea“.

Cite un coleg, cu mare timiditate. încer
ca să contracareze ideea : „Eu înțeleg, dar 
ce te faci cu consumul, cu uzura prema
tură a motorului ?“ Privindu-1 de sus, 
Ghiță îi răspundea : „Ce contează asta la 
„cifra mea de afaceri", benzină, ulei și 
chiar înlocuirea unui motor, astea-s 
fleacuri". După o reparație extrem de reu
șită. Ghiță împreună cu proprietarul „a- 
nimalului" de 200 de cai putere' și cu un 
amic însoțit de prietena sa se aflau la 
restaurantul hotelului „Prahova". Erau în 
faza vinului desert. Se serviseră băuturi 
tari, fine și aromate, apt>i peștele cu vin 
alb, friptura udată cu cabernet și acum 
grupul, comentînd polivalenta talentului 
mecanicului, sorbea o „Busuioacă de Bo- 
hotin". Era tîrziu si fata își exprimase de 
mai multe ori dorința de a merge acasă.

„Bine, hai să mergem. Vă duc eu cu 
mașina acasă". Ghiță s-a sculat în picioa

ANTON DRAGOȘ ■
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re. proprietarul mașinii a pus pe masă 
costul consumației si toți s-au îndreptat 
spre ieșire. Pe fetele amicului si ale prie
tenei sale stăruia însă o nedumerire, con
cretizată curînd printr-o întrebare : „Nu 
înțelegm. cu ce mașină ne duci ?“ „Cum 
cu ce mașină ? Cu bolidul din fata restau
rantului. Mi-o împrumuți pentru cîteva 
minute, nu-i așa. colega se adresă Ghi
tă proprietarului. „Mai e vorbă, pentru un 
meșter atît de mare fac orice. Și apoi, o 
încredințez unor mîini de aur. Poftim 
cheile". Peugeot-ul. aproape nou. demara 
extrem de puternic. Fiara neîmblînzită nu 
era însă chiar așa ușor de strunit. Meca
nicul intrase în posesia carnetului doar 
de cîteva luni. Avea el multă îndemînare. 
dar mai cu seamă la manevre făcute în 
curtea atelierului. S-a urcat la volan si în 
curînd acul vitezometrului poposea în 
dreptul cifrei 120. Fata, care ocupase lo
cul din dreapta, la stăruințele lui Ghită, 
care o rugase să-i spună ne parcurs cum 
conduce, se făcea tot mai mică, neîndrăz
nind să-i facă vreun reproș pentru a mai 
reduce viteza amețitoare cu care mergeau, 
„Aș vrea să vă arăt tot ce poate bolidul 
ăsta, dar n-am cum. Păcat că sîntem în 
oraș, ați vedea ce înseamnă 160—180 km 
pe oră".

Conducea uitîndu-se spre pagasera din 
dreapta. Era curios să vadă cum reacțio
nează. Fata imobilă a tinerei nu spunea 
însă mare lucru, cel mult ea exprima un 
vag sentiment de neliniște, de îngrijorare. 
Se apropiau de o curbă fără dificultate. 
Strada era bine luminată, iar toți care 
circulau din sens opus aveau aprinsă faza 
de întâlnire. O fracțiune de neatenție a 
fost de ajuns ca rapidul autoturism să fie 
scăpat de sub control, să intre în coliziu
ne frontală cu un autobuz și să se pulve
rizeze. Nici un element component al au
tovehiculului ușor, poate cu excepția cî- 
torva piese din motor, nu mai pot fi uti
lizate. Dar nu ăsta e lucrul cel mai im
portant. ci faptul că doi oameni (șoferul ■ 
și fata) au pierit în acest accident groaz
nic, generat de bravadă ieftină, de igno
ranță si dc faptul că nu s-a . găsit nimeni 
să-i deschidă ochii mecanicului. Cei din 
jur, dimpotrivă, au alimentat cîț au putut 
apucăturile lui Ghiță si toate astea nu 
puteau avea alt. deznodămînt.

VICTOR BEDA S3

Ca să nu vă doară uim, 
faceți sport!

Sedentarismul sau utilizarea redusă a 
forței musculare este unul din factorii 
cei mai dăunători aparatului cardiovascu
lar. Arguțnentăm în acest sens cu cîteva 

. exemple din cercetările medicale. Un 
studiu din Ș.U.A. efectuat de către Pu
blic Health Service arată că frecvența 
bolii coronariene este de 2,5% Ia persoa
nele nesedențare. -care depun muncă fi
zică grea și de 7 ori mai mare la cei a 
căror activitate este sedentară. Un alt stu
diu efectuat în . Anglia pe 31 000 salariați 
ăl transporturilor, publice scoate în evi
dență. că taxatorii troleibuzelor eu etaj 
(care urcă și. coboară mereu scările) fac 
mult mai. rar boli cardiovasculare decît 
șoferii troleibuzelor a căror activitate est® 
sedentară, .

Studii efectuate în țara noastră sub 
conducerea acad. prof. dr. A. Moga rele
vă că la cei cu munci sedentare apariția 
cardiopatiei ischemice este de 4 ori mai 
frecventă decît la-muncitorii cu activități 
în care se solicită forța musculară. Dr. 
N. Popa, în urma efectuării unor exame
ne medicale. active în cadrul întreprinde
rilor bucureștene,: constată relativ recent 
rezultate similare. Frecvența bolnavilor 
coronarieni la cei cu muncă fizică grea 
era de 2,3%, la cei sedentari fiind mult 
mai ridicată : 8,3% în industria de con- 
fecții> 7,8%. în institutele de cercetări și 
9,4% în institutele medicale.

La cei sedentari boala coronariană este 
nu numai mai frecventă ci produce și o 
mortalitate mult mai mare. Există cerce
tări care au constatat că riscul de deces 
la cardiacul - sedentar față de cardiacul 
nesedentar este de 3—4 ori mai mare.

Intr-un studiu efectuat pe circa o jumă
tate milion americani s-a constatat că, 
în cazul persoanelor cu profesii sedentare, 
frecventa coronaropatiilor este mult mai 
mică la cei care pracdeă în compen
sație exerciții: fizice : alergări, gimnastică, 
diferite sporturi.

Importanța sportului în prevenirea an- 
ginei pectorale și a infarctului miocardic 
este demonstrată în mod deosebit de urmă
torul studiu : s-a ținut evidența timp de 
25 de ani a unui lot de 355 sportivi en
glezi, constatindu-se că nici unul nți a 
făcut coronaropatie. Exemple de cercetări 
în acest sens s-ar putea da mult mai 
multe. Ideea principală care se desprin
de din ele relevă faptul că, chiar dacă 
profesia este sedentară, practicarea unor 
activități fizice în timpul liber diminuea
ză .'riscul, asupra afectării cardiace.

în plus prin introducerea în. regimul de 
viață al omului cu profesii sedentare a 
sportului, a mișcării în general se dimi
nuează într-o oarecare măsură rolul ce
lorlalți factori care contribuie la apariția 
bolii coronariene Ca spre exemplu alimen
tația hipercalorică și dezechilibrată. Insis
tăm pe un exemplu și în acest sens. îa- 
tr-un studiu efectuat pe 178 cupluri de 
frați (studiile pe frați exclud diferențele 
date de factorii ereditari) născuți .în Ir
landa dintre care un frate a rămas în 
țara ds baștină iar -celălalt a emigrat în 
S.U.A., trăind în Boston, s-a constatat că: 
deși cei rămași în Irlanda consumau față 
de frații din S.U.A. un regim alimentar 
zilnic mai bogat cu circa 600 calorii și în 
care predominau grăsimile, mortalitatea 
prin infarct cardiac era cu. 50 ă aap ridi
cată totuși, la irlandezii din America. Ex
plicația constă în faptul că în timp ce 
irlandezii din țara lor contracarau efectul 
supraalimentației cu efort fizic, cei din 
America se rezumau doar să fie benefi
ciarii uneia din cele mai tehniciste socie
tăți fără să introducă suplimentar un 
efort fizic în modul lor de viață.

Investigațiile medicale mai arată și alte 
amănunte în acest sens. Astfel colestero
lul, unul din factorii ateroscierozei inclu
siv a celei coronariene care se știe că 
depinde în bună parte de natura alimen
tației, este mult mai scăzut la cei care 
practică munci fizice sau sporturi, chiar 
dacă consumă mai multe grăsimi, decît 
la sedentarii cu regim alimentar sărac in 
lipide.

Din toate exemplele date am dori să se 
rețină că dacă profesiile sedentare sînt o 
realitate a vieții noastre, tot o realitate 
trebuie să devină și necesitatea de a 
combate efectele lor asupra sănătății in 
general și asupra aparatului cardiovascu
lar in special. Soluția : SPORTUL ÎN 
TIMPUL LIBER. Acesta treouie însă «Ies 
cu oarecare grijă. Respectiv nu sînt indi
cate (ba chiar sînt contraindicate cardia
cilor) exercițiile ca halterele, luptele ȘS 
în general toate cele care dezvoltă muscu
latura scheletică, ci exerciții mai ușoare 
dar care cresc ventilația pulmonară și so
licită permanent la adaptare apăratul car
diovascular. în această grupă se înca
drează natația, mersul pe bicicletă, ping- 
pongul, tenisul și mai ales alergarea sau 
cel puțin plimbarea cu pas mai rapid. 
Alergarea deși pare chiar mijlocul cel mai 
simplu are eficiență extraordinară. Aceas
tă eficiență a fost apreciată spre exem
plu în S.U.A., — unde funcționează „cen
tre pentru alergare" sau așa-zise „centre 
de oxigenare" — la scăderea cu circa 10% 
a deceselor anuale prin boli coronariene 
față de cîțiva ani în urmă cînd procede
ul nu era utilizat. De asemenea .starea 
cardiacilor s-a îmbunătățit simțitor ră- 
rindu-se intervalul dintre crizele de angor 
și in general bolnavii readapț.ndu-se vie
ții normale.

în concluzie, toate cele spuse sperăm să 
folosească atît pentru prevenirea cit și 
pentru tratarea bolilor cardiovasculare pe 
baza unui procedeu pe cît se poate de 
simplu : VIAȚA SPORTIVĂ ÎN TIMIDE 
LIBER.

Dr, ELENA BARNEA @

formatiile.de
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Compătimirea nu tămăduiește... Ochii și ure chile lumii

Bogății se interesează de soarta săracilor. Evenimentul este 
puțin obișnuit. Bogății se ocupa mai puțin de nefericirea 
altora. Și totuși, bogății au discutat pe Im sărăciei. Au 
făcut-o însă discret, cu ușile închise. N-a fost nici prima 
și nici ultima reuniune organizată în cadrul Pieței Comune, 
cu ușile închise. Tema a reținut însă atenția : sprijinul ce 
ar trebui acordat țârilor în curs de dezvoltare.;

Intr-adevăr, dezbateri pe această temă au mal avut loc 
recent, ca și mai de mult, mai oficiale sau mai puțin ofi
ciale, de mai mică sau mai mare amploare. Dar mai de 
fiecare dată ele nu au fost urmate de nici o rezolvare 
practică. Chiar dacă au fost adoptate rezoluții și hotârîri 
bune, utile, practic lucrurile au rămas la stadiul de... in
tenții, de rezoluții și hotărâri. Este foarte dificil pentru ex
ploatatorii vechilor colonii să recunoască crunta jefuire la 
care au fost supuse, secole la rînd, țările africane sau asia
tice. Dar se pare că și mai dificil este să renunțe la o parte 
din profiturile ce le obțin astăzi, și care înseamnă spolierea 
a sute de milioane de oameni în forme mai subtile. Și 
totuși o parte importantă a populației planetei, care trăiește 
în țările sărace, continuă să aștepte, cu speranță, „ajutorul" 
țărilor bogate.

Problemele „lumii a treia" sînt mai complicate ca oricînd, 
deoarece decalajele se accentuează, iar perspectiva depășirii 
lor este mai nesigură ca oricînd. Dar în această „lume a 
treia" există țări în curs de dezvoltare cu anumite resurse 
și deci cu posibilități de înaintare în direcția unui progres 
concret, după cum există alte țări, mult mai sărace, aflate 
la un nivel de dezvoltare incredibil pentru acest secol XX. 
Din păcate, expertii apreciază că soarta lor este dramatică 
și că, probabil, va continua să rămînă astfel dacă nu se vor 
lua măsuri energice.

Ce fel de măsuri ? Cum poate fi învinsă sărăcia ce face 
să sufere 750 000 000 de oameni ? Este o problemă vitală 
pentru o parte importantă a planetei dar nu numai pentru 
această parte, deoarece eliminarea subdezvoltării a devenit 
in zilele noastre o condiție esențială a progresului general 
al umanității, a stabilității mondiale. Statele în curs de dez
voltare nu participă la producția industrială mondială decît 
cu 7 la sută. Dar există state din această categorie, în care 
industria este practic inexistentă, în care progresul indus
trial trebuie să pornească de la punctul zero. Există cel pu
țin 31 de state, cu 250 000 000 de locuitori, pe care documen
tele O.N.U. le includ printre țările cele mai vitregite de 
soartă în materie de dezvoltare. Pe lista acestor țări, după 
cum arată Raportul pe 1980 privind dezvoltarea pe plan mon
dial („World Development Report"), cea mai săracă ar fi 
Bangladesh cu 84,7 milioane de locuitori ai săi. Aici revine 
pe locuitor un produs național brut de 90 de dolari, ceea 
ce nu reprezintă nici 8 dolari pe lună.

Desigur, realitățile dezvăluite de statistici nu trebuie să 
ne facă să uităm eforturile desfășurate de multe popoare 
din țările în curs de dezvoltare în vederea ameliorării si
tuației lor economice. Sînt eforturi depuse cu abnegație și 
uneori cu prețul unor mari sacrificii. Dar progresele reali
zate sînt încă modeste. întrucît lipsesc resursele necesare și. 
din păcate, expertii Băncii Mondiale consideră că anii ’80

Mandatul păcii
Primul război mondial a izbucnit ca o 

năprasnică surpriză. Al .doilea război mon
dial a amenințat, din fașă, o lungă perioa
dă, lumea vorbea despre- război deși el 
doar se fofila, dar cînd a izbucnit surpri
za a fost în drepturile ei.

Pacea fiind starea firească a omului pare 
un lucru normal. Chiar cînd pacea este 
amenințată și pînda rece a armelor încinge 
termometrul vieții politice de fiecare zi 
există o tentație a incredulității în șansa 
holocaustului de a deveni realitate mon
dială. Stranie și exasperantă comoditate 
această încredere oarbă în stabilitatea 
unui drept care s-a dovedit și se dovedește 
a fi cel mai labil, în echilibrul cel mai 
precar și cu o longevitate — istoria o 
consemnează — bazată pe intermitență. 
Cîți ani de pace reală, neîntreruptă, a în
registrat calendarul politic al lumii ? Cite 
războaie mondiale ar fi putut izbucni după 
cel de-al doilea dacă potențialul de .inter
naționalizare al unor conflicte „locale" nu 
ar fi fost limitat drastic și la timp ? Ase
menea întrebări și altele favorizate de un 
edificiu al păcii, inconsistent în înseși te
meliile sale, sînt mai acute ca oricînd pen
tru că problematica păcii a devenit nu nu
mai capul de afiș al unui lung șir de prio
rități ale vieții internaționale, dar și ele
mentul de a cărui rezolvare se condițio
nează direct abordarea și soluționarea 
logică a tuturor celorlalte.

Pacea este un drept care se cîștigă. se 
menține cu un efort intens și concertat, se 
adjudecă prin vot deschis și unanim și nu

Mondo umano ?

Ui

ai tragedia?
■ Nu spun un lucru nou dacă scriu că 
armele au o lume a lor ce pare mai 
eurîn-d a fi a unui club „select" și cu 
tradiție londonez, în care persoanelor 
străine accesul la este strict interzis. O 
armată întreagă de oameni de știință 
este păzită de o armată întreagă de mi
litari, care sînt supravegheați de alți spe
cialiști, pentru a asigura primilor liniștea 
muncii și, mai ales, secretul finalității ei. 
Cînd trece o vreme, cînd s-au cheltuit 
fonduri cît pentru realizarea unui gran
dios proiect socio-economic, se anunță 
(de obicei cu toată pompa) rezultatul 
acelei munci foarte secrete. Scopul e, 
desigur, intimidarea potențialului adver
sar dar el nu e străin nici de afișarea 
ostentativă a „superiorității" celor că in
vestesc în aceste proiecte atît de speciale. 
Și totuși, frecvent, aceste minți istețe 
sau luminate, sau cum li se mai spune 
lor, au. atras atenția cu seriozitate și cu 
insistență că, adesea, știința e folosită 
împotriva umanității, îmi vine în minte

au debutat, pentru aceste țări, sub aceleași auspicii negative, 
deoarece perspectivele unor progrese sînt extrem de reduse, 
în fapt, în ultimele decenii, decalajele între bogății și săracii 
planetei s-au accentuat, deoarece țările industrializate ma
nifestă. în fond, o insensibilitate condamnabilă. Bogății pri
vesc indiferenți la suferințele semenilor lor. Ajutorul se lasă 
așteptat in cea mai mare măsură. Dar chiar și atunci cînd 
se trece la concretizarea lui, cotele atinse sînt în general 
cu mult inferioare celor cuprinse în promisiunile făcute an
terior. Iar pentru multe trusturi și companii multinaționale, 
subdezvoltarea „lumii a treia" reprezintă chiar o sursă de 
profituri — amintim doar preferențialul sistem al prețurilor, 
vlăguitorul sistem al dobînzilor, ingrata stimulare a chel
tuirii puținelor resurse ale acestor țări pentru procurarea de. 
arme, Sînt surse de beneficii fantastice, de profituri reali
zate fără nici o remușcare. Căci așa cum spun cuvintele unui 
cîntec' american la modă — „în afaceri nu există senti
mente..."

înlăturarea subdezvoltării și mai ales, a sărăciei în forma 
ei cea mai gravă nu reprezintă, un act de bunăvoință, un 
gest de caritate. Eradicarea sărăciei presupune conjugarea 
acțiunilor la scară mondială, sprijinirea eforturilor proprii 
ale statelor rămase în urmă, o mai echitabilă așezare a re
lațiilor dintre state.

Statistica bogăției șî sărăciei poate și trebuie să fie modi
ficată radical. Sărăcia nu este o fatalitate. Progresul uman, 
ca și stabilitatea mondială, cer deopotrivă dispariția ei. Iar . 
aceasta înseamnă, în primul rînd. înlăturarea decalajelor. 
Ajutorul statelor dezvoltate, în măsura în care este oferit 
în condiții ce respectă demnitatea națională și egalitatea în 
drepturi, poate contribui la grăbirea înlăturării rămînerii în 
rîrmă. Acest ajutor poate fi eficient dacă este corelat cu 
propriile eforturi ale țărilor în cauză. Efortul care trebuie 
să aibă la bază munca proprie, mobilizarea tuturor resur
selor și energiilor de care dispune fiecare popor, fiecare 
țară. In același timp, România apreciază că un rol însem
nat in domeniul sprijinirii eforturilor proprii ale țărilor în 
curs de dezvoltare revine Organizației Națiunilor Unite și 
organizațiilor sale specializate. Toate statisticile economice 
mondiale pun în relief stringența eliminării subdezvoltării, 
necesitatea de, a se trece de la declarații de bune intenții la 
acțiuni eficiente. Iar prima dintre aceste acțiuni ar trebui 
să fie reducerea uriașelor cheltuieli militare și folosirea fon
durilor disponibile pentru ajutorarea efectivă a țărilor în 
curs de dezvoltare. în acest sens, aplicarea propunerii Româ
niei de înghețare a bugetelor militare la nivelul anului 1981 
și apoi reducerea treptată a acestora cu cel puțin 10 la sută 
pînă în 1985, ar fi una dintre cele mai directe și eficiente 
măsuri.

Sărăcia din „lumea a treia" trebuie relevată deschis, dez
bătută fățiș, dezvăluită pe deplin. Căci, cum s-a dovedit la 
Conferința consacrată acestor țări de la începutul lunii sep
tembrie, de la Paris, sărăcia celor săraci ai planetei nu 
necesită discursuri compătimitoare, ci acțiuni clare, efective, 
reale. Compătimirea nu tămăduiește...

AL. PINTEA B

printr-un consens umbrit de echivocurb
Popoarele hu au visat să. se îmbrace în 

uniformă, să locuiască în tranșee, ’ să-și 
schimbe uneltele pe arme și să munceas
că după ornicul de teroare al exploziilor, 
numărîndu-și în morti inamici recolta unei 
zile de atac. Popoarele au fost însă minate 
cu biciul verbelor mincinoase și cu biciul 
unui fals patriotism să zguduie din teme
lii propriile lor drepturi și așpiratii. Răz
boaiele de apărare a libertății și demnită
ții, a gliei- străbune, indiferent unde s-a 
aflat această glie și indiferent de timpul 
năpăstuirii, au fost, întotdeauna, războaie - 
de ripostă,- de răspuns, prin jertfă, la un 
vîrf de lance înfipt nedemn ele alții.

Nu pornești un război de apărare dacă 
nu ești atacat. Nimchi nu trage cu tunul 
pentru a-și apăra o demnitate nepătată si 
o libertate neîncălcată.

Războiul a devenit însă azi — și de aici 
decurge imensul semnal de alarmă pe 
care președintele Ceaușescu l-a tras adine, 
în văzul planetei — o categorie nouă. Nu 
mai este vorba de o confruntare armată cu 
inamici in perimetru stabil și-cu mijloace 
tehnice de exterminare „plauzibile". Cate
goria modernă a războiului conține o di
mensiune nouă, o „logică" nouă, o etapi- 
zare care sfidează însuși sensul confrun
tării. Războiul cibernetizat este un „prilej" 
de desființare a Terrei în ansamblul ei. 
Tirurile termonucleare odată declanșate nu 
mai izbesc adversarul, ci însăși geografia 
fizică, dincolo de cea politică.

Riscul unui război a devenit un risc 
pentru istorie. Riscul unei conflagrații ato
mice nu mai privește deci strategii unor 
alianțe care se opun, ci fiecare om, fiecare 
popor, fiecare stat. în fața unui atare pe

îndrăznețul demers al ’ lui R. Oppen
heimer care, după ce și-a daJFseama cît 
mtare rău poate aduce omenirii acel obiect 
poreclit „băiețelul" (prima bombă atomi
că)-----ce, în momentul exploziei, părea 
„mai strălucitor ca o mie de sori" — a 
pledat insistent pentru nefolpsirea lui. 
Dar cine a mai avut atunci nevoie de 
povața unei minți istețe cînd aceasta 
realizase lucrul pentru care fusese che- 
mată ? Decizia aparținea altor minți și 
considerentele lor făceau abstracție de 
implicațiile invocate de savanți. Restul nu 
conta. Ce însemna, oare, restul.? Să ne 
amintim că și aici, acum cîteva luni, a 
fost reprodusă știrea potrivit căreia doc
torul S. Okasima, de la școala de medi
cină din Nagasaki, a constatat că urmele 
contaminării radioactive (după explozia 
bombei cu plutoniu de la 9| august 1945, 
n.n.) se vor păstra în acest oraș timp de 
24 369 ani ! ! Iar în aceste 'urme figurează, 
desigur, și cei. 2 279 locuitori ai Hiroshi- 
mei decedați anul, trecut . tot din cauza 
contaminării. Dar, evident, ce-i interesa 
pe. autorii ordinului de atac atomic din 
9. august, acum 36 de ani, ce va fi peste 
24 așezat înaintea acestei cifre, comple
tată cu zero în coadă ? Evident, cînd pă
rintele „băiețelului", ca și alți părinți ai 
unor' asemenea copii (progenituri ?) ă 
vorbit de faptul că aceștia „scapă de sub 
control", a spus un maro adevăr recon

ricol popoarele au în față un drum lung șl 
sinuos de luptă tenace, zilnică, o luptă 
care a început : marile manifestații de 
pace desfășurate în Europa și în întreaga 
lume focalizează un adevăr simptomatic și 
anume că pe toate meridianele conștienti
zarea opiniei publice este un proces, de
clanșat. De aici mai b un pas pînă la 
acțiunile politice concrete, de determinare 
a unui nou (și logic !) curs de gîndire în 
cancelarii și cabinete diplomatice.

Omenirea, spre deosebire de ciudatele 
vietăți gînditoare care nu pot „elabora" 
decît în aerul condiționat al buncărelor, nu 
are ce face cu războiul. Omenirea are ne
voie de pace pentru a-și repara rănile pro
duse de războaiele alimentare, industriale, 
culturale sau sanitare care au săpat în pă- 
mîntul generos al planetei prăpăstii apo
caliptice. Omenirea este obligată să trăias
că în pace în virtutea marilor ei răspun
deri, a marilor angajamente onorate eu 
atîta fervoare și care au compus civiliza
ția de pînă acum a Terrei.

într-un asemenea context politic și mo
ral, uriașa, campanie pentru pace a po
porului român, amplitudinea mondială a 
demersului de pace al președintelui Româ
niei capătă o rezonanță istorică pentru că, 
de aici, de pe pămîntul de atîtea ori scăl
dat de sîngele războaielor de apărare a 
plecat în istoria contemporană un mesaj 
care bate războiul de împilare în cuie, 
care invită, cu demnitate și responsabili
tate majoră, punerea armelor anti-Terră 
și anti-umanitate în spatele gratiilor, care 
aduce aminte omenirii că riscul ei de a nu 
mai exista există.

RADU BUDEANU SI

firmat prompt de fapte. Dealtfel și zilele 
trecute, un raport al prestigiosului 
S.I.P.R.I. arăta că „populația întregii lumi 
și desCendenții ei — nu numai locuitorii 
din țările potențial beligerante.— ar cădea 
victime și ar suferi grav de pe urma efec
telor unui viitor război nuclear". Se sus
ține că este, cu siguranță, radicală schim
barea pe care armele nucleare au adus-o 
în întregul concept de purtarea războiului 
și nu avem motive să ne îndoim de afirma
ție. De aceea, conștientizarea hu poate — și 
nu trebuie — să rămînă la stadiul con
statărilor pentru că efectele sînt globale 
și de durată fie că e vorba de centrul 
„teatrului", de cei din primele rînduri ca 
și de cei care au refuzat biletul la un 
astfel de „spectacol". Am putea fi, cu 
alte cuvinte, eroii aceleiași tragedii în 
care am putea juca în mod conștient sau 
inconștient ? Acestea ’nu mai contează 
dată fiind natura piesei ? Nu spunea o 
altă „minte isteață" (dintr-un alt sector 
însă), Aurelio Peccei, că „omul a găsit o 
metodă științifică pentru a-și încheia 
existența. Bomba lansată în 1945 asupra 
Hiroshimei este un simbol ăl capacității 
de autodistrugere totală, sigură și rapida 
a omului" ? Ce rămîne, atunci, de făcut’ ? 
Să devenim eroi ai tragediei ?

DUMITRU CONSTANTIN H

Locurile frumoase 
ale lumii

N-am nici o îndoială și nici o 8 
obiecție, deși n-am călcat niciodată 
pe aceste locuri, dar îi cred pe cei 
care le-au văzut și le-au declarat 
— la ultima sesiune UNESCO — 
patrimoniu mondial, cultural și na
tural :

parcul național al ghețarilor. din 
Argentina — perfect ;

parcul național din Kakadu, ma- 
I rea barieră și regiunea lacurilor 

Willandra din Australia — O.K. ;
insula Anthony și sectorul preci- . 

pisului cu bizoni din Canada — ha- 
rașo ;

parcul național de la Mammoth 
Cave din S.U.A. — prea bine ;

parcul arheologic și ruinele de la 
Quirigua, în Guatemala — all right ;

rezerva naturală de la Nimba, în 
Guineea — să fie sănătoasă ;

palatul și parcul de la Fontaine
bleau, ca și abatia de la Fontenay, 
monumentele romane de la Arles, 
precum și catedrala de la Amiens — 
tres bien ;

fortul și grădinile de la Lahore, în 
Pakistan — sehr gut ;

catedrala de la Spire și reședința 
de la Wurtzburg, în R.F.G. — cer- 
tamente ; 1

parcul național al păsărelelor de II 
la Djoudj, în Senegal -- „strșt" 
(„foarte bine" în patagoneză) g '

ruinele de la Kilwa-Kisi wa • 1
parcul național de la Sereng'. 
Tanzania — dobre, dobre... \ "

Totuși, îți trebuie o anumită se
ninătate — ca să nu-i zic altfel — 
pentru a declara în 1981 păsărelele 

I din Djoudj patrimoniu mondial. Eu 
j nu-s senin. Eu am o depresiune a 
J mea, fumegoasă și brumoasă, o Vale 

a Frumoasei din care pornesc alte 
7 văi și-o vale adîncă, uneori a Plîn- 
gerii, cu cîteva pajiști de cărți, eu 
cîteva luminișuri de demnitate și 
alte cîteva ruinuri de iluzii, cu cîteva 
rezerve naturale la tot ce-i unilate- 

Iralitate și fanatism. în depresiunea 
mea, cînd nervoasă, cînd stîncoasă, 
ureînd și coborînd, privind ba la 
stele, ba la legea morală, mă gîn- 
desc că întregul glob ar trebui de
clarat un patrimoniu mondial, pînă 
la ultima păsărică, pînă la ulti
mul fir de iarbă și de barbă. Un 
act UNESCO pentru ocrotirea tutu- ■ 
ror depresiunilor omenești ar fi de 
asemenea necesar.

Pe scurt,- s-ar putea ajunge la un 
consens mondial cum că toată lu
mea e un loc frumos și bun de stat, 
de murmurat și ciripit, dacă — bi
neînțeles — n-ar exista dăunătorii 
și tumorile.

I __ -___  . _ 1 ____
RADU COSA^ ■

Din „Bunic Iftustrierlc" — R.F.G.

Din „Svet v Obrazech" —- 
R. S. Cehoslovacă
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Viața, de la capăt
(Mărturiile unei femei care n a conceput

să trăiască „auslănder" in

Jurnal la întoarcere
li Exilul" meu nu s-a numit insula 
Sfînta Elena, ci' a cuprins 6 săptămîni jn 
Miinchen, la soțul meu iubit. O pagină 
neagră a vieții mele, o pagină ee mi-a 
umplut sufletul de durere neputincioasă și 
tevoltă împotriva ticăloșiei, falsității și 
răutății omenești. Citisem în romane, vă
zusem în filme de. multe ori ceva asemă
nător, dar nu puteam crede niciodată că 
există și în viață și. mai ales, că mie îmi 
va fi dat să mă conving pe prooria-mi 
piele. (...) Povestește, plîngîndu-i de 
milă, suferințele și umilințele la care a 
fost supus un coșcogeămitea directorul de 
comerț exterior rămas în Vest în plină 
iarnă, fără un ban. fără casă, fără rude, 
fără prieteni. Doar cu o iluzie ! A lucrat 
la încărcat și descărcat pămînt pe un șan
tier, condus din spate ca un sclav de vo
cea biciuitoare a unui alt străin, ucîgîn- 
du-1 cu disprețul „hai. hai,. că aici nu 
avem pâsturi de directori". A făcut „pro
bă" la proiectări, ca desenator tehnic, 
foarte greu pentru vîrsta lui de 53 de ani, 
cîhd ochii obosesc ușor, lăcrimează, se in
flamează și nu te mai ajută, iar mîinile 
îți tremură de nervi și neputință. Lu
crează ea zugrav, pe seară, la înălțime, 
fără protecție, om in șir, plin de var si-n 
ochi, cu picioarele înțepenite, cu sufletul 
amar. A vîndut cîrnati în Octoberfest. dar 
riscul de a-1 vedea oameni eunoscuți era 
prea mare și. a renunțat. Și-n tot acest 
timr neuinfa — o cameră murdară, plină 
de cu podelele clin scindură putredă 
și atîf Se mult nraf. incit nici nu.se mai 
putea mătura. Te speli într-un lighean 
vechi, aducînd apă de undeva de ne hol. 
Fumul de țigară intră pe sub usă. iar zgo
motul dă năvală ziua și noaptea, new- 
tîndu-te odihni. Vecinii sau mai bine-ris 
„vecinele" stot femei ce-si vînd și-ri ex
pun farmecele trupești fără ienă. căd a’*a 
le e meseria. Dar mai există în R.F.G. 
asemenea „case" ?

Contrastul puternic între cine ai fost în 
România, ce ai avut si realitate este crunt 
și desnădăiduitor. Minciuna fluturată cu 
ușurință l-a adus aici. A nlecat pentru a 
avea un restaurant. un Mercedes alb la 
cheie și. probabil, pe tînă’a blondă. Tre
zirea din „vis" a fost bruscă si erudă, 
realitatea sumbră. Dacă ar trebui să mai 
treacă încă o dată prin această exnerientă, 
snune. s-ar sinucide. Geniul rău L.. com
binat cu bătrînul. bogatul și ticălosul Be- 
belu. nu-I mai pot aiuta. Singurătatea e 
disnerantă. moartea încearcă de m”lte ori 
să-I ademenească, oferindu-i liniștea. Dar, 
se snune că și pentru a muri trebuie să.ai 
curaj...»

,#Toie auslănder!"
Doctorița Rodica Doina Anton ne-a în- 

credir jurnalul său cu învoirea de a-1 
reproduce chiar în întregime (din păcate 
spațiul nu ne permite), dezvăluind trăirile, 
dramele și impresiile unui martor ocular 
°— en verite — despre azilanți în marele 
oraș vest-german, simțămintele unui can 
care a trăit direct, 6 săptămîni ca „aus- 
iânder", viață de străin însingurat, nedo
rit. ca un cîine de pripas, într-o lume rece 
și ostilă. Vest-germanul de rînd n-are, în 
fond, nici o vină pentru exodul străinilor 
care îi aglomerează orașele, care aspiră la 
pîinea lui, la locurile lui de muncă. într-o 
vreme cînd șomaiul sunoaște cote tot mai 
ridicate, O grefă falsă impusă de o anume 
chirurgie politică pe care acest organism 
social viu. lumea autohtonilor, o respinge 
eu forță !

Inginerul O. Anton, director al unei în
treprinderi de comerț exterior, a fost atras 
într-o astfel de cursă — curse ce se întind 
frecvent în marile orașe aousene de către 
inși foarte bine plătiți, așa cum e Bebelu, 
și foarte bine organizați de către oficine 
ee alimentează propaganda anticomunistă 
șî_ ura între națiuni și ponoare — să ră- 
mînă în Republica Federală Germania, 
să ceară azil politic. Cu promisiunea că va 
avea un restaurant bun producător de 
bani și un Mercedes alb, alb și nou-nouț ! 
Atras de blonda azilantă plecată din țară 
și rămasă mai demult, fostă lucrătoare a 
aceleiași întreprinderi de comerț, exterior, 
transformată în „momeală", și interme
diară în traficul cu azilanți. pîndind oa
meni eu funcții și diplome din România. 
Caracter slab, inginerul Anton cedează. 
Trădează încrederea acordată de către stat, 
trădează interese majore ale ponorului său, 
cedează funcția sa de răspundere, o pozi
ție socială dintre cele mai onorabile, ce
dează o carieră strălucită, contra ce ? Con
tra unei iluzii, a unei promisiuni inconsis
tente și de-a dreptul degradante. Cu o di
plomă de inginer în buzunar, cu deplasări 
în toată lumea. îl tentează un restaurant 
într-un b’lci. asta fiind Octoberfest, săr
bătoarea berii în octombrie 1

Trei ani de zile vinde. Ia rindu-i, iluzii 
soției sale, scriindu-i scrisori mincinoase 
pentru a o atrage ; vîrsta ei cu mult mai 
tînără și profesia de medie — medicii ro
mâni sînt bine cotati în lume — rămî- 
pîndu-i ultima speranță, colacul de sal
vare din oceanul eșecului și al disperării, 
îi trimite chiar, ca probă supremă a si’. - 
guranței unui trai îndestulat, un act. un 
fel de adeverință, cum că ar lucra ca in
giner. la o firmă, cu 2 500 mărci pe Jună.

Occident)
„Nu știu cum l-a obținut, dar actul era 
fals", ne spune doctrița. Doina Anton, 
iată, cedează și ea rugăminților și dispe
rărilor lui, „pentru a-mi reface familia 1". 
(In jurnal notează : „El avea atunci nevoie 
de bani și nu de vorbe de la mine — e 
vorba de scrisorile de îmbărbăta"e. n.a. 
Dar eu ți-am trimis și bani, căci bătrîna 
doamnă D. și fiica ei MAIA .au primit zeci 
de mii de lei de la mine pentru a-1 ajuta 
pe el acolo. De asemenea, de mai multe 
ori i-am trimis pachete cu haine, pantofi, 
lenjeriei cărți, tot ceea ce a cerut, totdea
una".)

Cînd avionul a început a pluti peste 
oceanul de nori. D. A. simte, ne mărturi
sește, dintr-o dată că ea plutește deasupra 
unui hău. desprinsă de orice posibilitate 
de a mai atinge pămîntul cu adevărurile 
lui frumoase, că plutește în nesiguranță, 
că s-a rupt ceva în sine și o stare de ne
liniște ii acaparează ființa. încearcă, să se 
stăpânească, pentru a nu transmite aceeași 
sta '-e copilului, pune totul pe greaua des
părțire de părinți, dar starea i se ampli
fică. parcă o Casandră interioară sană și. 
mai adine, în momentul în care avionul 
atinge din. nou pămîntul. La Frankfurt, 
dincolo de sala de așteptare, zărește un 
chip aproape necunoscut, aspru. îmbătri-, 
nit. taciturn, cu cîteva fiori meschine în 
mină. Bărbatul ei. „Un simplu sărut pe 
un ob-az ea pentru. o simplă cunoștință, 
după 3 ani de absență, de o răceală care 
m-a pus în mare încurcătură". Drumul de 
la Frankfurt Ia Miinchen e lung, cîteva 

• sute de kilometri. De la volanul Mercede- 
sului cenușiu, cumpărat de ocazie, o aver
tizează că „aici, fiecare se descurcă, fie
care muncește, fiecare are bugetul său, 
soțul și soția, nimeni nu-și permite să în
trețină pe nimeni. Pînă o să ți se recu
noască diploma și o să lucrezi în profe
sie. trebuie să faci de toate, să soeli și 
vase.într-un restaurant, să mături străzile, 
să faci pe femeia de serviciu". Șoc. de la 
înceout ! „Cînd am ajuns „acasă", casa 
soțului meu — o earsonieră cu un pat du
blu, o masă mică, un dulao și cîteva 
scaune pliante, de grădină, cu o mică baie 
și chicinetă. mi s-a părut mulțumitoare 
pentru început". Dar imaginea apartamen
tului confortabil si chiar luxos din Bucu
rești. cu mobile si covoare fine, cu porțe
lanuri, stăruie puternic. „Garso
niera era într-un bloc numai cu astfel de 
apartamente a.cîte o-încăpere, al unui 
proprietar plecat tot din România și care 
închiria străinilor. Era un fel de Turn 
Babei în care locuiau români, cehi, polo
nezi, italieni, snanioli. turci, arabi... aus- 
lânderi". în lift, soțul meu s-a așezat cu 
spatele, pentru a acoperi o inscripție, 
scrisă cu pastă albă pe peretele cabinei. 
Am crezut eă e vorba de o obscenitate de 
care vrea să ferească ochii copilului, cînd 
co’o scria „Tbte auslănder !", „Moarie 
străinilor !“ Peste cîteva zile am înțeles 
că nu era vorba de o întîmplare, ci de o 
stare de spirit a populației, am reîntâl
nit INSCRIPȚIA pe pereții stațiilor de 
metrou, în tramvaie". „Toțe auslănder !“ 
Populația, germanul de rînd vrea să tră
iască liniștit la el acasă, nu-1 interesează 
politica persuasivă de atragere de azilanți, 
formulă a propagandei anticomuniste, for
mă a discordiei între popoare, formulă a 
războiului rece.

Prefd unui azil politic
„Soțul meu era total schimbat, ursuz, 

preocupat, parcă iritat de prezenta noas
tră. Viata prin care a trecut l-a înăsprit, 
mi-am zis în primul moment. Dar era alt
ceva. Lipsa de bani, n-avea cu ee să ne 
întrețină ; cumnăra totul de la un super- 
magazin aflat la marginea Miinchenului, 
unde costa mai ieftin ; se consuma timp 
și benzină pînă acolo. Avea un ajutor de 
șomaj de 800 mărci pe îună. din care 600 
plătea chiria garsonierei. Cu zugrăvitul, 
deși reușise să formeze cu încă doi ro
mâni azilanți — foști sportivi de perfor
manță. unul și universitar la București — 
<o eehipă, specializîndu-se în lucrări de 
ipsoserie, nu cîștiga îndeajuns fată de 
costul vieții. Lucra clandestin la un pa
tron care le dădea o leafă de mizerie, dar 
știa că nu-1 pot reclama.

Ne-a plimbat prin cîteva mari magazine 
strălucitoare — „Suma", „Herti". „Penny" 
— de unde lumea părea frumoasă și roză, 
o lume Ia care ar trebui să aspirăm, dar 
era „tm sandviș eu diamante", ea în po
vestirea lui Salinger. Eram prea săraci să 
putem cumpăra ceva de-acolo. Dealtfel, 
nu știu și citi dintre germani își pot per
mite lucrurile acelea din vitrine și raf
turi ; cucoanele sînt foarte modest îmbră
cate pe stradă și nu cu prea mare gust. 
(Aici se adună bani, nu se face lux.) în 
România eram o femeie elegantă Si în
totdeauna îngrijită. Și aici apar, prin ele
ganța vestimentară drept o străină în vo
iaj. Port un costum taior gri-vernil din
tr-o stofă de calitate și urmăresc cu plă
cere privirile admirative pentru croiala lui 
Ireproșabilă, iar pantofii mei bleumarin 
din piele fină, cu tocuri înalte m-au situat 

■ de-la început prints® turistele după care. 

se întorc privirile. în timp ce eu eram o 
„auslănder" („Tote auslander !")

Soțul a trecut repede „la atac", să lu
creze, să facă demersurile pentru recu
noașterea diplomei, să-și rezolve situația, 
să se descurce ! I-a făcut cunoștință cu 
soțiile coechipierilor de zugrăvit, una 
fiind medic stomatolog. Și ele, pină au 
obținut azil politic, pină li s-au recunos
cut diplomele „s-au descurcat", au spălat 
și vase prin restaurante, ori au făcut pe 
femeile de serviciu... „După 5 ani de la 
plecarea din țară și 3 de la acordarea azi
lului politic, stomatologa ocupă un loc în 
specialitate, la facultate. în urma unui 
concurs foarte dur. Nu e un post de cinste 
ca la noi. nu interesează pe nici unul din
tre autohtoni, e prost plătit, cu leafă fixă, 
aici domină cabinetele particulare, goana 
după bani, dar este, în sfîrșit, un post în 
specialitate 1 Oricum, tremură pentru el, 
nu e sigur, în fiecare an trebuie să facă 
cerere la rector pentru a-i reînnoi anga
jarea, și în orice moment rectorul poate 
să nu-1 mai acorde unor „auslănder". Ca 
să lucrezi trebuie să ti se recunoască di
ploma — în Bavaria, direct de către gu
vernul landului —, ca să ți se recunoască 
diploma trebuie Să ai rezolvată situația 
juridică, adică ce ești : azilant, ori ți se 
recunoaște originea și cetățenia germană. 
Ca să fii azilant, trebuie să ceri azil poli
tic. la poliție, iar ca să ți se primească 
cererea trebuie să fâci declarații împotri
va țării, a guvernului, a politicii statului, 
dacă vii dintr-o tară socialistă".

Grăbit, foarte grăbit, soțul îi face re
pede cunoștință soției cu binevoitoarea 
blondă, cu intermediara, cu „îngerul său 
albastru", pentru a-i conduce căile spre 
azilul politic. N-o mai poate ține ca pe un 
trîntor !

Chiar dacă D.A. a avut slăbi
ciunea plecării, s-a îmbolnăvit de mirajul 
Vestului,n-a putut să suporte gestul tră
dării spre care era împinsă. Spune soțului 
și „îngerului albastru" că nu poate să bla
meze tara, că nu i s-a făcut niciodată nici 
un rău de către nimeni, că a trăit ca un 
om liber și demn, că și-a exercitat profe
siunea în liniște și onestitate, că s-a sim
țit întotdeauna în siguranță și prin ur
mare n-are ce declara împotriva statului 
român și a politicii sale. I se replică că 
totuși trebuie. Altfel mi. se poate, altfel 
nu i_se acordă azilul, fără de care nu poa
te să-și eîștige existența, să supraviețu
iască, să aibă o stare juridică ! I se su
gerează și ce anume să spună ! Do'na 
Anton nu poate să intre însă în acest joc 
mîrșav al minciunii și trădării. în plus, 
află că „azilul" îl poți obține ori nu. și 
că, în nici un caz nu-1 obții măi devreme 
de minimum 12 luni, și eă. dună a’te 
12 ai dreptul să fii angajat undeva. Că 
taxele intermediarilor ea-c. chipurile, te 
ajută, au relații. îți deschid drumurile si 
ușile, se tot ridică, iar aiutorul de „azi- 
lant"se tot micșorează... Oricum. >n orice 
condiții, rămîi toată viața „auslănder" ! 
Adică un om sfbrit. în plus, mai trebuia 
să suporte o umilință și o durere — des
părțirea de cooil. Trebuia internat într-un 
fel de școală pentru copiii „ausPirider"- 
ilor, la Bamberg, la 600 km de Miinchen, 
putmd să-1 vadă doar în' vacante.

Vinde cîteva lucruri aduse din țară și. 
cînd soțul nu era acasă, (chiar și noaptea 
do-mea cu pașaportul în buzunari, 'cum
pără două bilete de avion. Aterizează la 
București. Fără nici o viză, cu credința 
că din „țara mea nimeni nu mă va da 
afară".

...Stăm de vorbă în casa părintească, a 
unor harnici și' străluciti învățători pen
sionari, înconjurate de căldura lor, de 
paharele de sirop de zmeură din grădina 
proprie, a Ceștilor, cu cafea aburindă, a 
holurilor cu coniac de Vrancea, oferite 
cu tandra ospitalitate românească. Doc
torița Rodica Doina Anton și-a recăpă
tat postul avut, de medic obstetrician- 
ginecolog, in același spital din orașul 
Ploiești, pe care îl părăsise cu 6 săptă
mîni înainte. Colegii și prietenii, paci
entele, o înconjoară cu grijă, cu aten
ție deosebită, cu același respect ca 
înainte. „Pe scurt, sînt admirabili, pe 
ocurt, sînt acasă, acasă, printre ai mei. 
Mulți dintre românii azilanți pe care i-am 
cunoscut la Miinchen tînjese să se în
toarcă, tînjesc să revină, să încheie expe
riența tragică ‘ pe care o trăiesc, 
dar n-o fac. Unii n-au tăria nece
sară, altora le e teamă de eventuale con
secințe, așa cum are grijă să le dopeze 
mințile postul de radio autointitulat „Eu
ropa liberă" și alți „binevoitori" de teapa 
celor cunoscuți de doctorița R.D.A.

CÎCI IORDACHE R

La chioșcuri, primul almanah 
„Lumea0

O premieră editorială: almanahul 
editai de revista „Lumea". In 208 pagini, 
bogat ilustrate, „Lumea ’82" prezint”, un 
tablou variat ai realităților internaționale 
prin intermediul comentariilor, reportaje
lor politice, notelor de drum. în paginile 
almanahului sînt înfățișate aspecte sem
nificative ale prezenței active pe plan 
mondial ale țării noastre. Strălucitele ini
țiative pentru dezarmare și pace ale Pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu, ale României 
socialiste, marile acțiuni de masă din țara 
noastră, ca și din alte țări, în favoarea 
unei Europe și a unei lumi eliberate de 
primejdia războiului își găsesc, în pagi
nile almanahului, o largă reflectare.

Amintim, de asemenea, paginile despre 
eșecul „armelor secrete" ale lui Hitler, 
istoria unui kamikaze, noi ipoteze privind 
asasinatul de la Dallas, recuperarea a 40 
ioue aur de pe fundul mării, terorism, 

, istoria petrolului.

Pabb Picasso, 
pictorul păcii

Omagiind în acest an îmnlin’-ea 
a o sută de ani de la nașterea ma
relui pictor Pablo Picașso. ome
nirea s-a văzut pusă în fata unei 
coincidențe, cronologice. Dar oare, 
în acest frămîntat an IDOL cmd 
voința întregii lumi s-a t~ansfo"mat 
într-o uriașă furtună ridicată îm
potriva demențialelor înarmăm ce 
pot distruge. într-o singură clină, 
viața de pe tot Pămîntul. furtună 
în care vocea poporului român se 
face tot mai puternic. auzită, mai 
rămîne centenarul Picasso, cente
narul nașterii acestui adevărat 
pictor al păcii, o oarecare coinci
dență cronologică ?

Autor al celebrei „Guernica", 
operă ce vine să denunțe, prin- 
tr-un dramatism ardent, protestul 
pictorului împotriva ororilor războ
iului, Picasso este. în același timp, 
și autorul nu mai puțin, celebrului 
Porumbel al Păcii, însemn care 
de peste 25 de ani împodobește 
albastrele steaguri pe care. în nu
mele păcii, omenirea le poartă în 
mîinile sale.. cu înfrigurare, dar și 
cu., necurmată speranță : albastre 
aripi ce fac să fîlfiie. maiestuos si 
copleșitor de simplu, pe fața între
gului mapamond, zbo-ul porumbe
lului alb. speranța noastră, a tu
turor.

Deci, dincolo de-această simplă 
și aparentă întîmplare sau coinci
dență cronologică, omenirea a avut 
în acest an un motiv în plus pen
tru a-1 sărbători pe Pablo Picasso, 
pictorul păcii.

VICTOR NITĂ a

Anecdote dm presa

— Pe un zid londonez era mîzgălită 
această frază :

Blînzii vor conduce lumea. Cineva a 
adăugat mai jos : Dacă ceilalți vor fi de 
acord.

— îmi este rușine de felul nostru de viață, 
îi spune soția soțului. Mama ne nlăteste 
chiria, tanti-mea îmbrăcămintea și soră- 
mea hrana.

— Ar trebui să-ți fie rușine, repl’-ă so
țul. Ai doi unchi care nu ne dau absolut 
nici un ban.

Trei indivizi discutau pentru a ști care 
dintre ei are cea mai veche profesie.

— A mea. spuse chirurgul. Stă scris în 
biblie că E“Va a fost creată din coasta lui 
Adam.

— în nici un caz. spuse inginerul, 
înainte de aceasta se spune eă p”mistui a 
fost creat în șase zile din haos. Și aceasta 
e o treabă de inginer.

— Da, so’ise omul politic, dar cine a 
creat haosul ?

— Am impresia că banca ca"tă un 
casier.

— Eu am impresia că a fost angajat 
unul luna trecută.

— Da, într-adevăr dar tocmai pe acela 
îl caută.

Plin de admirație. în fața v—-’ monu
ment megalitic, un turist îi sn n? unui 
copil, care s-a oferit să-i se-v-n—j de 
ghid. Trebuie să fie antic a~est sat.

— Vă cred si eu, domnule, exclamă puștiul. 
Bunicul meu aici s-a născut.

Edgar Wallace, avea reputația de a scrie. 
extrem de repede. într-o zi unul din prie
tenii lui l-a cerut la telefon, bona sa l-a 
răspuns :

— Nu pot, domnule, să-l deranjez pe 
conu Wallace, s-a apucat chiar acum să 
scrie un roman nou.

— Foarte bine, spuse prietenul. Aștept la 
telefon pînă îl termină.
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Cronica 477, 47^, 479

Diu nan în Vrancea
Turneul Cenaclului Flacăra al Tinere

tului Revoluționar in județul Vrancea de
buta la Adjud cu dorința expresă de a 
onora o mai veche promisiune făcută 
oamenilor de pe aceste locuri — o intîl- 
nire cu poezia și muzica — conștienți fi
ind de faptul câ în acest fel nu se satis
făcea funcționărește întocmirea unui for
mal act de predare-primire ci înfăptuiam 
împreună un act de cultură. Și cum au
tenticele acte de cultură nu sînt niciodată 
produsul aplicării vreunor savante și me
ticuloase rețete ci expresiile conjunctura- 
le determinate de condițiile satisfacerii 
nevoii de cultură la un moment dat 
spre a realiza acest deziderat cenaclul 
nostru n-a precupețit, acum ca și- altă 
dată, nici pasiune, nici efort. Astfel, deși 
cu numai două ore înaintea începerii 
spectacolului Adjudul era lipsit de curent 
electric, preocupări conjugate cu cele ale 
organelor locale și ajutorul dispeceratului 
energetic național au făcut ca oamenii să 
nu fie frustrați de posibilitatea participării 
lor integrale la crearea atmosferei de li
beră comuniune ce s-a realizat aici.

Spectacolul de la Adjud a fost pentru 
noi promisiunea fermă a reușitei pe care 
aveam s-o înregistrăm la capătul acestui 
scurt dar fructuos turneu yfîncean. In
tr-o dispoziție extraordinară, publicul a 
dovedit capacitatea întregii sale recepti
vități apreciind fiecare moment din des
fășurarea unui spectacol rotund ce «etala 
remarcabilele disponibilități temătico-re- 
pertoriale ale cenaclului. Alternarea cin- 
tecului de proveniență folclorică, dove
dind profunzimea simțirii și gîndirii po
porului nostru, cu șlagărul internațional 
sau autenticul cîntec folk, în care mesajul 
îndeamnă la meditația anga,jantă în raport 
cu problemele cele mai ardente ale exis
tentei umane în contemporaneitate, ' au 
dat și vor da culoare, profunzime și for
ță artistică acestei manifestări.

Un moment special, marcînd în identi
tatea sa acest spectacol de la Adjud, l-a 
constituit evocarea actului istoric al ma
rii uni'i: de la 1 decembrie 1918, realizat 
în contextul cenaclului de poetul _ Adrian 
Păunescu citind poezia lui Octavian Go
ga și cuvintele lăsate posterității de Nico
lae Titulescu și I.C. Brătianu, fierbinți 
mărturii ale însemnătății evenimentului, 
urme admci înregistrate în gmdirea unor 
oameni pentru care propria lor conștiin
ță s-a confundat adesea cu conștiința unei 
întregi națiuni.

în fine. întîmplarea cenaclului nostru 
de la Adjud, la care au participat Mir
cea Vintilă, Victor Socaciu, Adrian Iva- 
nițchi, Vasîle Șeicaru. George Nicolesou, 
Gil loniță, Duca Bertzi, Mircea Boian, 
Domokos Arpad, Ștefan Hrușcă, Constan
tin Dragomir, Marian Corjos și grupul 
„Continental", a fost în sine o manifes
tare a bucuriei vieții pașnice în expresia 
sa cea mai durabilă, arta pusă in slujba 
idealurilor de progres ale umanității.

CONSTANTIN DRAGOMIR g

O după-amiază emulslonată, apăsătoare, 
totul e cenușiu, autocarul cu membrii ce
naclului înoata prin ceață spre Mărășești 
și pe umerii fiecăruia parcă apasă o gre
utate invizibilă. Ne așteaptă o întîmplare 
de muzică și poezie deosebită, pentru că 
sîntem fără conducătorul cenaclului, poe
tul Adrian Păunescu, Credem că felul in 
care membrii cenaclului răspund acestor 
momente care ies din obișnuit (dacă se 
poate vorbi de obișnuit în întîmplările 
cenaclului) dovedește coeziunea, profe
sionalismul și nu în ultimul rînd disci
plina tuturor.

Cenaclul Flacăra venea pentru prima 
dată în orașul cu nume glorios, încărcat 
de atita istorie încît aproape îți scapă a- 
mănuntul că aici, chiar acum trăiesc și 
muncesc oameni. Și cum pentru Cenaclul 
Flacăra nu există localități mari și mici, 
dovadă fiind spectacolele foarte bune rea
lizate în Luduș, Hațeg, Bârca. Ruginoa- 
sa, Năsăud, Negrești, Cîmpulung sau 
Curtea de Argeș, pentru seara zilei de 4 
decembrie la Mărășești a fost prezent 
alături' de cei amintiți în cronica primei 
zile și actorul Mihail Stan, sosit cu un tren 
de seară.

Spuneam la începutul cronicii că poetul 
Adrian Păunescu a lipsit la întîlnirea de 
la Mărășești dar, prin versurile cîntecelor 
și mai ales prin poezia pe care a scris-o 
în acea dimineață pentru a fi citită oame
nilor din sală și pe care o transcriem 
mai jos pentru vibrantul ei mesaj de ini
mă, și-a făcut simțită prezența.
,,Vă scriu scrisoare, frații mei acum 
să vă exprim regretul meu că, iată, 
se face nu știu ce și nu știu cum 
dar nu sintem alături niciodată.
La seara voastră n-am să pot să fiu, 
(așa se scriu scrisorile la nuntă) 
dar eu mă simt cu voi de timpuriu, 
lumina mea din voi îmi e răsfrîntă.
Pe-aeeste locuri, veșnic vitejești 
să mă întorc și chiar să pling îmi vine 
la bătălia de la Mărășești
Cenaclul meu se luptă fără mine.

Fotografii de SORIN POSTOLACHE gDar mulțumindu-vă că mă iertați 
am să vă spun cu veche-nfiorare 
iubiții mei compatrioți și frați 
aici a fost la luptă Tata Mare
A fost rănit aici la Mărășești 
cîndva intr-o grozavă dimineață 
tu eifnă-nchin puterii strămoșești 
și sper să ne vedem cîndva în viață.
De treburi importante-am fost chemat 
dar sufletul pe-aicea întîrzie 
ca om și ca poet și ca soldat 
prezent și eu aici, la bătălie".

E timpul credem să menționăm aici 
aportul deosebit pe care l-a adus la reali
zarea la o înaltă cotă valorică a cîntece
lor din cenaclu, grupul „Continental1 
(Nicolae Enache, clape, Alexandru Zăr- 
nescu, chitară solo, Teodor Mazilu, bas, 
și Romeo Beianu, baterie), grup care s-a 
integrat perfect in ansamblul cenaclului 
datorită valorii deosebite a celor patru 
„continentali".,

După aproape cinci ore de spectacol am 
pornit din nou în noapte și în ceață pen
tru că „veșnic pe drum, asta ni-i soarta, 
veșnic pe drum, căutînd un castel".

ADRIAN 1VANIȚCHI H

„Seara pe care o petrecem împreună nu 
o vom uita ușor. Plăcerea de a vă avea în 
mijlocul nostru este deosebită". Am citat 
dintr-un bilețel semnat de un grup de ad
miratori, aflat în Sala sporturilor din Foc
șani. Doar spațiul tipografic ne împiedică 
să publicăm alte bilețele, dintre multele 
care ne-au sosit. Spectacolul a cuprins re
citaluri largi ale membrilor cenaclului, dar 
față de celelalte două manifestări din zi
lele anterioare a avut și' trei debuturi : 
poetul Dumitru Pricop, care a citit „Mai 
suferă-mă“, din volumul „Locuitor în 
Oedip", aflat în pregătire la Editura Al
batros și cîntărețele Laura Limbășeanu și 
Adina Avram din Focșani. A revenit 
după o absență îndelungata vocea de ex
cepție a Violetei Ciomirtan. Ea a readus pe 

scena cenaclului marea poezie a lui 
George Bacovia, „Verde crud", pe care 
a potențat-o printr-o interpretare de mare 
sensibilitate. De asemenea, la acest ultim 
spectacol a întregit lista numelor mem
brilor cenaclului Maria Nagy. Consem
năm la Focșani lansarea unui nou cîntec 
intitulat „Ordinea de zi. Apelul oameni
lor simpli", versuri Adrian Păunescu, 
muzica George Nicolesou. Refrenul „Viața 
noastră unde e / Viața noastră, ce-ați fă
cut cu ea..." a fost cîntat într-un mare 
cor care cuprindea atît pe cei aflați în 
scenă, cît și pe cei din sală. Din ce în ce 
mai sigur, urcă in ierarhia muzicii tine
re Gil loniță, ale cărui piese sună foarte 
bine în aranjamentele realizate de gru
pul Continental. Manifestarea Cena
clului Flacăra s-a derulat într-o atmosfe
ră de mare entuziasm, atmosferă pe. care 
cenaclul nostru a purtăt-o de-a lungul 
întregului său turneu în județul Vran
cea.

VICTOR SOCACIU g

Continuîndu-și drumul prin țară și întâl
nirile așteptate de iubitorii poeziei și mu
zicii tinere, Cenaclul Flacăra al Tineretu
lui Revoluționar, organizat de CpmifMpl 
Central al Uniunii Tineretului Con t 
și revista Flacăra, condus de poetul A 
Păunescu, va fi prezent în.județele -ț
și Hunedoara. întîmplările literar-artistiee 
urmează să se desfășoare astfel : vineri 
11 decembrie la Marghita, sîmbătă 12 de
cembrie la Oradea, duminică 13 decembrie 
la Beiuș și ora’șul Dr. Petru Groza, luni 
14 decembrie la Hunedoara și marți 15 
decembrie la Petroșani. Toate spectacolele 
vor începe la ora'18, cu excepția acelora 
de la Beiuș și Dr. Petru Groza, care vor 
avea loc la orele 15 și respectiv, la 20.

Muzica tânără — bucuria unor reîntâlniri (III)
Așadar, miercuri 28 octombrie a.c„ 

membrii CENACLULUI FLACARA ajun
geau la Bacău.

t-entra ziariștii de la „Flacăra" miercu
rea e ..ziua cea mai lungă" a revistei. în 
redacție lucrindu-se pinâ seara tîrziu. iar 
redactorii care însoțesc cenaclul în depla
sările sale aleargă între scenă și telefon, 
transmițind la București ultimele cronici 
sau reportaje realizate în scurtul răstimp 
care le rămine de la intrarea în oraș piuă 
la ora de începere a spectacolului.

în mijlocul acelor alergături și convor
biri se găsea in acea zi. ca de obicei, 
redactorul șef al revistei. Adrian Păunescu, 
care-și împărțea prezența, numai cu o oră 
și ă.c mainte de începerea spectaco-

. „t. e convorbiri cu oficialitățile 
orașului, comunicarea unor articole și 
p a t Ja „flacăra" cit și la alte ziare, 
trimiterea celor responsabili pentru insta
larea din timp a ..stațiilor", răspunsuri 
date din mers unor oameni (cel mai ade
sea cu probleme) care-i solicitau au
diența. și in special, acolo la Bacău mai 
avea și preocuparea de a găsi neapărat pe 
cineva. Și astfel. în timp ce membrii 
cerni.tdui erau pe cale să-și termine 
masa de prînz. în sala de cantină a unui 
liceu industrial. în care gazdele ne pri
miseră sărbătorește. Adrian Păunescu in
tra rostind cu zgîrcenie, dar radiind de 
bucurie „L-am găsit, el e !“ Toate capetele 
s-au întors spre un tînăr înarmat cu o 
chitară și care înțelegind parcă un semn 
al celui care-1 căutase și îl atlase în cele 
din urmă, începu să ne întrebe cu ajuto
rul unei melodii :

— Aveți reminiscențe sau nu aveți 
idei... 7

Aplauzele celor prezenti au răsunat în 
timpul refrenului și astfel cenaclul înce
puse în acea zi. acolo la cantină, pentru 
că tînărul a continuat să cînte fiind acom
paniat fie de muzicuța lui Dragomir, fie 
de o altă chitară, refrenele sale £jind 
adoptate spontan de toți cei prezenti, 
inclusiv de gazdele care ne serveau. După 
fiecare cîntec al său. tînărul își auzea 
numele, pe care Adrian Păunescu îl rostea 

ca în fata unei mari săli : „ACESTA ESTE 
GIL luNțȚA !“ Mulți încă nu-1 cunoș
teau, dar el a cîntat pe scena cenaclului 
pe vremea cînd unii din cei prezenti își 
adunau bani să-și cumpere o chitară.

Emoționat de primirea caldă, priete
nească, de participarea întregului colectiv, 
la cinteceie sale. GIL IONIȚÂ nici n-a 
observat că între plecarea de la cantină 
și începutul manifestării cenaclului pe 
scena casei de cultură, s-au scurs cîteva 
minute petrecute în autobuz, și asta pen
tru că între atmosfera de la cantină și cea 
de pe scenă nu există nici o diferență.

Actualmente jurisconsult la I.P.E.P. 
Bacău, el și-a aprofundat în timp preocu
pările muzicale, găsindu-și ca loc de 
verificare fie Casa de cultură din orașul 
Gh. Gheorghiu Dej, unde fusese reparti
zai, fie scena din Bacău, sau apărînd 
inevitabil în „Antenele T.V.“ realizate de 
Adrian Păunescu in județele din Moldova.

La Galați, Gil loniță s-a pomenit pe 
neașteptate că publicul care umplea pînă 
la refuz Sala Sporturilor cinta împreună 
cu el.......lăsați-mă să merg pe bicicletă" 
și după terminarea recitalului său mărtu
risea emoționat în culise :

„De cîteva zile trăiesc altfel".
Era cu siguranță în afirmația lui con

știentizarea faptului că aprecierea marelui 
public se datora talentului său. compozi
țiilor sale, contextului de spectacol prin 
care era pus în valoare, precum și bucu
ria că timpul nu a lucrat împotriva lui. 
chiar dacă a rămas credincios unei anu
mite modalități de comunicare muzicală. 
Cîntăreț prin excelență folk. Gil loniță 
apărea între anii 1973—1975 pe scena 
cenaclului împreună cu grupul „FLACA- 
RA—FOLK—73", avînd în repertoriul de 
atunci compozițiile „Din bătrîni" (versuri 
proprii), un cîntec care și peste ani de la 
data apariției lui și-a păsfrat nealterat 
mesajul patriotic. „Melcul" (versuri Ma
rin Sorescu). „Balada lui Arghir" (versuri 
populare).

Trubadur al contradicțiilor lumiî de 
astăzi, cîntăreț cu voce profundă și pu
ternică, dar nu lipsită de sensibilitate. 

compozitor inspirat fie pe textele șale, sau 
pe versuri aparținînd unor poeți de va
loare, prezentă serioasă și cu „greutate" 
scenică, Gil loniță evoluează astăzi pose- 
dînd profesional chitara, obținind acea 
melodică simplă și esențială care se 
înscrie pe linia celei mai bune tradiții 
folk. Relația între text și muzică este 
una organică și de maximă eficiență cali
tativă. Cinteceie sale au haz uneori, dar 
metafora textului ales sau personal, este 
una amară și profundă in fond, plină de 
putere generalizatoare.

Actualmente îl recomandă compozițiile :
— „Lăsați-mă să merg pe bicicletă" 

(versuri proprii)
— „Adio pîine neagră" (versuri Ovidiu 

Genaru)
— „Latinitatea strigă din tranșee" (ver

suri de Octavian Goga)
— „Baladă pentru viitor" (versuri pro

prii). .
Revenirea în cenaclu a unor nume ca 

Horia Stoicanu, Mihaela Popescu sau Gil 
loniță nu a fost una întîmpiătqare. ci se 
datora în primul rînd insistentelor lui 
Adrian Păunescu de a readuce îh fața' 
marelui public artiști de valoare, pe care 
talentul lor nu i-a lăsat să se piardă în 
timp și spațiu.

Pentru o scenă deschisă liber si fără 
prejudecăți tuturor înnoirilor, apariția lui 
Hrușcă (propus de Adrian Păunescu) era 
la fel de firească, ca și apariția în arena 
Circului de la București a chitaristului 
ALEXANDRU ZARNESCU (propus de 
Nicolae Enache), buldozer și în același 
timp lucrător în filigran al sunetului 
smuls din chitara „caldă".

Profesionist al instrumentului, depistat 
ca atare în mod aproape involuntar încă 
de la primele acorduri, figură de evadat 
de pe meleagurile comodității, expresie 
chinuită de căutarea momentelor unde 
chitara sa s-ar putea face necesară, ma
sivul Zărnescu își supunea în luna noiem
brie, presiunilor viscolului, propriul Tra
bant, rămînînd împotmolit la Buzău, dar 
cărînd în continuare cu spinarea „o sta
ție" care cîntărea în jur de 50 de kilo
grame, plus două chitare în tocurile res
pective, prin cîteva gări de provincie, 
schimbînd toate trenurile posibile pentru 

a ajunge pe cea mai nenorocită vreme, 
dar in, timp util, ia cenaclul ce se desfă
șura înconjurat de viscolul și frigul de la 
Brăila. Tîrziu, în noapte, intra în Sala 
Sporturilor, înghețat, cu mîinile murdare 
de efortul opintirilor prin gări și județe, 
cu aerul că a făcut cel mai normal lucru 
posibil, rostind simplu „am venit". Si-a 
împins discret „stația" în scenă, și-a 
racordat instrumentul șl a început să-și 
penduleze cu finețe brațul, său masiv 
îritre cele două „gîturi" ale chitarei sale, 
prinzîndu-i din urmă pe cei care tocmai 
se aflau la jumătatea unei piese. A sus
ținut apoi un extraordinar recital de țopk 
instrumental și vocal în compania fw%,sr 
ției „Continental", caldul public br.
răsplătindu-i cu lungi aplauze causes 
evoluției.

Alexandru Zărnescu se integra astfel si 
mai mult atmosferei si colectivului din 
cenaclu, gestul său fiind proporțional 
parcă cu efortul celorlalți membri care 
parcurseseră la începutul acestei ierni 
cîteva mii de kilometri pentru a încălzi, 
cale de cîteva ore. conștiința si inimile 
spectatorilor dintr-un oraș sau altul, 
dîndu-le acestora din urmă certitudinea că 
pentru poezia si cîntecul adevărat dă
ruirea de sine este la fel de firească, ca 
și prezenta lor în sălile de spectacol.

MIHAIL STAN H

P.S. Editarea de către ELECTRECORD 
a unor discuri cu cele mai reprezentative 
cîntece ale Mihaelei Popescu, Horia Stoi
canu, Ștefan Hrușcă și Gil loniță ar fi 
un gest binevenit și lăudabil, o mărturie 
realizată din talentul unpr tineri cîntă- 
reti, angajați în problemele timpului pe 
care îl trăim, cu harul și conștiința lor 
artistică.

NOTA REDACȚIEI :

Sîntem informați de Daniela Caraman 
Fotea, de la „Electrecord" că există în in
tenția acestei nobile instituții să editeze 
în curînd discuri și casete cu cîntcce ale 
Cenaclului Flacăra al Tineretului Revolu
ționar. Mulțumim.
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